
SIAVS-messen
SIAVS er for fjerkræ- og svinebranchen, og 
tusinder af besøgende fra Brasilien og andre 
lande deltog i SIAVS, herunder købere, tek-
nikere, forskere, konsulenter, studerende og 
politikere og ledere fra brancherne. SIAVS er 
den eneste begivenhed i Brasilien med del-
tagelse fra ABPA-medlemmer, agroindustri, 
producenter og eksportører.
SIAVS har også et stort videnskabeligt og 
teknisk program med over 100 forelæsninger 
over de 3 dage, hvor brasilianske og internati-
onale specialister deltager i større debatter.
På messen var der over 120 udstillere, her-
iblandt en lang række store internationale 
avlsselskaber, medicinalfirmaer og inven-
tarfirmaer med udstyr til slagtekyllinge- og 
ægproduktion samt til slagterier, pakkerier og 
forarbejdningsindustrien.
Det var også tydeligt, at sporbarhed er kom-
met i fokus i Brasilien, og der var flere bud på 
løsninger på dette.

Når man snakkede med folk på standene hos 
Big Dutchman, Helman og Vencomatic var 
det tydeligt, at selv om de udstillede alter-
native systemer til æglægning, så foregår 
stort set hele den brasilianske ægproduktion 
i traditionelle bursystemer, men de alternative 
systemer kan selvfølgelig med tilpasninger 
bruges i rugeægsproduktionen.

Rapport fra 
SIAVS 
i Sao Paolo

Fra den 27. til 29. august arrangerede Associação Brasileira de 
Proteína Animal (ABPA) SIAVS-messen i Sao Paolo.

 Ledelsen i Sanovo Technology Group’s brasilianske afdeling

Traditionelle æglægningsbure fra Killbra

Vencomatic udstillede bl.a. etagesystem til rugeægshøner

Traditionelle æglæg-
ningsbure fra Kutlusan
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Seminar om mulighederne fra den 
brasilianske ægproduktion

Francisco Turra, præsi-
dent i ABPA indledte med 
at fortælle, at produktionen 
af æg i Brasilien stiger med 
10 % om året, og nu ligger 
forbruget i Brasilien på 
niveau med nabolandene. 
Han opfordrede til, at når 

produktionen fortsætter med at stige, så bør 
de begynde at tænke på eksport.

Osler Desouzart fra OD 
Consult havde mange tid-
ligere erfaringer indenfor 
bl.a. kyllinge- og oksekød, 
som han mente, at den bra-
silianske ægbranche med 
fordel kunne drage nytte af.
Han sagde, at ægprodu-

centerne i Brasilien eksporterer, når de har 
overskud af æg, men de producerer ikke 
direkte til eksport.
Han sagde. ”Vi eksporterer okse- og kyllin-
gekød, og vi ville eksportere svinekød, hvis 
vi måtte. Så hvorfor gør vi det ikke med æg. 
Brasilien er den 5. største producent af æg, 
men eksporten og forbruget er ikke noget at 
være stolte af.”
Han pointerede, at troværdige data og infor-
mationer er grundlaget for alle scenarier, 
mens hemmeligheder er ikke grundlaget for 
forretninger. 
Ægbranchen i Brasilien arbejder med lukkede 
øjne for de har ikke pålidelige data.
Ifølge FAO-data fra 2013 er Paraguay den 
næststørste forbruger af æg, mens Brasilien 
er på plads nr. 62!
I 2018 forventer ABPA et forbrug på 212 æg 
pr indbygger, men data passer ikke med data 
fra FAO.
Osler Desouzart fortalte. At der har været en 
vækst i ægproduktionen på 123 % fra 2000 
til 2018, og at et stort hjemmemarked er 
grundlaget for eksporten.
”Tillykke I forstår at producere æg, men for-
står I at sælge dem.? Vi er ikke særligt gode 
til eksport af æg, for Brasilien har under 1 
% af den globale eksport. Brasilien var nr. 
18 over de største eksportører af æg i 2016, 
men vi er sporadiske. Hvis man vil eksportere, 
skal man gøre det 12 måneder om året, 52 
uger om året.”
Han fortalte, at Tyrkiet er verdens næststør-
ste eksportør af æg, og de kan eksportere Figur 3: Fordelingen af ægproduktionen i Brasilien. De 3 største stater står for over 51 % af 

produktionen

Figur 1: Udviklingen i forbruget af æg pr indbygger i Brasilien

Figur 2: Udviklingen i den brasilianske ægproduktion fra 2014 til 2018
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Han mente, at man ikke burde producere æg 
i Norge og Finland, for hvad gør de med gød-
ningen, når det fryser 20 grader om vinteren, 
så disse markeder vil være interessante for 
dem.
ABPA er den rette organisation til at hjælpe 
os med at eksportere.

Leonardo Guerini fra Four 
Import Export Ltda., Porto 
Alegre, sagde, at Holland 
har stor erfaring med eks-
port.
Vi startede med Afrika, hvor 
90 % af markedet er brune 

æg, men de tidligere kolonier foretrækker 
europæiske produkter. 
I 2017 eksporterede Brasilien 0,26 % af pro-
duktionen, i 2018 0,4 %.
Nu er Mellemøsten det vigtigste marked, og 
de kræver kvalitet og regularitet.
De tillader 90 dages holdbarhed, Normalt er 
kontrakterne på 1 år.
EU og USA er vores konkurrenter, og de får 
statsstøtte.
Deres priser er meget stabile pga. en stabil 
valuta.
Nu ser vi også konkurrenter fra Ukraine, 
Polen, Rusland, Tyrkiet og Thailand.
Vi har brug for en bedre infrastruktur f.eks. 
jernbaner, for at få lavere omkostninger.
Nye markeder kunne være Kina og andre lan-
de i Amerika og Afrika.

Specialæg (omega-3) kan 
blive interessante
Rediton Bretas fra Bretas 
Broker, Belo Horizonte, ville 
tale om muligheder ikke om 
kriser.
Der er en række forhold 

æggene med lastbil, men det kan Brasilien 
ikke.
Han mente helt klart, at hvad Brasilien havde 
opnået med kyllingekød, kunne de også gøre 
med æg.
Han sluttede af med en stikpille til branchen 
om, at der er forskel på at spille om det regi-
onale mesterskab og om verdensmesterska-
bet.

Derefter fulgte en panel-
debat, der blev ledet af 
Otávio Ceschi Júnior.

Nelio Hand fra Agroceres 
Multimix, sagde, at man 
forventer et forbrug på 230 
æg pr indbygger i Brasili-
en2019, men han var enig 
med Osler om, at der er 
usikkerhed om data.

Vi kan have data for den kommercielle pro-
duktion, men det er svært at vide noget kon-
kret om baggårdsproduktionen.
Æg er et alternativ til andre proteiner – og et 
godt et.
Æg er ikke en prioritet i regeringen, og det 
skal vi arbejde på at ændre.
Vi skal være forsigtige med dyrevelfærden, 
Eliminering af burene vil skabe en masse pro-
blemer, men æg fra alternative systemer skal 
ses som en mulighed for at skabe merværdi.
Mindre end en halv procent af produktionen 
eksporteres.
Der skal investeres i markedsføring og oplys-
ning om æg.

Leandro Pinto fra Granja 
Mantiqueira, Rio de Jane-
iro, fortalte, at de bruger 
eksporten til at tage presset 
fra hjemmemarkedet.
Alle udvider deres produk-
tion, men ingen arbejder på 

at øge forbruget på hjemmemarkedet.
Æg har ikke et brand udenfor Brasilien.
Det er svært at eksportere æg, for de har en 

begrænset holdbarhed.
Vi har brug for en stærk 
organisation, men vi skal 
eksportere for at tage pres-
set fra hjemmemarkedet.
Gustavo Crosara fra 
Somai Alimentos, Montes 

Claros, sagde, at Brasilien er på rette vej, 
men det vil nok tage noget tid.
Vi ved ikke hvilken vej vi skal tage, vi kæm-
per indbyrdes, og vi har ingen fælles plan for 
eksporten.
Vi skal have øget forbruget, for efterspørgs-
len efter protein er stigende, det skal også 
omfatte æg.
De 10 største lande importerer for 1,4 mia. $ 
om året.
Hvis vi ikke kan lave lange aftaler om at pro-
ducere til eksport, kan vi ikke servicere kun-
derne ordentligt.
Marginerne er mindre end på hjemmemarke-
det, så hjemmemarkedet skal afbalanceres til 
at opveje dette.

Ricardo Faria fra Avícola 
Catarinense, Lauro Muller, 
forlete, at deres firma har 
både skalæg og rugeæg, 
og de har 7 mio. høner 
totalt.
De har måttet lade forret-

ninger for 3,5 mio. BRL (ca. 5,8 mio. kr.) lig-
ge på hjemmemarkedet for at kunne service-
re deres eksportkunder, og 40 % af deres 
omsætning kommer fra eksporten.
Priserne er meget følsomme overfor antallet 
af høner.
Man skal tage til Mellemøsten for at finde ud 
af, hvad der sker der.
Med Mercosur-aftalen bliver markedet i EU 
tilgængeligt.

Figur 4: 
Den globale 
efterspørgsel 
efter kød og æg
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Brasiliens produktion af korn voksede med 
30 % fra 2016 til 2018, mens økonomien kun 
steg med 3 %. 
Det dyrkede areal er kun vokset med 67 % i 
de sidste 28 år, mens produktionen er steget 
med 318 %. Det er produktivitet, og det giver 
en årlig vækst på 4,6 %.
I Sydbrasilien bevares 20 % af den oprindeli-
ge skov, i nord er det 80 %. I Parana bevares 
30 % selv om loven kun siger 20 %.
3 sorter af sojabønner giver over 6000 kg pr 
ha,
Brasilien er den største producent af soja i 
2019 og venter at høste ca. 123 mio. tons i 
år.
Priserne har nok nået toppen, og lagrene er 
store.
Priserne til farmerne er steget fra 65 til 75 – 
altså med ca. 12 %.
Majs viser samme tendens, men udbytterne 
er meget højere. Nogle sorter giver mere end 
18.000 kg pr ha.
Ved udgangen af 2019 vil lagrene i Brasilien 

man skal være opmærksomme på, når man 
vi leksportere, og de indebærer alle omkost-
ninger.
Det er komplekst at eksportere æg, og der er 
kritiske punkter.
Hvert land har sine egne regler, specielt 
omkring dyrevelfærd og fødevaresikkerhed.
Man bør dele informationerne, for det gavner 
alle.
Til slut var der en diskussion om udsætterhø-
ner, for farmene bliver større og større, men 
slagterierne kan ikke følge med.
Der var enighed om, atet skal nok løses regi-
onalt - også på grund af veterinære forhold, 
hvor der stilles stadig større krav til transpor-
terne.
Seminaret blev afslut med, at Otávio Ceschi 

Júnior konkluderede, at det 
så ud til, at der var begyn-
dende forståelse blandt 
branchen parter og inte-
ressenter, at eksport af æg 
var en mulighed, som man 
burde arbejde sammen om, 
og gerne i regi af ABPA.

Seminar om brasiliansk 
konkurrencedygtighed

Dilvo Grolli fra Coopavel 
Cascavel, gentog flere gan-
ge, at beskyttelse af miljøet 
er vigtigt for Brasilien. 61 
% af landets naturlige skov 
er beskyttet, og der er 
strenge straffe til dem, som 
bryder det.

Arealet med beskyttet natur i Brasilien svarer 
til det dobbelte af det samlede areal af Frank-
rig og Tyskland.
Logistikken giver udfordringer, for transporten 
forgår med lastbiler til både havne og lagre.
I USA transporteres 61 % af afgrøderne på 
floderne, mens i Brasilien transporteres 65 % 
af afgrøderne på landevejene.
Vi er nødt til at udbygge vandveje og jern-
baner, for de privatiserede landeveje er for 
dårligt vedligeholdt og har for stor betydning 
for vores branche.

Figur 5: 
Høstudbytter i 
soja, gennem-
snittet i Brasili-
en og i Parana 
samt de bedste 
udbytter i deres 
sortsforsøg

Figur 6: 
Høstudbytter i 
majs, de bedte 

udbytter i deres 
sortsforsøg samt 

gennemsnittet 
i Brasilien og i 

Parana
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være på 17 mio. tons majs.
De globale lagre er også høje.
Kylling koster over 5 gange så meget som 
mejs, så derfor går majsen den vej.
Udsving i valutakurser er en stor udfordring 
for de brasilianske producenter.
forventede, at ethanolproduktionen vil stige, 
og der vil komme flere anlæg i fremtiden. 
Hvede konkurrerer ikke med majs, hvor man 
har to afgrøder med majs om året, og udbyt-
terne i hvede ligger på godt 2-3 tons pr ha. 
Hvede vil blive brugt i sædskiftet for at for-
bedre jorden.
65 % af fjerkræproduktionen er i den sydlige 
del af Brasilien.
Svineproduktionen vokser med 14 % og eks-
porten med 40 % (lidt usikkerhed på tallene), 
og 69 % af produktionen er i den sydlige del 
af Brasilien.
I Parana kan man ikke have ethanolfabrikker, 
for der er ikke plads til produktionen af majs 
kan stige.
I 2025 vil kornproduktionen være vokset med 
24 % til 300 mio. tons.
Dilvo Grolli sluttede med at sige, at de næste 
4 år tegner lyse, og flere reformer vil komme.

Figur 8: Den forventede stigning i den brasi-
lianske kornproduktion

Figur 7: 
Produktion 
og eksport af 
kyllingekød i 
Brasilien
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mobile huse. Da fuglene bevæger sig frit på 
arealet, fordeles gødningen rundt på jorden 
og giver næring til planterne, som så igen 
bliver til foder. Tilstedeværelsen af planterød-
der skaber struktur, som hæmmer erosion og 
fremmer dræning, mens problematiske insek-
ter kontrolleres naturligt. 

Richard J. Bednarek, Jr, 
jordbundsforsker i Iowa 
for USDA-NRCS, udtaler 
følgende støtte til fjerkræ 
i mobile huse og deres 
betydning for jordbunden:
”Efter min mening er 

fjerkræ i mobile huse godt for jordbundens 
sundhed. Fuglene vil spise insekter, også de 
uønskede insekter i jordens biosfære. Fugle-
ne vil spise ukrudtsfrøene og dermed reduce-
re mængden af ukrudt og forbedre græssets 
rodsystem. Rødderne holder på jorden, for-
bedrer jordstrukturen, øger vandindholdet i 
jorden og forbedrer jordbiologien med øgede 
ekssudater fra rødderne, som er næring for 
jordens mikrober. Gødningen fra fuglene har 
et højt indhold af fosfor, hvilket kan hjælpe på 
arealer med lavt fosforindhold.”
En bekymring ved et stort antal fugle i mobi-
le huse er, at det kan decimere den lokale 
insektpopulation, sænke mængden af bestø-
vere og mindske områdets biodiversitet.

Terrell Spencer, land-
brugsspecialist hos NCAT, 
foreslår i sin 2013-udgivel-
se ’Pastured Poultry Nutri-
tion and Forages’, at det 
er vigtigt at holde øje med 
græssets tilstand og at flyt-
te fuglene ofte. Hvis fug-

lene opholder sig for lang tid på ét sted, kan 
det beskadige jorden gennem overgødning. 
Dette resulterer i en jord, der er for nærings-
rig og dermed slår kimplanten ihjel, inden den 
kan nå at etablere sig. Fuglene kan også for-
årsage skade, når de skraber i jorden.
Gennem regelmæssig rotation kan overgræs-
ning forhindres ved at lade områder hvile og 
reetablere sig, inden man lader fuglene for-
agere der igen. Herved sikrer man, at plan-
terne ikke løsrives fra jorden, og at de mikro-

organismer, der omgiver 
rødderne i jorden, bliver og 
opretholder en sund jord.
Philip Lymbery, adm. 
direktør i Compassion in 
World Farming, siger:
”Hold høns og kyllinger i 

Af Georgina Starmer i 
Poultry Digital

Indendørssystemer giver et 
kontrolleret miljø, hvor fug-

lene vaccineres mod sygdom, og forekomsten 
af mider kan holdes på et minimum samtidig 
med, at dyrene beskyttes mod rovdyr. Inden-
dørssystemer gør det også lettere for produ-
centerne at automatisere nogle processer, 
som fodring og æg-indsamling. Imidlertid kan 
de modsatte virkninger opstå, hvis inden-
dørssystemer ikke styres ordentligt, f.eks. for 
høj belægning i husene, som fører til trange 
forhold, der kan påvirke fjerkræets velfærd og 
øger risikoen for parasitter og sygdomme.
Huse med fri adgang til udendørsarealer 
kan være et godt miljø for fuglenes velbefin-
dende, da der er naturligt lys, siddepinde, fri 
bevægelighed og skrabearealer til rådighed. 
Mens frilandssystemer tillader fjerkræet at få 
adgang til områder udenfor, er dette uden-
dørs areal ofte det samme fra hold til hold. 
Mens fjerkræet har plads til at bevæge sig 
og udvise naturlig adfærd, kan fuglenes kon-
stante tilstedeværelse være skadelig for ude-
arealet ved at øge parasitbelastningen, mens 
for meget gødning kan resultere i, at græs og 
urter stopper med at gro.
Fjerkræ i mobile huse er derimod mere end 
et frilandssystem, og i stedet for at opdrætte 

fugle på et afgrænset areal giver det fuglene 
adgang til frisk græs via et rotationssystem. 
Det giver et alternativ til stationære huse og 
udendørs arealer, som mange fortalere mener 
giver sundere og mere glade fugle, et bedre 
produkt til forbrugeren, og så gavner det 
miljøet.
I takt med at forbrugerne bliver mere 
opmærksomme på, hvor deres kød kommer 
fra, er der en voksende interesse i samfundet 
for fjerkræ, der er opdrættet med velfærd i 
tankerne og på en bæredygtig måde, som har 
de mindst negative virkninger for det lokale 
miljø og miljøet generelt.

Fjerkræ i mobile huse og jordbun-
dens sundhed
Med et ordentligt management er der betyde-
lige fordele for jordens sundhed ved fjerkræ i 

Fjerkræproduktion i 
mobile huse: Jordbundens 
sundhed og bæredygtighed

Ethvert produktionssystem har fordele og ulemper for landmanden, 
fjerkræet og miljøet.

Æglæggende høner på friland

32  SEPTEMBER 2019  DANSK ERHVERVS FJERKRÆ



dygtigt, kræver det et management, som ikke 
kun er til fordel for fjerkræets og jordbundens 
sundhed, men for landbruget som helhed.
White forklarer, at fjerkræ i mobile huse virker 
bedst som en sæsonbestemt mulighed, da 
der ikke er kontrol over klimaet, som i inden-
dørs eller frilandssystemer. Produkterne kan 
dog fryses ned med henblik på at give en 
helårsindtægt.
Det kræver også mere arbejde end konventi-
onelle systemer, fordi de udendørs indhegnin-
ger skal flyttes regelmæssigt. Omvendt giver 
det også et produkt med højere værdi. White 
mener, at for at få et system med mobile 
huse til at fungere fra et forretningsmæssigt 
synspunkt skal farmerne sælge direkte til for-
brugeren til detailpris i stedet for at sælge til 
engrospriser til butikker og leverandører.
Han siger: ”Fjerkræ i mobile huse giver mulig-
hed for, at farmerne kan sælge et produkt 
med høj værdi direkte til forbrugerne. Der 
er en god historie bag, hvordan fjerkræet 
opdrættes, og det giver farmerne en chance 
for at komme tættere på forbrugerne.”
Selvom græs giver masser af føde, hævdes 
det, at langsommere voksende kyllinger vil 
koste mere at fodre, før de er slagteklare, 
og den ekstra tid, det tager, skaber også 
et økonomisk dilemma for farmerne, der vil 
kunne tjene mere ved at have en hurtigere 
rotation af fugle. Dog forklarer White, at det 
er muligt at opdrætte kyllinger i mobile huse 
inden for 56 dage, ligesom ved en standard 
frilandsproduktion. Ud over   frisk græs får 
hans kyllinger økologisk korn for at give et 
næringsmæssig rigtigt og afbalanceret foder. 
Han mener, at ”værdien af   den færdige kyl-
ling mere end opvejer det ekstra, der måske 
skal bruges på foder”.
At opdrætte fjerkræ i mobile huse med suc-
ces kræver balancering af forskellige ele-
menter, såsom korrekt rotation, der fremmer 
optimal sundhed for græsset og jordbunden, 
samt disciplin med at holde det rette antal 
fugle pr indhegning. For at fugle i mobile huse 
kan være en rentabel forretning, bør farmerne 
måske se det som en ekstra sæsonbestemt 
produktion ved siden af deres eksisterende 
produktioner for at opnå støtte fra forbrugere, 
der er villige til at betale mere for et prima 
velfærdsprodukt.

Oversat af Camilla G. Thomassen / jnl

små grupper på græsarealer sammen med 
kvæg og får som led i rotationen. Hav dem i 
mobile huse for at give græsarealet mulighed 
for at reetablere sig. Fuglene vil også spise 
græs, kløver og insekter fra kokasserne, 
mens deres afføring hjælper med at genop-

rette jordens frugtbarhed 
og reducere brugen af 
kunstgødning.”
Den britiske farmer Ollie 
White fra Somerset er 
grundlæggeren af Farm-
2Fork og leverer fjerkræ og 
andet kød, fra friland til hele 

landet. Han praktiserer en græsningsmodel, 
som involverer flere dyrearter, hvor kvæg 
efterfølges af får og derefter af fjerkræ for at 

skabe et naturligt levende økosystem.
Han opdrætter kyllinger fra april til september 
på frisk græs i store indhegninger, som kan 
flyttes, og de rummer omkring 75 fugle hver. 
Dette giver fuglene adgang til ubegrænset 
mængder af urter og græs, samt insekter og 
orme. Indhegningerne flyttes til frisk græs 
hver dag, og græsset gødes af kyllingerne, 
når de flyttes rundt.
White siger, at i modsætning til konventionelle 
frilandssystemer, vil fjerkræ i mobile huse 
”arbejde med jorden, ikke imod den. Det 
forbedrer jordbunden, reducerer antallet af 
parasitter og øger frugtbarheden.”
Er fjerkræ i mobile huse et bæredyg-
tigt alternativ?
For at fjerkræ i mobile huse kan være bære-

Slagtekyllinger i flytbare huse

Æglæggere i mobilt fjerkræhus i Pennsylvania, USA
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Resultaterne var konsistente og stemte med 
de historiske optegnelser, at de var de vigtig-
ste bidragydere til WPR.
De genomiske analyser afslørede også bidrag 
over hele genomet fra andre arter (<10 % 
hver) af Brahma, Langshan og Black Mino-
rca.
Bidrag til individuelle kromosomer var mere 
tydelige, og efterfølgende analyser kan give 
mere indsigt i forholdet mellem anerne i 
specifikke kromosomregioner og i lang tids 
selektion for forskelle i kropsvægt. Dette kan 
have konsekvenser for genetiske bidrag til 
dagens slagtekyllinger.
Orjan Carlborg, professor ved Institut for 
Medicinsk Biokemi og Mikrobiologi ved Upp-
sala Universitet, Sverige og hovedforfatter 
til undersøgelsen, sagde, at husdyr- og fjer-
kræracerne i dag var resultatet af basismate-
rialet, isolering og selektion, både naturlig og 
forsætlig.
”Genomiske analyser har vist sig at være et 
godt værktøj til at forstå genetiske bidrag 
til udviklingen af racer. Gennem yderligere 
undersøgelse af grundlæggerens bidrag til 
kromosomer og gener kan en sådan analyse 
muligvis også afsløre mere om vigtigheden 
af   at bevare rene racer og udvalgte linjer af 
kyllinger. ”

Poultry World / jnl

Den eskalerende handelskrig 
forværrer den svage landbrugs-
økonomi, siger Farmers Union
Som gengældelse mod USA’s seneste eska-
lering i en igangværende handelskrig med-
delte Kina i slutningen af august, at landet vil 
hæve tolden på amerikanske varer, inklusive 
et antal landbrugsprodukter, med 75 mia. $ 
(ca. 505 mia. kr.). Fra 1. september vil Kina 
hæve tolden på amerikanske sojabønner fra 
25 til 30 % og på svinekød fra 50 til 60 %. 
Den 1. december hæver de tolden på majs, 
sorghum og hvede fra 25 til 35 %.
Roger Johnson, præsident for National Far-
mers Union (NFU) afgav følgende erklæring 
som svar på nyheden:
”Det er ingen overraskelse, at Kina lægger 
endnu mere told på amerikanske produkter. 
Hver gang Trump eskalerer sin handelskrig, 
afslører Kina hans bluff - og hvorfor ville vi 
forvente noget andet denne gang? Og det er 
ikke overraskende, at farmerne igen er målet. 
På bare de sidste tre år er den amerikanske 
sojabønneeksport til Kina faldet næsten 80 
%, og når disse toldsatser træder i kraft, vil 
tingene sandsynligvis blive værre.
Situationen har været vanskeligt for farmerne 
længe før denne handelskrig kom rigtigt i 
gang. Farmerne tjener halvdelen af   det, de 
gjorde i 2013, og de har optaget rekordstor 
gæld bare for at kunne fortsætte den normale 
drift. Kronisk overproduktion skubber fortsat 
råvarepriserne ned, og ekstreme vejrbegi-
venheder og højere temperaturer forårsaget 
af klimaændringer har gjort jobbet med at 
dyrke fødevarer så meget mere udfordrende. 
Men i stedet for at søge at løse eksisterende 
problemer i vores landbrugssektor, har denne 
regering netop skabt nye. Ved at brænde bro-
erne til alle vores største handelspartnere og 
undergrave vores indenlandske biobrændstof-
industri gør præsident Trump tingene værre, 
ikke bedre.”

The Poultry Site / jnl

Kyllingen eller ægget – oprindel-
sen af den moderne slagtekyl-
ling er blevet undersøgt
Genomiske metoder er blevet brugt til at 
studere dannelse og oprindelsen af moderne 
slagtekyllinger.
Den nye undersøgelse undersøgte den histo-
riske og genetiske oprindelse af White Ply-
mouth Rock-kyllingen, en vigtig bidragyder til 
den moderne slagtekylling.
I midten af   det 19. århundrede blev flere 
hønseracer, der var introduceret i Amerika fra 
Europa og Asien, grundlæggere for dem, der 
blev dannet i USA.
Historiske optegnelser om disse populatio-
ners avl er ofte uklare og inkonsekvente, og 
derfor anvendte forskerteamet genomiske 
metoder i et forsøg på at beskrive stamtavlen 
til White Plymouth Rock (WPR).
I alt fik ca. 150 kyllinger fra WPR og 8 andre 
afstamninger, som historiske optegnelser 
antydede har bidraget til den moderne slagte-
kylling, hele genomet sekvesteret.
Analyserne af de autosomale- og kønskro-
mosomerne viste, at WPR sandsynligvis var 
grundlagt som et kryds mellem en hanelinje, 
der primært var Dominique, en meget gam-
mel amerikansk race, og en hønelinje, hvor 
Black Java og Cochin bidrog i stort set ens 
forhold.
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terne ifølge Wilson ikke i stand til at foretage 
de investeringer, der kræves for at skifte 
produktionssystem eller udvide produktionen 
for at imødekomme efterspørgslen efter alter-
native æg.
I fire sydlige stater blev tusinder af høner slået 
ned efter et Salmonella-udbrud, hvilket for-
værrede den nationale mangel på æg.
Alannah MacTiernen, landbrugsminister i 
Western Australia, fortalte ABC, at hun for-
står Coles ’beslutning om at stoppe salget 
af buræg for at afspejle forbrugernes hold-
ninger, men hun har udtrykt bekymring over 
firmaets prisstruktur på æg, fordi de tilbyder 
skrabeæg til så lidt som 3 AU $ (ca. 13,90 
kr.) pr. dusin.
Ægproducenter i staten, der sælger til grossi-
ster, ser ud til at være i en stærkere position, 
da priserne ab farm er steget i de seneste 
uger, rapporterer ABC.
En søgning i online-tilbuddet fra Coles Group 
afslører, at deres eget brand af frilandsæg 
koster mellem 3,00 AU $ (ca. 13,90 kr.) for 
en bakke med 6 æg (1,00 AU $ (ca. 4,65 kr.) 
pr. 100 g) til 5,20 AU $ (ca. 24,10 kr.) for 12 
Jumbo-æg (0,65 AU $ (ca. 3,00 kr.) pr. 100 
g). En pakke med 12 økologiske æg af deres 
eget brand, koster 8,95 AU $ (ca. 41,45 kr.) 
(1,49 AU $ (ca. 6,90 kr.) pr. 100 g). Den 
billigste mulighed, der er angivet i Coles’ 
online-tilbud, er en pakke med 12 buræg fra 
”Farm Fresh” til 3,35 AU $ (ca. 15,50 kr.) 
(0,48 AU $ (ca. 2,22 kr.) pr. 100 g), selvom 
varen ikke i øjeblikket kan købes.
Woolworths, Australiens største supermar-
kedskæde efter markedsandel, tilbyder en 
række æg af eget brand, der i øjeblikket 
koster mellem 3,40 AU $ (ca. 15,75 kr.) for 6 
ekstra store frilandsæg (0,97 AU $ (ca. 4,50 
kr.) pr. 100 g) og 4,20 AU $ (ca. 19,45 kr.) 
for 12 ekstra store frilandsæg (0,60 AU $ 
(ca. 2,80 kr.) pr. 100 g). De billigste æg, som 
Woolworths tilbyder, er 12 ekstra store buræg 
af brandet “Just 4 You” til 3,35 AU $ (ca. 
15,50 kr.) (0,48 AU $ (ca. 2,22 kr.) pr. 100 
g. For fem år siden meddelte Woolworths 
Group, at det australske hovedstadsområde 
(Canberra) ville være det første område i lan-
det, hvor de ikke længere ville sælge buræg 
efter december 2018.

WattAgNet.com / jnl

Kina frigiver kødreserver på 
markedet
Den kinesiske regering har besluttet at frigive 
kødreserver på markedet for at stoppe stig-
ningen i svinekødpriserne, som er registreret i 
de sidste par måneder. Handelsministeriet vil 
arbejde tæt sammen med andre afdelinger for 
at lette presset på priserne og frigive nogle af 
landets kødreserver på markedet.
Det er ikke kun svinekød, der vil blive frigivet 
til hjemmemarkedet, nævner ministeriets tals-
mand Gao Feng. ”Centralreserver af frosset 
svine-, okse- og lammekød vil med tiden blive 
frigivet for at øge udbuddet på kødmarkedet. 
Vi vil fortsætte med at tilskynde og udvide 
importen af svinekød” sagde han. Ministe-
riet specificerede ikke, hvor meget frossent 
kød, der vil blive frigivet til markedet fra dets 
reserver.
Afrikansk svinepest (ASF) har reduceret 
Kinas svinekødforsyning siden udbruddet 
begyndte i august sidste år, hvilket medførte, 
at svinekødsproduktionen i første halvdel af 
2019 faldt 5,5 %, baseret på kinesiske rege-
ringsdata.
I juli i år var landets svinebesætning faldet 
med mere end 32 % sammenlignet med 
samme måned 2018, da der har været mere 
end 150 udbrud af ASF i alle provinser i lan-
det siden august 2018. Analytikere forventer 
Kinas samlede svinekødsimport vil nå en 
rekord på 1,7 -2,0 mio. tons i år, mod 1,19 
mio. tons i 2018.
Den gennemsnitlige produktion af svinekød 
i Kina ligger på 54-55 mio. tons om året, 
men disse tal forventes at falde i de næste 
år, da sygdommen vil reducere den kinesiske 
svinebestand kraftigt. Desuden anslås den 
nødvendige tid til genopbygning af besætnin-
gen at tage op til 5 år. I øjeblikket har Kina 
stoppet import af svinekød fra Canada og 
forhøjet tolden for amerikansk svinekød til 72 
% på grund af den igangværende handelskrig 
mellem Washington og Beijing. I øjeblikket er 
Spanien den største leverandør af svinekød 
på det kinesiske marked, efterfulgt af Tysk-
land.
Repræsentanter for den amerikanske svine-
branche forventer en aftale om handel mel-
lem USA og Kina, men det afhænger hoved-
sageligt af den politiske dagsorden. ”Jeg 
tror,   at Kina ikke har noget andet valg end at 

indgå en aftale med præsident Trump, det 
store spørgsmål er hvornår. Hvad enten man 
kan lide det eller ej, så spiller politik en stor 
rolle i tidspunktet for disse aftaler. Hvis Trump 
kommer til en aftale for tidligt før valget i 
2020, er der ingen, der vil huske det. Begge 
parter vil forsøge at fremstå som vindere, og 
landbruget sidder fast i midten. I dag ved vi, 
at kølelagrene i USA er fulde, og det ameri-
kanske hjemmemarked kan ikke håndtere alt 
dette ekstra svinekød, der produceres. Præ-
sident Trump og Japan har nået en aftale, og 
det skulle også øge eksporten af svinekød 
til Japan. I mellemtiden har svinekødpriserne 
i Kina nået deres højeste niveau i historien, 
31,77 CNY  (ca. 30,25 kr.) pr kg i slutningen 
af august.

EuromeatNews.com / jnl

Australske ægfarmere føler sig 
økonomisk pressede
Landmænd i det vestlige Australien, der leve-
rer til supermarkedskæden Coles, siger, at de 
får mindre end produktionsomkostningerne 
for deres æg fra skrabehøner på et tidspunkt 
med høje omkostninger, en landsdækkende 
mangel på æg og lige som hjerteforeningen 
har fjernet alle begrænsninger på forbruget 
af æg.
Australiens ægproducenter har investeret 
i alternative systemer i de senere år, fordi 
supermarkedskæderne meddelte, at de vil 
udfase salget af buræg. For landets næst-
største supermarkedskæde, Coles, gælder 
dette tilsagn landsdækkende fra 2023, men 
trådte allerede i kraft i Western Australien i 
marts i år.
På samme tid har der været mangel på æg i 
Australien, da mange producenter blev tvun-
get til at reducere deres flokke på grund af 
stigende foderpriser som følge af tørke i den 
østlige del af landet.
”Farmernes produktionsomkostninger er ste-
get meget, og vi har ikke været i stand til at få 
dækket disse ekstra omkostninger fra super-
markedskæderne” sagde Ian Wilson, præsi-
dent for Commercial Egg Producers Asso-
ciation i Western Australia, til det Australian 
Broadcasting Corporation (ABC).
Som et resultat af dette pres er ægproducen-
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overholde europæisk lovgivning. Denne 
lovgivning er resultatet af politiske valg i EU 
og dens standarder og krav kan overstige 
internationale standarder og praksisser. Det 
meste af EU-lovgivningen vedrører miljø-
beskyttelse, dyrevelfærd og fødevaresikker-
hed. 
I dette afsnit præsenteres en kortfattet over-
sigt over den EU-lovgivning, der er direkte 
relevant for fjerkrækødbranchen. Det skal 
bemærkes, at nogle medlemsstater vælger 
at gå længere end EU-standarderne ved at 
gennemføre strengere national eller regional 
lovgivning. Denne nationale lovgivning er ikke 
eller kun kort beskrevet i dette kapitel.

Miljøbeskyttelse
EU har truffet foranstaltninger til begræns-
ning af forurening af jord, vand og luft. 
Den vigtigste miljølovgivning, som påvirker 
fjerkræproduktionen i EU, er nitratdirektivet 
(91/676 / EF), der tager sigte på at kontrol-
lere forurening og beskytte vandkvaliteten i 
Europa ved at forhindre nitrater fra landbrug-
skilder i at forurene jord og overfladevand 
og ved at fremme brugen af   god landbrugs-
praksis. Nitratdirektivet udgør en integreret 
del af Vandrammedirektivet og er et af de 

vigtigste instrumenter til beskyttelse 
af vandområder med påvirkninger 
fra landbruget. Direktivet har fast-
lagt handlingsprogrammer, der skal 
implementeres af landmændene, 
såsom begrænsning af anvendelsen 
af   gødning og/eller en maksimal 
mængde husdyrgødning, der kan 
anvendes pr. ha om året (170 kg N). 
Nogle lande har supplerende natio-
nal miljølovgivning for at begrænse 
spredningen af gødning til bestem-
te perioder eller specifikke jordty-
per. Dette er især relevant i områ-
der med en høj koncentration af 
svin og fjerkræ, såsom den sydlige 
og østlige del af Holland, Flandern 
i Belgien, Bretagne i Frankrig, 
Catalonien i Spanien og Po-dalen 
i det nordlige Italien. På grund af 
denne lovgivning skal fjerkræfar-
mere i disse regioner betale for 
bortskaffelse af gødning.

I EU skal alle fjerkræbedrifter, 
der har mere end 40.000 fugle, 
gennem lovgivningen have en 

Indledning
Virksomheder inden for fjerkrækødbranchen 
i EU skal overholde europæisk lovgivning 
om dyrevelfærd, fødevaresikkerhed og mil-
jøbeskyttelse. Lovgivningen har til formål at 
sikre en produktion af høj kvalitet, men det 
giver også branchen nogle ekstraomkost-
ninger. Lande uden for EU har ikke samme 
omfattende lovgivning. Samtidig er 
EU involveret i multilaterale (WTO) og 
bilaterale forhandlinger med forskellige 
partnere - blandt andet Indien, Ukraine, 
Mercosur og USA - der har til formål at 
liberalisere handelen yderligere ved at 
reducere eller ophæve importafgifter. 
Dette medfører bekymringer inden for 
EU’s ægbranche med hensyn til dens 

konkurrenceevne.
I denne rapport præ-
senterer Peter van 
Horne fra Wageningen 
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fjerkrækødsektors konkurrenceevne. Pro-
duktionsomkostningerne for fjerkrækød er 
beregnet for flere EU- og tredjelande base-
ret på tal fra 2017. På baggrund af disse 
data er forskellige scenarier skitseret, og 
deres virkninger er beregnet for at illustrere 
virkningen af   lavere afgifter og ændringer i 

valutakurser.
Denne rapport er en opdatering af to tidligere 
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EU-lovgivningen påvirker konkurren-
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brugen af god landbrugsmæssig praksis og 
kontrol med salmonella, hvilket også fører til 
højere foderomkostninger.
For fjerkrækødbranchen er zoonoselovgiv-
ningen særligt relevant. Zoonosedirektiv 
2003/99 / EF og forordning 2160/2003 
om zoonoser regulerer stikprøver, overvåg-
nings- og kontrolforanstaltninger. EU har en 
rammelovgivningen for salmonella rettet mod 
reduktion af forekomsten af Salmonella Ente-
ritidis og Salmonella Typhimurium hos fjer-
kræ. Lovgivningen er gennemført i medlems-
staterne gennem nationale kontrolplaner og 
supplerende lovgivning. Lovgivningen sikrer, 
at der træffes hensigtsmæssige og effektive 
foranstaltninger til at opdage og kontrollere 
Salmonella og andre zoonoser på alle stadier 
af produktion, forarbejdning og distribution, 
især på primærproduktionsniveauet, herunder 
i foderet. Branchen er pålagt overvågnings-
omkostninger og dyre foranstaltninger som 
f.eks. obligatorisk slagtning af rugeægsflok-
ke, der er testet positive for salmonella.

Dyrevelfærd
Alle medlemsstater har ratificeret den euro-
pæiske konvention om dyrebeskyttelse med 
principper om indhusning, foder og pleje, der 
passer til deres behov (Rådets direktiv 98/58 
/ EF). Målet er at forhindre dyr udsættes for 
alle unødvendige lidelser indenfor tre hoved-
områder: produktion, transport og slagtning. 
Der er fastsat minimumsstandarder for at 
beskytte og undgå konkurrencefordrejninger 
mellem producenter i forskellige medlemssta-
ter. De vigtigste standarder vedrører naturlig 
adfærd, pladskrav, foder og vand, lyspro-
grammer, kirurgiske indgreb, veterinær hjælp 
og godt landmandskab. Den europæiske 
lovgivning er grundlaget, og den er ofte sup-
pleret af nationale særlovgivninger. Beskyt-
telse af dyr under transport er reguleret i EF 
1/2005. Direktiv 2007/43 / EF fastsætter 
minimumsregler for beskyttelse af kyllinger til 
kødproduktion. 
Dette direktiv har til formål at give kyllingerne 
godt niveau af velfærd og sundhed under 
gode staldforhold. En vigtig del af dette 
direktiv er at fastsætte en maksimal belæg-
ningsgrad på 33 kg/m2 eller højst 39 til 42 
kg/m2, hvis strengere indhusningsforhold og 
velfærdsstandarder er opfyldt, og dødelighe-
den på mindst syv på hinanden følgende flok-
ke er under en bestemt grænseværdi. Den 
nye lovgivning fastlægger flere andre forhold, 
som f.eks. lysprogrammer, strøelse, fodring 

miljøtilladelse (direktiv 2010/75). Landmæn-
dene skal udføre aktiviteter i overensstem-
melse med deres miljøtilladelse, og de skal 
bruge ”Best Available Techniques” (BAT) for 
at opnå et højt miljøbeskyttelsesniveau. For-
målet med direktivet er at anvende de bedste 
tilgængelige teknikker til at forhindre eller 
reducere ammoniak og andre emissioner til 
luft, jord og vand fra disse aktiviteter, da for-
urening fra fjerkræhuse skal være under kon-
trol. I et andet direktiv (2011/92) er det regu-
leret, at fjerkræbedrifter med over 85.000 
fugle skal foretage en vurdering af virknin-
gerne på miljøet (VVM). For mindre bedrifter 
og anlæg til slagtning af dyr kan en sådan 
vurdering også kræves efter medlemsstatens 
skøn. Der opkræves et gebyr for at dække 
omkostningerne ved vurderingen. Direktivet 
kræver også en lugt- eller støjhandlingsplan 
i tilfælde af potentielle lugt- eller støjklager. 
Hertil kommer, at direktiv 2001/81 / EF giver 
nationale emissionslofter for ammoniak i hver 
medlemsstat. Nogle lande, såsom Nederlan-
dene og Tyskland, har yderligere nationale 
regler for at reducere ammoniakemissioner 
fra fjerkræhuse.
EU-lande skal opfylde grænseværdier for 
visse stoffer for at sikre luftkvalitet i henhold 
til direktiv 2008/50 / EF. Direktivet giver 
3- eller 5-årige forlængelser for at overholde 
grænseværdierne på grundlag af betingelser 
og vurdering fra EU-Kommissionen. Flere 
EU-medlemsstater skal træffe foranstaltnin-
ger til at reducere udslip af fint støv fra de 
vigtigste kilder, som f.eks. fjerkræhuse, hvor 
støvet stammer fra fjer, strøelse og gødning. 
De nationale myndigheder kan fastsætte 
emissionsstandarder for fint støv fra fjerkræ-
huse baseret på BAT. Eksempler er Holland 
og Tyskland med lovgivning for fjerkræbedrif-
ter for at kontrollere udslippet af fint støv.
Den 27. oktober 2003 vedtog EU’s Minister-
råd Energibeskatningsdirektivet (2003/96 / 
EF), der ændrede rammebestemmelser for 
beskatning af energi og elektricitet. Direk-
tivet udvider anvendelsesområdet for EU’s 
minimumsafgifter på energiprodukter, der 
tidligere var begrænset til mineralolier, til alle 
energiprodukter, herunder kul, naturgas og 
elektricitet. Beskatningen fører til en stigning 
i energipriserne for slagtekyllingeproducen-
terne, fordi det giver højere omkostninger til 
opvarmning og mekanisk ventilation.
I EU kontrolleres bortskaffelsen af fjerkræ, 
der dør på farmen i løbet af den norma-
le produktionscyklus, ved lov (forordning 

1069/2009). Tilladte bortskaffelsesmetoder 
er angivet. Disse omfatter forbrænding på 
bedriften (med forbehold af godkendelse 
fra den kompetente myndighed) og bort-
skaffelsesmetoder uden for bedriften via en 
autoriseret bortskaffelsesoperatør. I de fleste 
EU-lande skal landmændene betale for regel-
mæssig indsamling af døde dyr.

Fødevaresikkerhed
Den europæiske lovgivning om dyrefoder 
udgør en ramme, der skal sikre, at foderstof-
fer ikke udgør en fare for menneskers og dyrs 
sundhed eller miljøet. Lovgivningen fastsæt-
ter regler for omsætning og anvendelse af 
fodermidler, krav til foderhygiejne, regler for 
uønskede stoffer i foderstoffer, lovgivning om 
genetisk modificerede fødevarer og foderstof-
fer samt betingelser for anvendelse af foder-
tilsætningsstoffer. For eksempel er brugen af   
kød- og benmel i fjerkræfoder stadig forbudt 
i EU. Konsekvensen er højere omkostninger 
til bortskaffelse på slagterierne og højere 
omkostninger til fjerkræfoder. Desuden 
forbød EU i januar 2006 antibiotiske vækst-
fremmere i foderet. EU-Kommissionen har 
derudover lanceret en EU-strategi til bekæm-
pelse af truslen mod antimikrobiel resistens 
mod menneskers, dyrs og planters sundhed. 
Strategien omfatter udfasning af antibiotika til 
ikke-medicinsk brug hos dyr og dækker over 
en række foranstaltninger på EU- og natio-
nalt plan inden for dataindsamling, overvåg-
ning, forskning og bevidstgørelse. En stor del 
af proteinkilderne til fjerkræfoder importeres 
fra lande uden for EU. En stigende andel af 
verdensproduktionen af   sojaafgrøder er fra 
genetisk modificerede hybrider. Den asynkro-
ne EU-godkendelse af GM-afgrøder kombi-
neret med en   næsten nultolerance påvirker 
EU’s forsyning af foderingredienser negativt, 
hvilket resulterer i højere foderomkostninger.
Fjerkrækødbranchen skal leve op til regler 
om hygiejne, sporbarhed og mærkning, fordi 
levnedsmidler af animalsk oprindelse kan 
frembyde mikrobiologiske og kemiske risici. 
EU har omfattende lovgivning om fødevare-
sikkerhed baseret på risikoanalyser, hvoraf 
den vigtigste er den generelle fødevarelov 
(forordning (EF) nr. 178/2002) og hygiejne-
pakken (forordningerne (EF) nr. 852/2004, 
853/2004, 854/2004 og 882/2004). I 
denne lovgivning hedder det, at fødevare-
virksomhedsledere som f.eks. farmere har 
det primære ansvar for fødevaresikkerheden. 
Farmerne er specifikt berørt af lovgivning om 
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1. januar 2013. Hvad angår Campylobacter 
er ny regulering gældende siden januar 2018. 
Forordningen sætter et proceshygiejnekri-
terium for Campylobacter i slagtekroppe af 
kyllinger for at kontrollere forurening under 
slagteprocessen (EU 2017/1495
Fremtidig europæisk og national lovgivning 
kan yderligere øge produktionsomkostnin-
gerne for fjerkrækød. Medlemsstaterne har 
kompetence til at indføre strengere regler 
for deres regioner i en række anliggender. 
Yderligere regler er allerede gennemført 
eller vil blive gennemført på flere områder 
i de kommende år, herunder lovgivning om 
begrænset anvendelse af antibiotika (f.eks. 
Holland, Danmark), yderligere reduktion af fin 
støvemission (Tyskland, Holland), reduktion 
af trædepudesvidninger (f.eks. Holland, Sve-
rige, Danmark) og reduktion af Campylobac-
ter-forekomsten (f.eks. Storbritannien).

Situationen i nogle tredjelande
Flere rapporter har gennem de seneste 6-8 
år undersøgt lovgivningen i udvalgte tred-
jelande, men her omtales kun de vigtigste 
punkter, der har betydning for slagtekyllinge-
produktionen i de 5 ikke-EU lande, Brasilien, 
USA, Thailand, Argentina og Ukraine, der er 
medtaget i denne undersøgelse.
Generelt har ikke-EU-lande ingen eller kun 
begrænset lovgivning om miljøbeskyttelse, 
fødevaresikkerhed og dyrevelfærd. I nogle 

og ventilationskrav for at sikre bedre dyre-
velfærd. Direktivet giver også Kommissionen 
mulighed for i fremtiden at indføre yderligere 
foranstaltninger baseret på videnskabelige 
data og praktiske erfaringer, som medlems-
staterne indsamler. Ud over EU-lovgivningen 
har mange lande især i Nordvesteuropa yder-
ligere regulering af dyrevelfærden. I Tyskland, 
Holland og Storbritannien spiller detailhande-
len en afgørende rolle i udvikling, markedsfø-
ring og salg af fjerkrækød produceret under 
betingelser med forskellige velfærdsstandar-
der, der går videre end lovgivningen.

Økonomiske konsekvenser af 
EU-lovgivningen
Fjerkræbranchen er reguleret af EU-lovgiv-
ningen, og implementeringen heraf resulterer 
næsten altid i ekstraomkostninger. Fjer-
krækødsektoren er pålagt yderligere omkost-
ninger i forbindelse med miljøbeskyttelse, 
fødevaresikkerhed og dyrevelfærd. For føl-
gende områder er der foretaget et skøn over 
meromkostningerne:

Miljøbeskyttelse
• Omkostninger til bortskaffelse af gød-

ning (som følge af Nitratdirektivet).
• Reduktion af ammoniakemissioner (ved 

opbevaring og udbringning af gødning 
samt fra stalden). 

Fødevaresikkerhed
• Salmonellakontrol. Omkostninger til hygi-

ejneforanstaltninger, indsamling af prøver 
og testning samt vaccination.

• Kød- og benmel. Forbuddet mod brugen 
af kød- og benmel i EU medfører højere 
foderomkostninger.

• Antibiotiske vækstfremmere. Forbuddet 
mod anvendelse af antibiotiske vækst-
fremmere resulterer i højere foderom-
kostninger.

• Genetisk modificerede organismer 
(GMO). De strenge regler i EU om 
anvendelse af GMO-afgrøder resulterer i 
højere foderomkostninger. 

Dyrevelfærd
• Belægning. Yderligere omkostninger til 

indhusning ved at regulere den maximale 
belægning.

 
I denne undersøgelse blev omkostningerne 
anslået for 2017 baseret på den gennemsnit-
lige situation i de EU-lande, der er medtaget. 

Det skal anføres, at der kan være en forskel 
i den aktuelle situation pr. land eller region. 
Omkostninger til bortskaffelse af gødning er 
et eksempel på dette med høje omkostninger 
i visse områder med en høj koncentration af 
fjerkræ og kun lave eller ingen omkostninger 
overhovedet i andre regioner med et mindre 
antal fjerkræfarme. 
I nogle EU-lande kan andre bestemmelser 
være relevante, som ikke er nævnt i oven-
stående liste, som f.eks. energiafgiften i 
Holland, der medfører højere omkostninger til 
opvarmning og elektricitet samt bestemmel-
ser om forebyggelse af trædepudesvidninger 
(dermatitis) i Danmark og Sverige.
Figur 1 indeholder alle omkostningskom-
ponenter i EU-lovgivningen vedrørende 
fjerkrækød. De ekstra omkostninger, der er 
direkte relateret til EU-reglerne, anslås at 
være 5,0 eurocent pr. kg levende vægt. Dette 
er næsten 6,1 % af de samlede produktions-
omkostninger i 2017.
EU-lovgivningen giver også yderligere 
omkostninger på slagterierne og andre virk-
somheder i forsyningskæden. Der er ingen 
detaljerede beregninger på disse omkostnin-
ger, men lovgivningen om salmonellakontrol 
og forbuddet mod kød- og benmel (ekstra 
bortskaffelsesomkostninger for slagteaffald) 
medfører højere omkostninger til slagterierne. 
Som følge af EU-Parlamentets og Rådets 
forordning 1161/2011 har EU besluttet, at alt 
uforarbejdet fjerkrækød skal mærkes med 
oprindelsesland. Denne lovgivning vil give 
de fleste virksomheder nogle ekstraomkost-
ninger. Et andet eksempel på lovgivning, der 
påvirker slagteriernes omkostninger, er for-
ordning 1099/2009 om bedøvelse af fjerkræ. 
Denne forordning har været gældende siden 

Figur 1: Basis produktionsomkostninger 
(93.9 %) og omkostninger direkte relateret 
til EU-lovgivningen (6,1 %) i 2017
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ved forskellige belægninger afhænger af 
adgangen til foder og vand, ventilationssyste-
mer, styringen af strøelsen og managemen-
tet, og det anbefales, at belægningen ikke 
overstiger 37 kg pr. m2 for kyllinger mellem 
2,0 og 2,5 kg levende vægt.

Thailand
Den thailandske fjerkræbranche er en vigtig 
aktør i Asien og en af de største eksportører 
af kyllingekød. Thailand er sammen med Bra-
silien den største leverandør af fjerkrækød til 
EU. Thailand kan konkurrere med brystkød 
på EU-markedet, fordi mørk lårkød foretræk-
kes på det lokale thailandske marked. Siden 
1999 har dyrevelfærden i Thailand været en 
del af den thailandske regerings dagsorden, 
og farmerne skal opfylde nogle regerings-
standarder. Disse standarder er baseret på 
god produktionspraksis og har til formål at 
forbedre kvaliteten og sikkerheden af   animal-
ske produkter.
For at blive certificeret som eksportvirksom-
hed skal farmerne opfylde regeringsstan-
darderne, der ikke kun vedrører dyrevelfærd, 
men også miljøhensyn (affaldshåndtering), 
fødevaresikkerhed (f.eks. tilbageholdelsestid 
for nogle lægemidler), sygdomsovervågning, 
biosikkerhed og sporbarhed. I praksis er det 
ofte frivilligt for branchen at efterleve rege-
ringsstandarderne, men standarderne er dog 
obligatoriske, hvis farmerne ønsker at eks-
portere. På disse farme må belægningen ikke 
overstige 34 kg pr. m2 i lukkede fjerkræhuse.

Argentina
Argentina har en relativt ny fjerkræbranche. I 
de sidste 10 år er Argentina blevet en ekspor-
tør af slagtekyllingekød. I 2017 var Argentina 
den sjette største leverandør af fjerkrækød 
til EU. Det vigtigste produkt, der eksporteres 
til EU, er brystkød, der har den højeste gen-
nemsnitlige værdi pr. ton.
Der er rigtigt gode muligheder for produktion 
af slagtekyllinger i Argentina. Foderingredien-
ser som majs og sojabønner er lokalt tilgæn-
gelige i store mængder, klimaet er moderat, 
og billig arbejdskraft er til rådighed for land-
brug og forarbejdning. I øjeblikket er hele 
slagtekyllingeproduktionen og slagtningen / 
forarbejdningen i Argentina næsten fuldstæn-
digt vertikalt koordineret. Gennem kontrakter 
leverer integrationerne i de fleste tilfælde 
daggamle kyllinger, foder og faglig rådgivning 
til producenterne, der bidrager med stalde 
og arbejdskraft. Integrationerne i Argentina 

lande, f.eks. USA, anses standarderne for 
fødevaresikkerhed og dyresundhed til at svare 
til dem i EU. Ikke desto mindre er standar-
derne mellem EU og tredjelande forskellige 
med hensyn til typen af tilladte veterinærlæ-
gemidler og GMO’er, der er godkendt. Spe-
cielt indenfor dyrevelfærd viser forskningen, 
at EU-standarder for slagtekyllinger er de 
højeste i verden. Intet land udenfor Europa 
har sådanne detaljerede og strenge regler til 
beskyttelse af dyrevelfærden for fjerkræ, der 
anvendes til fjerkrækødproduktion.
I de fleste tredjelande mangler standarder-
ne for miljø, dyrevelfærd og arbejdsmiljø 
eller standarderne er lavere end i EU. Disse 
emner er ikke indarbejdet eller kun marginalt 
indarbejdet i handelsaftaler. Der findes inter-
nationalt accepterede konventioner eller stan-
darder for fødevaresikkerhed (Codex Alimen-
tarius), dyresundhed og dyrevelfærd (OIE) og 
arbejdsvilkår (ILO), men der eksisterer ikke 
standarder for miljøet. OIE-standarderne er 
en anbefaling til dets medlemmer, og OIE har 
ingen beføjelse til at tvinge deres medlemmer 
til at følge de henstillinger eller standarder. 
Fødevaresikkerhed og dyresundhed er vigtige 
aspekter ved forhandling og etablering af 
handelsaftaler, men miljø og dyrevelfærd er 
ikke højt på dagsordenen, hvis de overhove-
det er med.
Vigtige eksportører af kyllingekød på ver-
densmarkedet er Brasilien, USA, Thailand, 
Argentina og Ukraine. Disse lande har ingen 
fødevaresikkerhedsbestemmelser, der ligner 
dem i EU, såsom forbuddet mod kød- og 
benmel og antibiotiske vækstfremmere, og 
de strenge regler for anvendelse af GMO-af-
grøder som ingredienser i fjerkræfoder. I de 
følgende afsnit opsummerer vi kendetegnene 
for slagtekyllingesektoren, eksportpositionen, 
lovgivningen om dyrevelfærd og produktions-
standarderne i disse slagtekyllingeproduce-
rende lande.

Brasilien
Brasilien er et af verdens førende slagte-
kyllingeproducerende lande (nr. 2) og den 
største eksportør af kyllingekød. Den brasili-
anske fjerkræbranche har nogle meget store 
integrerede virksomheder, som er globale 
aktører, som BRF og JBS. Fjerkræbranchen 
er præget af høj produktivitet og meget brug 
af teknologi. Integrationsmodellen er vidt 
udbredt, hvilket giver streng kontrol over hele 
forsyningskæden. Fjerkræbranchen er hoved-
sageligt koncentreret i det sydlige Brasilien 

på grund af dets subtropiske klima, hvor slag-
tekyllinger ofte opdrættes i enkle åbne huse. 
Der kan skelnes mellem tre typer af slagte-
kyllingeproduktioner i området: huse med 
lav belægning (maks. 30 kg levende vægt 
pr. m2), huse med middel belægning (maks. 
34 kg pr. m2) og huse med høj belægning 
(moderne systemer med mekanisk tunnelven-
tilation med op til 38 kg pr. m2). I Brasilien 
er der ikke meget information tilgængelig om 
dyrevelfærden, da dette emne ikke får meget 
opmærksomhed i landet. Faktisk har Brasilien 
ingen lovgivning om dyrs velfærd på farm-
niveau eller under transport af fjerkræ. En 
fransk rapport giver et overblik over regulering 
af fødevaresikkerhed, dyrefoder og miljø-
beskyttelse i Brasilien. Der er dog ingen eller 
kun begrænset lovgivning om disse emner.

USA
USA er den største producent af fjerkrækød 
i verden og er den næststørste eksportør af 
kyllingekød efter Brasilien. Som følge af den 
store indenlandske efterspørgsel efter bryst-
kød er eksporten hovedsageligt udskæringer 
med ben (lår og bagkvarter). Den næststørste 
kyllingeproducent i verden, Tyson Foods, har 
hovedkontor i USA. Andre USA-virksomheder 
blandt verdens 10 største kyllingeproducenter 
er Perdue, Koch Foods og Sanderson. USA 
regulerer ikke velfærdsstandarder for produk-
tionsdyr. Faktisk er den føderale lovgivning 
i USA fokuseret på transport (Farm Bill, 
1996), slagtemetoder (1958) og forsøgsdyr 
(1966), men selv denne lovgivning kan variere 
fra stat til stat. For fjerkræ dikterer de ameri-
kanske bestemmelser, at fjerkræ skal slagtes 
efter gode kommercielle standarder. Love 
i delstaterne regulerer dyrevelfærd i nogle 
dele af landet, men i øjeblikket er der ingen 
sådan lovgivning for fjerkræ i nogen af   de tre 
store kyllingeproducerende stater Georgia, 
Alabama og Arkansas. I USA har National 
Chicken Council (NCC) fastlagt retningslinjer 
for dyrevelfærden for slagtekyllinger. NCC 
anbefaler retningslinjerne til medlemmerne 
for at sikre en human behandling af dyr og 
fremme produktionen af   kvalitetsprodukter. 
NCC-retningslinjerne fremmer god sundhed 
og velfærd for slagtekyllinger på flere områ-
der: uddannelse og træning af farmere, rigtig 
ernæring og fodring, passende komfort og ly, 
omsorg for sundheden, mulighed for at vise 
normal adfærd, godt management på farmen, 
og ved indfangning og transport. Dyrevelfærd 
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Tabel 1 giver en oversigt over den samlede 
produktion af fjerkrækød, opdelt i slagtekyl-
linger, kalkuner, ænder og andet fjerkræ, for 
alle EU-medlemsstater.

Struktur
Der produceres slagtekyllinger på mange 
farme i EU. De seneste data om slagtekyllin-
ger er fra 2013 og offentliggjort af Eurostat. 
Tabel 2 viser det samlede antal slagtekyllinger 
i EU-28 og antallet af bedrifter med mere end 
5.000 slagtekyllinger (professionelle bedrif-
ter) for hvert land. Ifølge Eurostat var det 
samlede antal slagtekyllingefarme i EU-28 
omkring 2,1 mio. i 2013. Imidlertid er der kun 
20.000 professionelle bedrifter med mere 
end 5.000 slagtekyllinger. Det højeste antal 
bedrifter med mere end 5.000 slagtekyllinger 
er i Frankrig, Spanien, Polen, Italien, Tyskland 
og Storbritannien. Antallet af slagtekyllinge-
farme er ekstremt stort i Rumænien, Polen, 
Grækenland og Portugal. Disse lande har 
det højeste antal bedrifter med mindre end 
99 slagtekyllinger, som kan klassificeres som 
baggårdsopdræt.

fremmer modernisering ved at finansiere 
forbedringer hos kontraktfarmerne, og de 
kræver visse teknologiske standarder som 
betingelse for kontrakter til nye producenter.
Argentina har ingen specifik lovgivning om 
dyrevelfærd. Dog har landet lovgivning om 
relaterede emner som fødevaresikkerhed og 
produktkvalitet samt manualer til slagtekyllin-
gebranchen om god produktionspraksis, der 
indirekte pålægger dyrevelfærdskriterier. Det 
kan imidlertid konkluderes, at producenterne 
i Argentina ifølge de oplysninger, der er ind-
samlet til undersøgelsen og ved interviews 
med producenter og andre, ikke bevidst 
gennemfører tiltag omkring dyrevelfærd. Den 
gennemsnitlige belægning i slagtekyllinge-
staldene er dog relativt lav som følge af det 
varme klima.

Ukraine
Efter Ukraine blev uafhængig i 1991 blev 
principperne for fri markedsøkonomi indført. 
Siden fjerkræbranchen blev privatiseret i 
1998, har den vist bemærkelsesværdige 
fremskridt. Produktionen er blevet forbedrer 
forbedret som følge af bedre management, 
forbedret foderkvalitet og moderne sund-
hedsprogrammer. Ukraine er blevet en kon-
kurrencedygtig producent af kyllingekød. I 
2017 var Ukraine den tredjestørste leverandør 
af kyllingekød til EU. Store virksomheder er 
Myronivsky Hliboproduct (MHP) og Agro-
mars. MHP har en dominerende stilling på 
hjemmemarkedet og eksporterer til mange 
lande i regionen, Mellemøsten og Nordafrika. 
Det meste af fjerkræproduktionen er fuldt 
integreret med kornproduktion, forældredyr, 
rugerier, foderfabrikker og slagterier. Til 
forskellig fra andre lande er kornproduktion 
integreret i virksomheden.
I Ukraine er der ingen lovgivning med stan-
darder for dyrevelfærd for slagtekyllinger. 
Ifølge virksomhedsoplysninger har MHP en 
intern standard om at begrænse belæg-
ningen til 38-39 kg levende vægt pr. m2. 
Landbrugsministeriet har til formål at tilpasse 
national lovgivning om dyrevelfærd med EU’s 
standarder. Den nøjagtige tidsplan er ikke 
kendt, men år 2020 blev nævnt.

Struktur og beskæftigelse
I dette afsnit beskrives den økonomiske 
betydning af EU’s fjerkræindustri, herunder 
den samlede produktion af fjerkrækød med 
data om undersektorerne slagtekyllinger, 
kalkuner, ænder og andet fjerkræ, samt 

sektorens struktur med antallet af farme og 
virksomheder i forsyningskæden. 

Produktion af fjerkrækød i EU
I 2017 var den samlede produktion af fjer-
krækød i EU-28 15,9 mio. tons, en stigning 
på 23 % sammenlignet med 2012. 
Det vigtigste fjerkrækød er slagtekyllingekød 
med en samlet produktion på 12,8 mio. tons 
i 2017. Syv førende producenter af slagte-
kyllingekød producerer mere end 0,9 mio. 
tons hver: Polen, Frankrig, Storbritannien, 
Tyskland, Spanien, Holland og Italien. Tilsam-
men er disse syv lande ansvarlige for 77 % af 
EU’s produktion af slagtekyllingekød. 
Foruden slagtekyllinger er kalkuner og ænder 
også vigtige undersektorer. 
Den samlede produktion af kalkunkød i 
EU-28 i 2017 var 2,1 mio. tons. De vigtigste 
producerende lande af kalkunkød er Polen, 
Tyskland, Frankrig, Italien og Spanien med en 
fælles andel på 80 % af EU’s samlede beløb. 
I 2017 var den samlede produktion af ande-
kød i EU-28 0,5 mio.  tons. Af alle EU-lande 
er Frankrig langt den største producent 
af ænder kød med 43 % af den samlede 
EU-produktion efterfulgt af Ungarn og Polen. 
Disse tre lande producerer tilsammen 69 % 
af det samlede EU-produktion. 
Andet fjerkræ vedrører perlehøns og gæs. 

Tabel 1: Produktio-
nen af fjerkrækød i 
EU i 2017 (1.000 ton 
kropsvægt) 
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tekyllingeproduktionen, nemlig 37 ansatte 
pr. 1.000 ton, og i kalkunsektoren er den lidt 
lavere, ca. 20 ansatte pr. 1.000 ton produce-
ret. For andet fjerkræ antager vi et lignende 
antal beskæftigede, som i slagtekyllingepro-
duktion. Tabel 3 viser resultaterne. Den sam-
lede antal beskæftigede i fjerkrækødsektoren 
i EU er 368.000. Størstedelen er beskæfti-
get i slagtekyllingssektoren (300.000, hvilket 
er 81 % af det samlede antal), 42.000 (12 
%) i kalkun-sektoren, 17.000 (5 %) i ande-
sektoren og 11.000 (3 %) i de andre fjerkræ-
sektorer.

Produktionsværdi
Produktionsværdien af   EU-fjerkrækød kan 
beregnes ved at multiplicere den samlede 
produktion med den gennemsnitlige EU-pris 
på slagteriet. I 2017 var den samlede pro-
duktion af fjerkrækød (tabel 1) 15,9 mio. 
Den gennemsnitlige salgspris fra slagterierne 
(engrospris for kyllinger i klasse A, kendt som 
’65 % kyllinger’) var 1.824 € (ca. 13.600 
kr.) pr. ton i 2017. Resultatet er en produkti-
onsværdi på 29,0 mia. € (ca. 216,2 mia. kr.) 
i 2017. Dette er værdien i primærsektoren og 
på slagterierne. Efter slagtning forarbejdes 
fjerkrækødet yderligere. Ingen officielle data 
er tilgængelige om den samlede produktion 
værdi af fjerkræ efter yderligere forarbejd-
ning. Vi estimerer imidlertid en 30% højere 
værdi efter partering og forarbejdning. Derfor 
anslås den samlede produktionsværdi af fjer-
krækød i EU-28 i 2017 til at være 37,7 mia. € 
(ca. 281,1 mia. kr.). 
EU er en vigtig aktør i den internationale 
handel med fjerkrækød. I 2017 eksporterede 
EU-28
1,662 mio. tons fjerkrækød til en værdi af 
1.988 mia. € (ca. 14,8 mia. kr.). På samme 
tid er EU-28 en stor importør af fjerkrækød, 
og der blev importeret 0,8 mio. tons til en 
værdi af 2,015 mia. € (ca. 15,0 mia. kr.). 

Tabel 2: Samlet antal
 slagtekyllingefarme pr. 
størrelseskategori 
pr. land i EU i 2013

I forsyningskæden for fjerkræ er forskellige 
virksomheder involveret i forsyninger og slagt-
ning / forarbejdning. Farme med forældredyr 
leverer rugeæg til rugerier, rugerier leverer 
daggamle kyllinger, og foderfabrikker leverer 
foder til landmændene. Fjerkræ slagtes på 
slagterier, og kødet videreforarbejdes til for-
brugerprodukter i forarbejdningsvirksomhe-
der. EU indsamler ikke oplysninger om antal-
let af virksomheder i forsyningskæden. Der er 
kun meget fragmenteret information fra nogle 
medlemsstater. Især antallet af farme med 
forældredyt er relativt højt, og f.eks. i Holland 
har 200 farme med forældredyr i slagtekyllin-
ger, i Frankrig omkring 500 farme og i Italien 
300 farme.

Beskæftigelse
Der er ingen kilder til den samlede beskæf-
tigelse i fjerkræforsyningskæden i EU-28. 
Imidlertid har tre vigtigste producenter af 
fjerkrækød: Holland, Frankrig og Tyskland, 
leveret detaljerede beskæftigelsesdata. 
Baseret på disse tal for antal beskæftigede 
i hele kæden og den samlede produktion 

af slagtekyllingekød estimerede Peter Van 
Horne beskæftigelsen i alle dele af forsy-
ningskæden. Beskæftigelsen pr. 1.000 tons 
slagtekylling er 4,4 personer i primærproduk-
tion, 0,7 på rugerier, 14,4 på slagterierne / 
forarbejdningsleddet, 1,5 i foderstofindustrien 
og 2,1 inden for andre tjenester. Den samle-
de beskæftigelse er 23,1 fuldtidsansatte pr. 
1.000 ton slagtekyllingekød. 
Beskæftigelsen i produktionen af ænder 
anslås at være væsentligt højere end i slag-

Tabel 3: Oversigt over beskæf-
tigelsen i EU’s fjerkrækød-
sektor med undersektorerne 
slagtekyllinger, kalkuner, 
ænder og andet fjerkræ
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almindeligt fjerkræhus med en lidt lavere 
belægning. I 2017 udgjorde denne produktion 
30 til 35 %.af den samlede slagtekyllingepro-
duktion i Holland. 
Der findes ingen statistikker over det nøjagti-
ge antal alternative slagtekyllinger i EU. Bran-
chen vurderer markedsandelen for alternative 
slagtekyllinger til 5 til 10 %. Dette er baseret 
på skønsmæssigt 4,5 mio. ’alternative’ for-
ældredyr til slagtekyllinger i EU, hvilket er 
omkring 6 % af det samlede antal forældre-
dyr til slagtekyllinger i EU. Efterhånden som 
de alternative forældredyr producerer flere 
rugeæg vil andelen af alternative slagtekyllin-
ger blive højere, ca. 8 %. Antallet inkluderer 
markedet for økologiske og frilands slagte-
kyllinger, som reguleret af EU-forordninger 
og -direktiver, samt antallet for småskala 
fjerkræproduktion i nogle sydlige europæiske 
lande og private label produktionen, såsom 
Label Rouge i Frankrig, RSPCA kontrollerede 
/ Freedom Food i Storbritannien og al lang-
somt voksende konceptproduktion i Holland. 
En nylig offentliggjort rapport fra Rabobank 
i Holland anslår, at EU’s markedsandel for 
’alternativt slagtekyllingekød’ vil blive for-
doblet i løbet af de næste syv år. Banken 
forventer en andel på 15 til 20 % i 2025. I 
mange lande vil fjerkrækød fra langsommere 
voksende slagtekyllinger være et valg for for-
brugeren i supermarkedet, f.eks. i Frankrig, 
Storbritannien, Danmark, Sverige og Belgien. 
I Holland og Tyskland vil langsommere vok-
sende slagtekyllinger være den almindelige 
type fjerkrækød i supermarkedet.

Produktionsomkostningerne for 
slagtekyllinger i nogle EU-lande i 2017
Produktionsomkostningerne for slagtekyl-
linger er blevet undersøgt for følgende ni 
EU-lande: Holland (NL), Tyskland (DE), 
Frankrig (FR), Storbritannien (UK), Italien 
(IT), Spanien (ES), Danmark (DK), Polen 
(PL) og Ungarn (HU). De beregnede produk-
tionsomkostninger på farmniveau er baseret 
på situationen i 2017. For næsten alle lande 
var der gennemsnitlige produktionsdata og 
priser tilgængelige. For at give nogle eksem-
pler: I Holland samler Wageningen Economic 
Research data fra slagtekyllingefarme, i Tysk-
land findes lignende data fra handelskamme-
ret (Landwirtschaftskammer Niedersachsen), 
og i Danmark indsamles og offentliggøres 
data af Det Danske Fjerkræraad. For Frank-
rig, Storbritannien og Ungarn er data baseret 
på oplysninger fra henholdsvis forskningsin-

Tabel 4 viser udviklingen i importen og eks-
porten i mængder og værdi fra 2013 til 2017. 
Det er vigtigt at påpege, at gennemsnitsvær-
dien af   importen er meget højere (250 € (ca. 
1.865 kr.) pr. 100 kg) end den gennemsnitli-
ge værdi af eksporten (120 € (ca. 895 kr.) pr. 
100 kg). 

Alternativ slagtekyllingeproduktion
EU’s slagtekyllingesektor bruger ofte hur-
tigt voksende genotyper til at producere 
fjerkrækød. Disse slagtekyllinger opnår den 
levende målvægt på 2 til 2,5 kg på omkring 5 
til 6 uger. Alternativ slagtekyllingeproduktion, 
der bruger langsommere voksende genoty-
per, får stadig større opmærksomhed i mange 
EU-lande. Fjerkrækød fra langsommere vok-
sende slagtekyllinger er et premium produkt, 
og landmænd og forarbejdningsvirksomheder 
modtager en højere markedspris for at kom-
pensere for de højere produktionsomkost-
ninger. Betingelserne og navnene på den 
alternative slagtekyllingeproduktion i EU er 
reguleret af forordning EC/543/2008, hvor 
handelsnormerne er beskrevet. Produktio-
nen af økologiske slagtekyllinger reguleres 
i forordning 834/2007, herunder kravet om 
anvendelse af økologisk foder. Disse krav er 
sammenfattet i tabel 5.

Tabel 5: Navn og betingelser for 
produktion af alternative 
slagtekyllinger i henhold til EC / 543/2008 
og forordning 834/2007 (organisk)

Antallet af bedrifter med frilands eller økolo-
gisk produktion er lille, undtagen i Frankrig, 
hvor et stort antal bedrifter er involveret i 
alternativ slagtekyllingeproduktion. I økologisk 
produktion er Frankrig og Storbritannien de 
største producenter inden for EU. I frilands 
produktionssystemer har slagtekyllinger 
adgang til et udendørs område. Et eksem-
pel på denne type slagtekyllingeproduktion 
er Label Rouge i Frankrig med følgende 
standarder: en langsomt voksende race, en 
lav belægning indendørs og adgang til et 
udendørs område. I Frankrig har ca. 18 % 
af alle slagtekyllinger adgang til et udendørs 
areal. Selvom den økologiske produktion af 
slagtekyllinger vokser i EU-lande i det nord-
vestlige Europa, forbliver det sandsynligvis et 
nichemarked.
Det såkaldte ’mellemliggende’ markedsseg-
ment eller certificeret slagtekyllingeprodukti-
on har en position mellem konventionel slag-
tekyllingeproduktion og økologisk produktion. 
Certificerede slagtekyllinger er langsommere 
voksende slagtekyllinger, der holdes inden-
dørs, indtil de er mindst 56 dage gamle. 
Certificerede slagtekyllinger produceres i 
Frankrig (‘certifié’), Storbritannien (RSPCA 
kontrolleret / freedom food) og Holland (en 
stjerne inden for ‘Better Life Certificate’). 
Frankrig, Storbritannien og Holland har en 
betydelig position i dette produktionsseg-
ment, men også nogle tyske virksomheder 
er begyndt at producere certificerede slagte-
kyllinger. Denne type produktion forventes at 
vokse yderligere i de kommende år. I Frankrig 
udgør produktionen af   certificerede slagte-
kyllinger (langsommere voksende) ca. 11 % 
af den samlede slagtekyllingeproduktion). I 
Holland dominerer den såkaldte ’Chicken of 
Tomorrow’ det ferske segment for fjerkrækød 
i supermarkedet. I dette koncept opdrættes 
langsommere voksende slagtekyllinger i et 

Tabel 4: Import 
og eksport af 
fjerkrækød i EU i 
mængder (1.000 
ton) og værdi 
(1.000.000 €)
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(ca. 246,78 kr.) i Italien. Foderprisen påvirkes 
i alle lande af verdensmarkedspriserne på de 
vigtigste foderingredienser, såsom korn (hve-
de og majs) og sojabønner. Forskellen i foder-
prisen mellem EU-landene skyldes forskelle 
i strukturen i forsyningskæden (integreret 
versus ikke-integreret), gennemsnitlig farm-
størrelse, foderfabrikkernes politik, gennem-
snitlig transportafstand til farmene og landets 
adgang til havne og vandveje til effektiv 
levering af foderingredienser. For de lande, 
Polen, Storbritannien, Danmark og Ungarn, 
der ikke bruger euro, er vekselkursen også 
relevant, fordi foderpriserne i tabel 7 bereg-
nes i euro. Tabel 7 viser også priserne på 
de daggamle kyllinger i eurocent pr. kylling. 
For de fleste lande var prisen i 2017 mellem 
31 og 33 eurocent (ca. 2,31 – 2,46 kr.) pr. 
kylling. Priserne i Storbritannien er betydeligt 
højere i forhold til de andre lande. Tabel 6 
viser omkostningerne ved daggamle kyllinger 
pr. kg levende vægt, hvilket også er påvirket 
af den gennemsnitlige levende slutvægt af 
slagtekyllingerne.

Produktivitet
Tabel 7 viser hovedtallene for produktivite-
ten, der er den gennemsnitlige levende vægt 
(gram) og foderforbruget (kg fodret pr. kg 
levende vægt). Levende vægt er i de fleste 
lande mellem 2,2 og 2,4 kg. Undtagelser er 
Frankrig med en lavere gennemsnitlig levende 
vægt på 1,9 kg og Spanien med en gennem-
snitlig højere levende vægt på 2,6 kg. Foder-
forbruget er en god indikator for produktivi-
teten. Foderforbruget varierer også mellem 
EU-landene. Tabel 7 viser, at farme i Holland, 
Tyskland og Danmark har lavt foderforbrug. 
Ved første øjekast synes Italien og Spanien 
at have et højere foderforbrug. Det skal dog 

stituttet ITAVI, rådgivningsgruppen ADAS og 
University of Debrecen. For Polen, Italien og 
Spanien blev der brugt en blanding af kilder til 
at udarbejde de grundlæggende antagelser.
Efter beregning af produktionsomkostnin-
gerne på farmniveau blev der også beregnet 
omkostningerne til slagtning. 
Figur 2 viser de beregnede produktionsom-
kostninger i de udvalgte EU-lande, og tabel 

6 giver de samlede produktionsomkostninger 
og fordelingen af produktionsomkostningerne 
i disse lande. Alle lande har produktionsom-
kostninger i området fra 78 til 87 eurocent 
(ca. 5,82 – 6,49 kr.) pr. kg levende vægt. 
Produktionsomkostningerne i Polen er de 
laveste på 78,6 eurocent (ca. 5,86 kr.) pr. kg 
levende vægt. Storbritannien har de højeste 
produktionsomkostninger på 86,5 eurocent 
(ca. 6,45 kr.) pr. kg levende vægt.

Priser
Tabel 7 viser gennemsnitsprisen for foder 
og daggamle kyllinger. Foderprisen påvirker 
kraftigt de samlede produktionsomkostninger. 
Foderpriserne i EU-lande spænder fra 29,2 € 
pr. (ca. 217,70 kr.) 100 kg i Frankrig til 33,1 € 

Tabel 6: Omkostninger 
til slagtekyllingepro-
duktionen i eurocent 
per kilo levende vægt 
i udvalgte EU-lande i 
2017

Figur 2: Udgifter til 
den primære slagte-
kyllingeproduktion 
i nogle EU-lande 
(eurocent per kilo 
levende vægt) i 2017

Tabel 7: Priser og 
produktivitets-
data for slagte-
kyllingeproduk-
tionen i udvalgte 
EU-lande i 2017
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Produktionsomkostningerne for 
slagtekyllinger i nogle lande udenfor 
EU i 2017
Produktionsomkostningerne for fjerkrækød 
blev undersøgt i seks lande uden for Europa: 
USA (USA), Thailand (THA), Brasilien (BRA), 
Argentina (ARG), Rusland (RUS) og Ukraine 
(UKR). Brasilien og USA er de største eks-
portører af fjerkrækød til verdensmarkedet. 
Brasilien og Thailand er de vigtigste leveran-
dører af (frosset) fjerkrækød til EU. Argentina 
er en vigtig producent med lave omkostninger 
og eksporterer også fjerkrækød til EU. Ukra-
ine var i 2017 den tredje største eksportør af 
fjerkrækød til EU. Data fra USA er baseret 
på oplysninger fra National Chicken Council 
(NCC). For Brasilien er data fra forskningsor-
ganisationen Embrapa. For Thailand, Argen-
tina, Rusland og Ukraine er oplysningerne 
baseret på flere kilder. Produktionsomkost-
ningerne for disse lande er beregnet i lokal 
valuta og omregnes derefter til euro ved brug 
af den gennemsnitlige valutakurs for 2017. 

tages i betragtning, at foderforbruget er kor-
releret med levende vægt. Når slagtekyllin-
gerne opdrættes til en højere slutvægt, som 
i Italien og Spanien, resulterer det i et højere 
foderforbrug pr. kg levende vægt.

Omkostningskomponenter
Tabel 6 viser, at der også er forskelle mellem 
EU-landene på andre omkostningskompo-
nenter. Andre variable omkostninger vedrører 
omkostninger til opvarmning, elektricitet, 
strøelse, dyresundhed og indfangning. Disse 
omkostninger varierer lidt mellem landene, 
primært på grund af forskelle i opvarmning 
(energipriser) og indfangningsomkostninger. 
Arbejdskraftomkostningerne varierer også 
mellem landene. Normalt udføres arbejdet på 
farmen af   landmanden. Dette arbejde bereg-
nes i produktionsomkostningerne baseret på 
en løn (fuldtidsansat) for tilsvarende arbejde 
i det pågældende land. I de østlige og sydli-
ge lande er omkostningerne til arbejdskraft 
generelt lavere end i Nordvesteuropa. For-
skellene i indhusningsomkostninger (fjerkræ-
hus og inventar) mellem landene vedrører for-
skelle i investeringer i et fjerkræhus, belæg-
ning og rentesats. Generelle omkostninger 
vedrører omkostningerne på farmniveau til 
forsikring, bogføring, rådgivning, telefon og 
transport. I nogle lande har slagtekyllingepro-
ducenterne omkostninger til bortskaffelse af 
gødningen. I Holland, Tyskland (i delstaten 
Niedersachsen) og Ungarn skal landmænde-
ne betale for en bæredygtig bortskaffelse af 
gødningen. I andre lande behøver landmæn-
dene ikke betale for bortskaffelse af gødnin-
gen, mens landmændene i Storbritannien og 
Polen har en lille indtjening på gødningen.

Produktionsomkostninger 
efter slagtning
Udgifterne til slagtning er beregnet ud fra 
slagtning på et stort kommercielt slagteri. 
Slutproduktet er slagtekroppe. Slagtekrop-
pens vægt er 70 % af levende vægt af slag-
tekyllingerne fra farmen. Den grundlæggende 
antagelse er, at slagteomkostningerne er 33 
eurocent (ca. 2,46 kr.) pr. kg slagtekrop i Hol-
land. Hovedkomponenterne i slagteomkost-
ningerne er arbejdskraft (35 %) og bygning 
og inventar (25 %). De øvrige omkostninger 
(40 %) er f.eks. transport af slagtekyllinger, 
energi, vand, inspektion og pakning. Disse 
omkostninger varierer fra land til land. Da 
alle slagterier i EU bruger avanceret moderne 
udstyr, antages det imidlertid, at forskelle-

ne i slagteomkostningerne mellem landene 
hovedsageligt skyldes forskelle i lønomkost-
ningerne. På grundlag af lønomkostninger til 
slagteriarbejdere beregnes omkostningerne 
ved slagtning for de udvalgte EU-lande. 
Timelønnen for arbejdere på slagterier, herun-
der sociale omkostninger, er: Holland 22 €, 
Tyskland 15 €, Frankrig 20 €, Storbritannien 
15 €, Italien 14 €, Spanien 14 €, Danmark 
30 € Polen 6 € og Ungarn 5 €. Forskelle i 
lønomkostninger har også indflydelse på inve-
steringsniveauet i bygninger og omkostnin-
gerne ved transport af kyllingerne. Der tages 
også hensyn til forskelle i renten mellem 
landene, og det har indvirkning på de årlige 
omkostninger til bygninger og inventar. Tabel 
8 giver de endelige resultater af omkostnin-
gerne på farmniveau og omkostningerne ved 
slagtning i euro pr. kg slagtekrop. Figur 3 
giver de samme data i en graf.

Tabel 8: Omkostninger til primær-
produktion, slagtning og samlede 
omkostninger i eurocent pr. kg 
slagtekrop

Figur 3: Omkostninger 
til primærproduktion 
og slagtning af slagte-
kyllinger i eurocent pr. 
kg slagtekrop i 2017
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mængder foderingredienser som majs og 
sojabønner. Europæiske producenter er del-
vist afhængige af importen fra Sydamerika til 
deres foderingredienser. Omkostningerne ved 
opbevaring, transport og fortjeneste øger pri-
sen på foderingredienser i Europa. Prisen på 
daggamle kyllinger er også lavere på grund af 
den lave foderpris.
Tabel 9 viser også de vigtigste produktivi-
tetsdata for tredjelande. I USA, Brasilien, 
Argentina er slutvægten på slagtekyllinger 
højere end i EU. Når slutvægten er højere, er 
foderforbruget også højere. Foderforbruget 
er stadigvæk relativt højt i nogle lande.
Ud over de ovennævnte forskelle i foderpris 
og købspris på daggamle kyllinger har nogle 
tredjelande også fordele ved lavere omkost-
ninger til indhusning og arbejdskraft. Årsagen 
til de lavere lønomkostninger i Thailand, Bra-
silien, Argentina, Ukraine og Rusland er lave-
re lønninger, men også lavere omkostninger 
til social sikring. Forskellen i lønomkostninger 
mellem Europa og USA skyldes hovedsagelig 
socialsikringssystemet, idet der betales høje-
re arbejdsgiverafgifter i Europa.
I alle lande uden for EU har slagtekyllinge-
producenterne ingen omkostninger til bort-
skaffelse af gødning. I Brasilien, Argentina og 
Ukraine er fjernelsen af   tør fjerkrægødning en 
lille indtægtskilde.
I Brasilien, Argentina, Thailand og Ukraine 
har producenterne lavere omkostninger, fordi 
der på mange områder ikke findes nogen 
lovgivning som i EU. Eksempler er brugen 
af   antibiotiske vækstfremmende og kød- og 
benmel i foderblandinger, og fraværet af mil-
jølovgivning. Kød- og benmel bruges i lande 

Figur 4 viser de samlede produktionsom-
kostninger for EU sammenlignet med USA, 
Thailand, Brasilien, Argentina, Rusland og 
Ukraine. I EU var de gennemsnitlige produkti-
onsomkostninger 82,5 eurocent pr. kg leven-
de vægt i 2017. I Brasilien, USA og Ukraine 
er produktionsomkostningerne betydeligt 

lavere end i EU, henholdsvis 63,2, 64,5 og 
67,2 eurocent pr. kg levende vægt. Thailand, 
Argentina og Rusland har også lavere produk-
tionsomkostninger i forhold til EU: Thailand 
72,4 eurocent Argentina 73,3 eurocent og 
Rusland 75,2 eurocent pr. kg levende vægt. 
De grundlæggende forudsætninger for pro-
duktivitet og priser er angivet i tabel 9. De 
samlede produktionsomkostninger for alle 
lande er vist i tabel 10.
Foderprisen bestemmer i væsentlig grad de 
samlede produktionsomkostninger. Foderpri-
sen er betydeligt lavere i Ukraine, Brasilien 
og USA end i EU. Den lavere foderpris i 
disse lande kan i høj grad forklares af den 
indenlandske tilgængelighed af betydelige 

Figur 4: Udgifter 
i den primære 
slagtekyllinge-
produktion i EU 
og i nogle ikke-
EU-lande (euro-
cent per kg 
levende vægt) i 
2017

Tabel 9: Priser og 
produktivitetsdata for 
slagtekyllingeproduk-
tionen i EU og udvalgte 
ikke-EU-lande 

Tabel 10: Produktionsom-
kostninger i eurocent per 
kg levende vægt i EU og 
udvalgte ikke-EU-lande 
i 2017
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Produktionsomkostninger 
af brystkød 
Baseret på beregningen af   produktionsom-
kostningerne på farmniveau og på slagte-
rierne blev produktionsomkostningerne for 
brystfilet beregnet for alle landene. Efter 
slagtning skal slagtekroppen parteres i for-
skellige dele: Bryst, bagkvarter, vinger og 
resten af   slagtekroppen. I næste trin bliver 
brystet udbenet, og brystkød vil være det 
endelige produkt. Brystkød er produktet med 
den højeste værdi på det europæiske marked, 
og derfor er brystkød det mest interessante 
produkt, der er mest interessant at eksporte-
re til EU. For at beregne produktionsomkost-
ningerne for brystkød til alle lande lagde man 
følgende omkostninger til produktionen efter 
slagtning: omkostningerne til opskæring af 
brystet og omkostningerne til udbening. For 
EU-lande blev bortskaffelsesomkostningerne 
for slagteriaffald lagt til. Indtægter kommer 
fra salg af lår / bagkvarter, vinger og resten 
af   slagtekroppen. Endelig blev indtægterne 
trukket fra de samlede omkostninger. For 
ikke-EU-landene giver slagteaffaldet også 
indtægter. Resultatet af beregningen er net-
toproduktionsomkostninger for 1 kg brystkød 
hos forarbejdningsvirksomheden i produkti-
onslandet.
For at sammenligne tilbudsprisen på EU-mar-
kedet har vi også tilføjet de ekstra omkost-
ninger ved transport for alle lande. Transport-
omkostninger inkluderer lokal transport til 
en havn, søfragt i en container, håndterings-
omkostninger i havnen og transport fra en 
europæisk havn til den endelige destination 
i Europa. Frankfurt am Main i Tyskland er 
angivet som reference til beregning af trans-
portomkostninger. Importafgifterne blev også 
lagt til disse omkostninger. Figur 6 giver et 
overblik over alle omkostninger for at sam-
menligne tilbudsprisen for de valgte tredjelan-
de til EU-gennemsnittet.
I 2017 var tilbudspriserne fra Brasilien og 
Ukraine lig med eller lige over EU’s gennem-
snitlige tilbudspris for brystfilet. Figur 6 illu-
strerer, at importafgifterne beskytter EU-lan-
dene mod import af store mængder brystkød 
fra tredjelande.

uden for EU, mens det udtrykkeligt er forbudt 
i EU. Foder med kød- og benmel er billigere; 
Nogle GMO-afgrøder, der kan dyrkes og bru-
ges i foderet til slagtekyllinger i tredjelande, 
er ikke godkendte i EU.

Produktionsomkostninger efter slagtning 
i EU og nogle lande udenfor EU i 2015 
Omkostningerne til slagtning spiller også en 
vigtig rolle i den internationale sammenligning 
af konkurrenceevnen. 
Det antages, at forskellene i slagteomkost-
ninger mellem landene hovedsageligt er et 
resultat af forskelle i arbejdsomkostninger. 
Baseret på lønningerne for slagteriarbej-
dere beregnes udgifterne til slagtning for 
de udvalgte lande uden for EU. Timeløn for 
arbejdstagere på slagterierne, inklusive socia-
le skatter, i nogle lande er: USA 13,5 €, Thai-
land 2 €, Brasilien 3 €, Argentina 6 v, Rus-
land 3,5 € og Ukraine 2 €. I beregningerne 
pr. land tages der også hensyn til forskelle i 
rentesatser, og at inspektionsomkostningerne 

er lavere i tredjelande sammenlignet med EU. 
Tabel 11 viser resultaterne af omkostningerne 
på farmniveau og udgifterne til slagtning i 
eurocent pr. kg slagtet vægt. Figur 3.4 viser 
de samme data i en figur.
I EU er de gennemsnitlige produktionsom-
kostninger efter slagtning 146 eurocent pr. kg 
slagtet vægt. Brasilien og Ukraine har meget 
lave omkostninger med henholdsvis 108 til 
114 eurocent pr. kg slagtet vægt, hvilket er 
omkring 25 % lavere end EU-gennemsnittet.

Konsekvenser af forskellige scenarier 
For at vise virkningen af en eventuel ændring 
i importafgifter og en ændring i valutakursen 
for EU-slagtefjekræsektorens konkurrence-
evne er der lavet tre scenarier for fremtiden:
1. 50 % reduktion af EU’s importafgift på 

fjerkrækød som kan blive et resultat af 
nye multi- (WTO) eller bilaterale aftaler.

2. 10 % lavere valutakurser for ikke-EU 
valutaer. Gennemsnitskursen i 2017 blev 
brugt til at konvertere produktionsom-
kostningerne for alle lande til euro. 

En kombination af 50 % lavere importafgifter 
og en 10 % lavere vekselkurs for tredjelandes 
valutaer. Dette er ’worst case’ scenariet.  
Disse tre scenarier blevet undersøgt for 
brystfilet. I alle tal er EU-niveauet et gennem-
snit af de ni EU-lande, der er vist i ovenfor

Tabel 11: Omkostnin-
ger til primærproduk-
tion, slagtning og de 
samlede omkostnin-
ger i eurocent pr. kg 
slagtet vægt

Figur 5: Omkostninger til pri-
mærproduktion og slagtning af 
slagtekyllinger i eurocent pr. kg 
slagtet vægt i EU og seks tredjelan-
de i 2017
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Scenarie 1 – Lavere EU-importafgifter
I det første scenarie bliver virkningen af 50 % 
lavere importafgifter til EU undersøgt. Som 
det fremgår af figur 7, ville Brasilien i dette 
scenarie være den mest konkurrencedygtige 
leverandører af brystfilet til Frankfurt i 2017. 
Thailand og Ukraine vil også have en lavere 
tilbudspris end EU-landene. USA, Argentina 
og Rusland har en tilbudspris med den lavere 
importafgift, der er lidt over den gennemsnitli-
ge tilbudspris for EU-landene.
 
 

 

 

Scenarie 2 - Lavere valutakurser
Dette andet scenarie bliver konsekvenserne 
af 10 % lavere valutakurser undersøgt for alle 
tredjelande. Lavere valutakurser har mindre 
effekt end de lavere importafgifter i scenarie 
1. Figur 8 viser, at selv i tilfælde af kun 10 % 
lavere valutakurser har Brasilien og Ukraine 
en tilbudspris for brystfilet, der er tæt på 
EU-gennemsnittet.

Figur 6: 
Tilbudspris for 

brystfilet fra 
EU-gennemsnittet 

(vandret linje) og 
ikke-EU-lande i 

eurocent per kg 
brystkød i 2015

Figur 7: 
Tilbudspris for brystfilet fra EU-gennem-
snittet (vandret linje) og ikke-EU-lande i 
eurocent pr. kg brystkød (scenarie 1: 50 % 
lavere importafgift) 

Figur 8: 
Tilbudspris for brystfilet fra EU-gen-
nemsnittet (vandret linje) og tredjelan-
de i eurocent pr. kilo æg (scenarie 2: 
10 % lavere valutakurser)

DANSK ERHVERVS FJERKRÆ SEPTEMBER 2019  47



levende vægt. Efter slagtningen varierede 
produktionsomkostningerne for disse lande 
fra 134 (Polen) til 155 eurocent (Danmark) 
med et gennemsnit på 146 eurocent pr. kg 
slagtekrop.

Produktionsomkostninger i 
lande uden for EU
Produktionsomkostningerne for slagtekyllin-
ger blev beregnet for følgende tredjelande: 
USA, Thailand, Brasilien, Argentina, Rusland 
og Ukraine. For alle disse lande var produk-
tionsomkostningerne efter slagtning pr. kg 
kropsvægt i 2017 lavere end i EU: i Brasilien 
(74 % af EU-gennemsnittet), i Ukraine (78 
%), i USA (80 %), i Thailand (82 %), i Argen-
tina (86 %) og i Rusland (86 %). I Brasilien, 
Ukraine og USA var foderpriserne lave på 
grund af den indenlandske tilgængelighed af 
store mængder råvarer. De fleste tredjelan-
de havde også fordelene ved lavere hus- og 
arbejdsomkostninger (lavere lønninger og lave 
skatter og sociale bidrag) og ringe lovgivning 
om produktion af fjerkrækød.

Import af brystfilet fra tredjelande
EU er en stor importør af fjerkrækød. Impor-
ten af   brystfilet kommer hovedsageligt fra 
Brasilien og Thailand. Saltet brystfilet impor-
teres inden for kvoten til en lav importafgift 
på 15,4 %. Kogt brystfilet importeres inden 
for kvoten til en lav importafgift på 8 %. Fersk 
(ikke tilberedt eller forarbejdet) brystfilet 
har en lille kvote, og importen sker uden for 
kvoten. Uden for kvoten skal der betales en 
importafgift på 1,02 € pr. kg. På trods af 
disse høje importafgifter er importen konkur-

omkostninger til EU-lovgivningen anslås til 
6,1 % af de samlede produktionsomkost-
ninger i 2017. Disse omkostninger vedrører 
direkte EU-lovgivningen om miljøbeskyttelse 
(nitratdirektiv og reduktion af ammoniakemis-
sioner), fødevaresikkerhed (Salmonella-kon-
trol, forbud mod anvendelse af kød-og-ben-
mel, antibiotiske vækstfremmere og GMO-af-
grøder som foderbestanddele) og dyrevelfærd 
(minimumsstandarder for belægning).

Tredjelande
Generelt har mange lande uden for EU meget 
lidt til ingen lovgivning om miljøbeskyttelse 
og dyrevelfærd. Nogle lande, især USA, har 
lovgivning om fødevaresikkerhed. De vigtigste 
lande, der eksporterer fjerkrækød i verden, er 
Brasilien og USA. De største eksportører til 
EU er Brasilien, Thailand og Ukraine. Disse 
lande har ingen miljø- eller dyrevelfærdslov-
givning. I Brasilien og Thailand er belægnin-
gen imidlertid relativt lav på grund af høje 
temperaturer og lave indhusningsomkostnin-
ger. Alle nævnte tredjelande har ingen lov-
givning på følgende områder: anvendelse af 
GMO-foderingredienser, brug af kød-og-ben-
mel i fjerkræfoder, anvendelse af vækstfrem-
mere og kontrol med ammoniakemissioner fra 
fjerkræhuse og ved opbevaring af gødningen.

Produktionsomkostninger inden for EU
Produktionsomkostningerne for slagtekyllin-
ger er beregnet for Holland, Tyskland, Frank-
rig, Storbritannien, Italien, Spanien, Italien, 
Danmark, Polen og Ungarn. Produktions-
omkostningerne i 2017 på farmniveau i disse 
lande var i gennemsnit 82,5 eurocent pr. kg 

Scenarie 3 - Kombination af lavere 
importafgifter og lavere valutakurser
Det tredje scenarie er et ’worst-case’ scena-
rie med en kombination af de foregående to 
scenarier: 50 % lavere importafgifter og 10 
% lavere valutakurser for alle ikke-EU-valu-
taer. De kombinerede følger af lavere impor-
tafgifter og 10 % lavere valutakurser er vist 
i figur 9. I dette ’worst-case’ scenarie opnår 
alle tredjelande en konkurrencedygtig situati-
on på EU-markedet for brystfilet.
Importeret kyllingekød fra tredjelande impor-
teres i frosset tilstand, så den kan ikke 
anvendes til ferskvaremarkedet. Men Ukraine 
kunne have en anden position. Afstanden til 
nogle EU-lande er så lille, at eksport af fersk 
kyllingekød i kølet tilstand kunne være en 
mulighed

Konklusion
Struktur og beskæftigelse
I 2017 var den samlede produktion af fjer-
krækød i EU-28 15,9 mio. tons. Det vigtigste 
fjerkrækød var slagtekyllingekød (81 % af 
den samlede produktion af fjerkrækød) efter-
fulgt af kalkun- og andekød.
Det samlede antal bedrifter med fjerkræ i 
EU-28 er over 2 mio. Af disse bedrifter kan 
19.000 beskrives som professionelle, fordi 
de har mere end 5.000 fugle. I forsynings-
kæden for fjerkræ er forskellige virksomheder 
involveret i forsyninger (f.eks. rugerier, foder-
fabrikker) og slagtning / forarbejdning. For-
syningskæden har brug for ca. 23 fuldtidsan-
satte til produktion af 1.000 ton fjerkrækød. 
Den anslåede samlede beskæftigelse i EU’s 
fjerkræsektor er 367.000 ansatte.

Økonomisk betydning af 
fjerkræsektoren
Den samlede produktionsværdi af fjerkræ-
sektoren i EU-28 i 2017 var næsten 38 mia. 
€. Dette er den samlede værdi af produktio-
nen på de primære bedrifter, slagterierne og 
den videre forarbejdning af fjerkrækød. EU 
er en vigtig aktør i den internationale handel 
med fjerkrækød. I 2017 eksporterede EU-28 
1,662 mio. tons fjerkrækød til en værdi af 
1.988 mia. € (Gennemsnitsværdi 1.196 € 
pr. ton). På samme tid importerede EU-28 
0,806 mio. tons til en værdi af 2.015 mia. € 
(gennemsnitsværdi 2.500 v pr. ton).

EU-lovgivning
I EU skal producenter af fjerkrækød over-
holde den europæiske lovgivning. De ekstra 

Figur 9: Tilbudspris for brystfilet fra EU-gennemsnittet (vandret linje) og tredjelande i euro-
cent pr. kilo æg (scenarie 3: 50 % lavere importafgift og 10 % lavere valutakurser)
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rencedygtig, og i 2017 blev der importeret 
79.000 tons fersk brystfilet.

Sammenligning med tidligere 
undersøgelser
Denne undersøgelse er en opdatering af 
tre tidligere rapporter med basisåret 2011, 
2013 og 2015. Omkostningerne for EU-pro-
ducenterne faldt. I 2017 faldt produktions-
omkostningerne også i USA og Thailand. 
Produktionsomkostningerne i Brasilien og 
Ukraine viste en lille stigning. Som et resultat 
forbedrede EU’s konkurrenceevne i forhold 
til disse to lande lidt i 2017. Figur 11 viser 
produktionsomkostningerne efter slagtning i 
2011, 2013, 2015 og 2017. Grafen illustrerer, 
at Brasilien og Ukraine i alle år har de laveste 
produktionsomkostninger og forbliver meget 
konkurrencedygtige med EU-landene.

Grundlæggende situation ved  
import af brystfilet
Ved at tilføje omkostningerne ved opskæring 
og udbening til produktionsomkostningerne 
på farmniveau og på slagteriet og trække 
indtægterne fra andre parteringer resulterede 
i produktionsomkostningerne for brystfilet i 
EU og ikke-EU-lande. Efter at transportom-
kostninger og fulde importafgifter blev lagt til 
brystfiletomkostningerne i tredjelande, viste 
resultaterne, at Brasilien og Ukraine kan 
konkurrere med tilbudsprisen for brystfilet fra 
EU’s fjerkrækødbranche.

Scenarier
Tre scenarier blev udviklet for at vise, hvordan 
mulige ændringer i importafgifter og veksel-
kurser kan påvirke EU’s fjerkrækøds konkur-
renceevne. I scenarie 1 blev der anvendt en 
50 % lavere importafgift for fjerkrækød for 
at illustrere virkningen af   enhver multi- eller 
bilateral aftale med lavere importafgifter. 
Resultaterne viser, at Brasilien, Ukraine og 
Thailand i dette scenarie havde en lavere 
tilbudspris på brystfilet end EU’s fjerkræbran-
che. I scenarie 2 med 10 % lavere valuta-
kurser havde Brasilien og Ukraine en lavere 
tilbudspris på brystfilet end EU’s fjerkræbran-
che. I scenarie 3, med en worst-case kom-
bination af 50 % lavere importafgifter og en 
10 % lavere valutakurs, viser alle tredjelande i 
denne undersøgelse en lavere tilbudspris end 
EU’s fjerkræbranche.
(Den samlede rapport på 44 sider kan fås 
ved henvendelse til sekretariatet)

jnl

Tabel 13: EU-import (i 1.000 tons) i 2015, 2016 og 2017 af de vigtigste kødprodukter af fjerkræ

Figur 11: Produktionsomkostninger efter slagt-
ning (eurocent pr. kg slagtet vægt) i 2011, 2013, 
2015 og 2017 i EU, Thailand (THA), USA (USA), 
Ukraine (UKR) og Brasilien (BRA)

Figur 10: Import til EU af kyllingebrystfilet fra tredjelande (i 1.000 tons produkt)
Kilde: Eurostat, tilpasning Wageningen Economic Research.

Tabel 12: EU-import af fjerkrækød (i 1.000 tons) fra tredjelande
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Vandforbrug og tarmsundhed
Det er almindeligt, at fugle øger deres 
vandforbrug under en tarmforstyrrelse (figur 
1); Derfor kan ethvert pludseligt udsving i 
vandforbruget indikere begyndelsen på tarm-
problemer og skal undersøges. Fugle drikker 
ofte mere vand som et middel til at køle ned, 
når de bliver for varme, derfor kan forlæn-
gede perioder med højt vandforbrug være 
et tegn på varmestress, som er kendt for at 
reducere tarmens integritet. For højt vand-
forbrug kan også være en indikation af høje 
mineralniveauer (især natrium) i det vand, som 
fuglene drikker. Derfor er det vigtigt at ana-
lysere det vand, der leveres til fuglene, hvis 
vandforbruget er for stort. Virkningen af   for-
øget vand i tarmen kan reducere fodertrans-
porttiden gennem tarmen, hvilket igen kan 
reducere tarmenes effektivitet og øge risiko-
en for dysbacteriose. Desuden kan øget fugt i 
tarmen resulterer i vådere afføring, hvilket kan 
øge fugtigheden i strøelsen; vådere strøelse 
giver et mere fordelagtigt miljø for parasitten 
Eimeria og øger dermed risikoen for coccidio-
se. Det er vigtigt at overvåge vandforbruget, 
da øget vandforbrug, uanset om det er plud-
seligt eller i en længere periode, kan indikere 
direkte problemer med tarmsundheden eller 
indikere managementproblemer, der kan have 
indflydelse på tarmsundheden.

Nøgletidspunkter for vandforbruget
Registreringer af vandforbruget i tusinder af 
individuelle fugle i Aviagen’s avlsprogrammer 
indikerer, at det daglige mønster for vandfor-
bruget er, som man kunne forvente, det ligner 
fodringsmønstret. Ligesom fodring foregår 
det meste af vandforbruget, når lysene er 
tændt, men der drikkes også lidt i mørket. 
Tiden, der bruges ved drikkeniplerne, er 
højest i perioden umiddelbart efter, at lyset 
bliver tændt, og vandforbruget er temmelig 
jævnt spredt i løbet af dagen derefter (figur 
2). Tiden, der bruges på at drikke, efter at 

Vand er et vigtigt næringsstof for alle levende 
organismer, og dets anvendelse af både men-
nesker og husdyr skal være bæredygtigt og 
ansvarligt.
For slagtekyllinger kan vandforbruget betrag-
tes som en meget vigtig egenskab.
• Lavt vandforbrug kan resultere i redu-

ceret foderindtag og sundhedsmæssige 
problemer i flokken.

• Højt vandforbrug kan være tegn på 
sundhedsmæssige problemer i tarmen, 
og det øger både forekomsten af   våd 
strøelse og ventilationsbehovene i et 
hus (Aviagen vurderer at ca. 70 - 80 % 
af det vand, der forbruges af en slagte-
kylling, udskilles enten som dråber eller 
fugtighed, som derefter skal fjernes fra 
huset).

Ved at sikre, at slagtekyllinger optimerer 
deres vandforbrug, fremmer man ikke kun 
bæredygtigheden af   slagtekyllingsproduk-
tionen gennem dens indflydelse på energi 
(ventilation) og vandforbrug, men maksimerer 
også slagtekyllingernes sundhed, velfærd og 
produktivitet. Den rutinemæssige registrering 
på farmen af   vandforbruget er en nøglefunk-
tion i managementet, der kan hjælpe med 
at identificere potentielle sundheds- eller 
produktionsproblemer. Når man forstår kyllin-
gernes drikkeadfærd, giver det mulighed for 
at indføre optimalt management, så en floks 
foretrukne drikkeadfærd kan understøttes og 
fremmes.

Vandudnyttelse 
hos slagtekyllinger

Der er et stigende samfundsfokus på brugen af   globale ressourcer, 
og det betyder, at husdyrproduktionssystemer sjældent diskuteres 
uden at overveje bæredygtigheden. Det bliver stadigt tydeligere, 
at der skal findes en balance mellem den globale befolkningstil-
vækst og den øgede efterspørgsel efter kød på den ene side og de 
miljømæssige konsekvenser af husdyrproduktionen og manglen på 
naturressourcer som landbrugsjord og også vand.

Figur 1: 
Dagligt vandforbrug for sunde fugle sam-
menlignet med fugle med dysbakteriose
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lysene er tændt, påvirkes af længden af   den 
givne mørkeperiode; jo længere mørkeperio-
den er, jo længere tid bruges der på at drikke, 
når lysene tændes (figur 2). Fuglene lærer 
helt klart, hvornår lysene bliver slukket, da der 
er en reduktion i vandforbruget, før lysene 
slukkes. Dette er især tydeligt umiddelbart før 
den længste af de to mørke perioder.
Forståelse af, hvordan vandforbruget fordeles 
over dagen, og hvordan døgnrytmen af lys og 
mørke påvirker vandforbruget, giver mulighed 
for passende management af drikkevands-
udstyret og vandforsyningen, så det optimale 
vandforbrug kan efterkommes. For at gøre 
det muligt for fuglene at drikke, som de ville 
foretrække, er det vigtigt at sikre, at alle fugle 
har ubegrænset adgang til vand på alle tids-
punkter, hvor lysene er tændt, dette er især 
vigtigt umiddelbart efter lysene bliver tændt.
Det betyder, at:
• Den anbefalede drikkeplads (tabel 1) bør 

være til stede.

Figur 2: Fordeling af vandforbruget 
i løbet af en dag. De røde cirkler 

fremhæver den øgede vandforbrug 
i perioden umiddelbart efter, at 

lysene er tændt (kl. 5 og kl. 20)

• Der er tilstrækkeligt tryk / strømningsha-
stighed på vandet (tabel 2).

• Der er ingen fysiske barrierer for at kom-
me til drikkesystemet.

• Blokerede drikkenipler skal udskiftes.
• Drikkevandssystemet skal være velholdt 

og holdes i en god stand.
• Vandtrykket / strømningshastigheden 

skal være korrekt alt efter fuglenes alder 
og antal.

• Man skal følges et klart og dokumenteret 
rengørings- og desinfektions program.

Når den samlede procentdel af tid, som fug-

lene bruger på at drikke på en dag, som en 
andel af den samlede tid hvor lysene er tændt 
på en dag, bliver sammenlignet med den 
mængde tid, fuglene bruger på andet adfærd, 
er den tid fuglene bruger på at drikke relativt 
lille (figur 3). Data indsamlet fra Aviagen viser, 
at fugle under gode miljø-og management-
forhold, og når de fodres med et foder af god 
kvalitet og har adgang til en åben vandkilde 
(åbne drikkekopper), i gennemsnit bruger ca. 
6 % af deres tid på at æde og drikke. Disse 
data viser, at de moderne slagtekyllinger ikke 
behøver at bruge en betydelig mængde tid på 

Figur 3: Andelen af tid slagtekyllinger til-
bringer med at æde og drikke i timerne med 
dagslys (18 timer i dette tilfælde)

Tabel 1: Mindstekravet til antal drikkenipler eller -trug pr. 1000 slagtekyl-
linger efter klækning

Tabel 2: Anbefalede strømningshastigheder for drikkenipler
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et besøg, og de skal have lov til at gå frit til 
og fra vandsystemet, indtil de har afsluttet en 
drikketur. Hvis fuglene ikke er i stand til at 
vende tilbage til vandsystemet for at afslutte 
en drikketur, vil dette resultere i reduceret 
vand- og eventuelt foderindtag.
Det anslås fra interne data, at fuglene har 
omkring 16 drikketure om dagen (selv om 
dette vil variere med alderen), som er temme-
lig jævnt fordelt over hele dagen, og at hver 
drikketur består af ca. 3 besøg ved vandsy-
stemet. Men, individuelle fugle vil have deres 
egen individuelle drikkeadfærd, og drikketu-
renes antal og varighed, og antallet af besøg i 
løbet af en drikketur vil variere mellem fugle.
Når fuglene bliver ældre, falder den gennem-
snitlige varighed af en drikketur, men mæng-
den af forbrugt vand pr. tur stiger (figur 4), og 
det samme gælder for vandforbruget (figur 5).
Vandtrykket / strømningshastigheden skal 
øges i takt med fuglenes med alder, for vand-
forbruget stiger, når fuglene vokser (tabel 1). 
Selv om det gennemsnitlige antal drikketure 
på en dag skønnes at være omkring 16, sti-
ger det faktiske antal drikketure på en dag 
med fuglenes alder (figur 6). Vandtrykket / 
strømningshastigheden, antal drikkenipler og 
trugplads skal være tilstrækkelig til flokkens 
størrelse og det øgede vandforbrug med 
alderen. Især trugpladsen eller antallet af 
drikkenipler skal være passende for flokken, 
når fuglene bliver ældre, for da vil drikkebe-
hovet vil være på højeste. 
Utilstrækkelig vandforsyning kan resultere i 
reduceret foderindtagelse og sundhedsmæs-
sige problemer, og ændringer i vandforbru-
get er en tidlig indikation af sundheds- og 
produktivitetsproblemer. Forholdet mellem 
vandforbrug og foderindtag kan være en 
god måde at bestemme, om vandforbruget 

at sikre, at god klække-praksis er på plads 
(passende miljø, nem og ubegrænset adgang 
til foder og vand). Dette vil sikre, at fuglene er 
i stand til at æde og drikke på deres foretruk-
ne måde, hvilket optimerer foder- og vand-
forbruget, flokkens produktivitet og flokkens 
sundhed og velfærd.
For det andet, hvis en drikketur afbrydes eller 
forstyrres som følge af managementet såsom 
vejning eller vaccination eller høj konkurrence 
om adgang til vandsystemet som følge af et 
utilstrækkeligt antal drikkenipler eller -trug, 
vil dette påvirke drikkeadfærden og muligvis 
vandforbruget. Fugle går ikke til vandsyste-
met og drikker alt, hvad de har brug for ved 

at æde og drikke for at opfylde deres krav til 
vækst og vedligeholdelse. 
Tid brugt på at drikke (og æde) vil variere 
afhængigt af temperatur, fodertype og typen 
af vandsystem. Hvis man bruger melfoder 
eller foder af dårligere kvalitet (med en høj 
procentdel af mel), eller hvis man bruger drik-
kenipler eller temperaturen er høj, vil tiden, 
der bruges til at æde og drikke, forventes at 
være højere. Faktisk viser interne data fra 
Aviagen, at med melfoder bruges der ca. 
3 gange så lang tid i forhold til et pelleteret 
foder af høj kvalitet. Men den tid, som fug-
lene bruger på at drikke (og æde), forventes 
stadig at være forholdsvis lav (mindre end 20 
%).

Vigtig drikkeadfærd
Drikkeadfærden synes at være magen til fod-
ringsadfærden i, at fuglene vil have en række 
drikke ”ture” på en dag, på samme måde, at 
de har en række fodringsture eller måltider på 
en dag. Hver drikketur består af flere ’besøg’ 
ved drikkeniplen eller -truget, hvor hvert 
besøg adskilles af en kort periode. Dette ses 
også under fodring, hvor et måltid består af 
flere besøg ved fodertruget hver adskilt af en 
kort periode. Når en drikketur (eller fodrings-
tur) er afsluttet, vil der være en længere peri-
ode, hvor fuglene ikke vil besøge drikkeniplen 
eller -truget.
Dette er vigtigt af en række årsager. For det 
første fremhæver det den tætte forbindelse 
mellem fodrings- og drikkeadfærd og vigtig-
heden af at placere foder- og vandsystemer 
i umiddelbar nærhed af hinanden, så fuglene 
kan bevæge sig frit til og fra vandsystemet 
under fodringen. Det fremhæver også vig-
tigheden af at etablere god fodrings- og 
drikkeadfærd lige fra flokkens indsætning ved 

 Figur 4: Ændringer i drikketurene varighed og mængde vand, som forbruges med alderen
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er tilstrækkeligt. Vandforbrug og forholdet 
mellem vand og foder bør måles dagligt for 
at sikre, at fuglene får nok vand. Hos Avi-
agen anbefales det, at ved 21° C (69,8° F), 
vil fuglene forbruge nok vand, hvis forholdet 
mellem vand og foder er mellem 1,6 og 1,8:1 
(afhængigt af vandsystemet og miljøforhold). 
Data om vandforbruget, der er indsamlet ruti-
nemæssigt fra slagtekyllingeforsøg i Holland, 
bekræfter, at denne anbefaling i gennemsnit 
er korrekt (figur 7).

Konklusioner
Viden om drikkeadfærden giver værdifulde 
oplysninger, som ikke kun giver mulighed for 
anbefalinger om det bedst mulige manage-
ment, og for at kunne selektere for fugle med 
optimalt vandforbrug, hvilket giver mulighed 
for:
• De vigtigste komponenter og motivatio-

ner for drikkeadfærd skal forstås såle-
des, at management af vandsystemet og 
levering af vand kan optimeres til at give 
fuglene mulighed for at opfylde deres 
foretrukne drikkeadfærd.

• Optimering af vandforbruget.
• At begrænse virkningen af for højt vand-

forbrug på tarmsundheden, fuglenes 
sundhed og velfærd, og ventilationskrav.

• Bæredygtig produktion ved at undgå 
overdrevent vand- og energiforbrug (ven-
tilation).

• I praksis er det bedste management for 
vandforbruget:

• Tidlig udvikling af æde- og drikkead-
færd.

• Daglig overvågning og analyse af vand-
forbruget og forholdet mellem vand og 
foder.

• Efterlevelse af offentliggjorte retnings-
linjer for belægningsgrad, æde- og 
drikkeplads samt vandtryk / strømnings-
hastighed.

• Et godt vedligeholdelsesprogram for 
vandsystemet inkluderer defekte nipler 
og regulatorer.

jnl

Figur 5: Ændringer i drikkehastigheden med alderen

Figur 6: Ændringer i antallet af drikketure med alderen

Figur 7: Ændringer i forholdet 
mellem vand. og foderindtag med 

alderen i slagtekyllinger med 
drikkenipler
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• Brugen af medicinsk vigtige vandoplø-
selige antibiotika til slagtekyllinger faldt 
med op til 72 %. For eksempel faldt 
brugen af penicillin med 21 %, brugen af 
tetracyclin faldt med 47 %, og brugen af 
sulfonamid faldt med 72 %

• Der var et dokumenteret skift til brugen 
af   antibiotiske lægemidler, der ikke 
betragtes som medicinsk vigtige for 
mennesker (f.eks. Avilamycin og bacitra-
cin BMD) 

Resultater for kalkuner
• De vigtigste ændringer blandt kalkuner 

over femårsperioden viser:
• Andelen af kalkuner, der fik antibiotika 

på rugeriet, faldt fra 96 % til 41 %
• Brugen af gentamicin på rugerierne faldt 

ca. 42 %
• Brugen af medicinsk vigtige antibiotika 

i foderet til kalkuner faldt. Brugen af 
medicinsk vigtige antibiotika i foderet til 
67 %

• Brugen af medicinsk vigtige vandopløse-
lige antibiotika til kalkuner faldt markant. 
For eksempel faldt brugen af penicillin 
med 42 %, brugen af tetracyclin faldt 
med 28 %, brugen af lincomycin faldt 
med 46 %, brugen af neomycin faldt 
med 49 %, og brugen af  erythromycin 
faldt med 65 %

Hovedforklaringerne er:
• Ændringer i FDA-regler, der blev imple-

Af Terrence O’Keefe på 
WattAgNet.com 

Under ledelse af Dr. Ran-
dall Singer, DVM, PhD, 
fra Mindwalk Consulting 
Group, LLC, repræsenterer 
denne rapport data, der er 
indsamlet over en femårig 
periode fra 2013 til 2017, 
om brugen af   antibiotika 
til amerikanske slagtekyl-
linger og kalkuner i hele 
deres levetid, fra rugeri til 

slagtning. Data kommer fra en systematisk 
indsamling af data over brugen af antibiotika 
på farmene for både at få data, der kan fange 
sygdomsindikationer og hvordan og hvilke 
antibiotika, der blev givet til fjerkræet.
I betragtning af adskillige centrale forskelle 
mellem slagtekyllinger og kalkuner - nemlig 
forskelle i vægt, levetid, følsomhed over for 
sygdomme og antallet af effektive medicinske 
behandlinger til rådighed - bør data fra slag-
tekyllinger og kalkuner hverken kombineres 
eller sammenlignes.

Resultater for slagtekyllinger
De vigtigste ændringer blandt slagtekyllinger 
over fem år viser:
• Andelen af daggamle kyllinger, der fik 

antibiotika på rugeriet, faldt fra 93 % til 
17 %

• Brugen af gentamicin på rugerierne faldt 
ca. 74 %

• Brugen af medicinsk vigtige antibiotika 
i foderet til slagtekyllinger, faldt med op 
til 95 %. For eksempel faldt brugen af 
tetracyclin med 95 %, og brugen af virgi-
niamycin faldt med 60 %

Brugen af antibiotika i 
amerikanske slagtekyllinger og 
kalkuner falder dramatisk
U.S. Poultry & Egg Association har for første gang nogensinde of-
fentliggjort en rapport over brugen af antibiotika på amerikanske 
slagtekyllinge- og kalkunbedrifter. Den nye rapport viser drama-
tiske reduktioner af brugen af antibiotika over en femårs periode. 
Som en del af deres tilsagn om gennemsigtighed og bæredygtighed 
i en sikker fødevareforsyning sigter fjerkræbranchen på at skabe 
en balance mellem at holde fjerkræflokke sunde og en ansvarlig 
anvendelse af antibiotika, især dem, der er medicinsk vigtige for 
menneskers sundhed.
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disse sygdomme, skal de behandles. Han 
bekræfter, at ”godt landmandskab i fjerkræ 
med hensyn til antibiotika i modsætning til 
simpel dokumentation om reduceret brug er 
vores slutmål for at opnå de bedste resultater 
for både befolkningen og fjerkræet.”

Næste skridt
Fra i 2019 vil Dr. Singer fortsætte den årli-
ge indsamling af data fra slagtekyllinge- og 
kalkunbedrifter, og han vil også begynde at 
indsamle data fra den amerikanske ægbran-
che. Glisson forventer, at disse nye data vil 
give større klarhed over brugen af antibiotika 
i individuelle flokke, og siger: ”Vi forventer 
endnu mere detaljerede data om brugen af 
antibiotika i de enkelte flokke og journal-
føring i de kommende år. Det understøtter 
USPOULTRY’s bestræbelser på at sikre kor-
rekt brug af medicin.”

jnl

menteret fuldt ud i januar 2017, elimine-
rede effektivt brugen af   medicinsk vig-
tige antibiotika til produktionsformål og 
placerede alle medicinsk vigtige antibio-
tika, der blev anvendt i foder eller vand til 
fjerkræ, under veterinært tilsyn

• Et fortsat fokus fra fjerkrævirksomhe-
derne på sygdomsforebyggelse, hvorved 
behovet for antibiotika reduceres

• Forbedret journalføring af brugen af al 
antibiotika, hvilket er en nøglekomponent 
i managementet af brugen af antibiotika

• Desuden har slagtekyllinge- og kalkun-
brancherne øget produktionen af   dyr, der 
er opdrættet uden brug af antibiotika.

Deltagelse var frivillig
Deltagelse i dataindsamlingen var helt frivillig. 
Fjerkræbranchen anerkendte vigtigheden af   
dette arbejde og reagerede. I denne rapport 
repræsenterer data fra 2017 mere end 7,5 
mia. kyllinger (ca. 90 % af den årlige ameri-
kanske slagtekyllingeproduktion fra de store 

virksomheder på WATT PoultryUSA-listen) 
og 160 mio. kalkuner (ca. 80 % af den årlige 
amerikanske kalkunproduktion fra de store 
virksomheder på WATT PoultryUSA-liste).

Et første skridt
USPOULTRY Vicepræsident for forskning, 

Dr. John Glisson, DVM, 
MAM, PhD, bekræfter 
dette: ”Denne forskning 
er det første skridt i at 
bestemme, hvordan antibi-
otika anvendes i hele USA’s 
fjerkræproduktion, og for 
at få succes har vi brug for 

deltagelse fra de fleste virksomheder. Vi kun-
ne ikke være mere tilfredse med fjerkræbran-
chens respons.”
Glisson advarer dog om, at der stadig er 
alvorlige fuglesygdomme (f.eks. nekrotiseren-
de enteritis, gangrenøs dermatitis og coliba-
cillosis), hvor fjerkræbranchen har få effektive 
behandlinger. Og når fugle bliver syge af 

Af Finn Christensen, Land-
brug og Fødevarer 

Værdien af fjerkræekspor-
ten er steget med 252 mio. 
kr. (+ 8,8 %) og æg med 
184 mio. kr. (+ 47,4 %) fra 

2016 til 2018. 
Mængden af fjerkræ har i perioden været 
konstant omkring 189.000 tons, mens 
mængden af æg er steget til lidt over 25.000 
tons (+50 pct.) i perioden. 
EU købte 81 % af den samlede eksport af 
fjerkræ og æg i 2018. Tyskland og Sverige 
er de største markeder. Udenfor EU er det 
Afrika med 205 mio. kr. fjerkræ og 36 mio. 
kr. æg, der er det vigtigste marked i 2018. 
Fortsætter 2019 som hidtil vil eksporten af 
fjerkræ og æg bliver 3.850 mio. kr.

Stigende eksport 
af fjerkræ og æg

DANSK ERHVERVS FJERKRÆ SEPTEMBER 2019  55



fordi det resulterer i lavere samlet strømfor-
brug.
Ventilatorer med variabel hastighed tilbyder 
betydelige fordele for slagtekyllingeproducen-
ter i forhold til traditionelle ventilatorer med 
fast hastighed, selvom den oprindelige købs-
pris måske er dyrere. Slagtekyllingeprodu-
center, der overvejer at købe ventilatorer til en 
ny stald, bør overveje at installere ventilatorer 
med variabel hastighed for at opnå langsigtet 
energi og omkostningsbesparelser.
Projektet blev finansieret med tilskud fra 
branchen, som blev matchet med midler fra 
den australske regering. 

Introduktion
Mekanisk ventilerede slagtekyllingestalde 
er afhængige af udsugningsventilatorer til 
at kontrollere klimaet i stalden. Disse fans 
fungerer året rundt og er den vigtigste kilde 
til elforbruget, og derfor den største udgift, 
på slagtekyllingefarme. Med elektricitetspri-
ser, der forventes at stige i de kommende 
år, skal slagtekyllingebedrifter være mere 
opmærksomme overfor disse stigende pro-
duktionsomkostninger. En måde at reducere 
produktionsomkostningerne på er at bruge de 
mest effektive ventilatorer, der er tilgænge-
lige, dvs. ventilatorerne, der flytter mest luft, 
med den mindst mulige energi. Nogle af de 
mest effektive ventilatorer er ventilatorer med 
variabel hastighed.
Forholdet mellem ventilatorens omdrejnings-
hastighed, luftstrøm og strømforbrug regule-
res af fysikkebs love:
• Ventilatorens evne til at flytte luft er 

nogenlunde proportional med rotations-
hastigheden (omdrejningstallet), som 
ventilatoren kører med.

• Mængden af   energi, som en ventilator 
bruger, øges eksponentielt med stigende 
rotationshastighed.

Baggrund
Energiforbruget på farmen er en betydelig 
overvejelse for slagtekyllingeproducenter i 
Australien, for med stigende energipriser er 
behovet for at investere i nye teknologier og 
metoder til at reducere strømforbruget af 
største vigtighed.
Forskning har vist, at en af   de største udgifter 
til slagtekyllingeproducenter er den elektrici-
tet, der forbruges af udsugningsventilatorer 
i mekanisk ventilerede stalde. Minimering af 
strømforbruget og en reduktion af energiom-
kostningerne er en prioritet. En energibespa-
rende teknologi, der for nylig er blevet tilgæn-
gelig for slagtekyllingebranchen, er ventilato-
rer med direkte drev og variabel hastighed.
Disse arbejder ved langsommere omdrej-
ningshastigheder i tider med lavt ventilati-
onsbehov og bruger på disse tidspunkter 
mindre strøm end konventionelle remdrevne, 
enkelt-hastighedsventilatorer.
Grant Brown har for AgriFutures Australia 
undersøgt de potentielle energibesparelser, 
der kan opnås med variabelt hastigheds-
ventilatorer. Ved at kombinere data om ven-
tilatorernes effektivitet med ventilatorernes 
brug under kommercielle forhold viste det 

sig, at ventilatorer kun kørte med maksimal 
hastighed i en lille brøkdel af tiden, mens de 
størstedelen af   året kørte med reducerede 
hastigheder. Dette resulterer i betydelige 
energibesparelser i stalde udstyret med venti-
latorer med variabel hastighed.
Denne undersøgelse demonstrerede også, 
at der er fordele ved at have flere ventilatorer 
med variabel hastighed installeret i en stald, 

Danske ventilatorer 
klarer sig fint 
i australsk test

AgriFutures Australia lavede i 2018 en test af ventilatorer hos slag-
tekyllingeproducenter i Queensland, New South Wales og Victoria, 
og ventilatorer fra danske DACS og SKOV klarede sig særdeles fint. 

Variable-speed exhaust fans 

for meat chicken sheds

by Grant Brown 

August 2018

Figur 1: Det lineære 
forhold (til venstre) 
mellem rotationsha-
stighed og luftstrøm; 
og det eksponentielle 
forhold (højre) mellem 
rotationshastighed og 
strømforbrug.
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de varmere temperaturer, der blev registrerer 
i Queensland.
Data for disse stalde blev registreret hvert 
15. minut og omfattede overvågning af, hvor 
mange ventilatorer, der kørte, status for 
mini-ventilationsåbninger, det statiske tryk i 
stalden og en række andre parametre. Disse 
data blev sammen med ydelsesdataene for 
de installerede ventilatorer derefter brugt til 
at bestemme luftstrømskravene til enhver tid 
i rotationen. Når dette var beregnet, kunne 
ydelsesdataene for de installerede ventilatorer 
erstattes med ydelsesdataene for en ventila-
tor med variabel hastighed for at bestemme, 
hvordan ventilatoren med variabel hastighed 
kunne have
kørt, hvis den var installeret i denne stald. 
Dette dannede grundlaget for de beregnin-
ger, der blev anvendt i dette projekt.
Evaluering af ydelsen af ventilatorer med vari-
abel hastighed
At bestemme ydelsen af   ventilatorer med 
variabel hastighed er ikke så lige til som vur-
dering af traditionelle ventilatorer med enkelt 
hastighed, da hver driftshastighed effektivt 
skal behandles som en separat ventilator. 
Når ydelsen for hver hastighed er kendt, 
skal dette kombineres for at give en samlet 
ydelseskurve for alle driftshastigheder på 
ventilatoren. For at opnå dette for hver fanty-
pe i denne rapport blev der lavet en generel 
asymptotisk regressionsmodel ved hjælp af 
GenStat. 
Luftstrømmen var en ikke-lineær funktion 
af omdrejninger pr. minut og statisk tryk og 
kunne repræsenteres af en matematisk lig-
ning, der tillader beregning af luftstrømmen 
fra ventilatoren med variabel hastighed ved 
enhver omdrejning pr. minut.
Det skal også bemærkes, at der blev gjort 
flere antagelser om, hvordan ventilatorerne 
med variabel hastighed fungerer, og hvor 
længe hvert trin var aktiv. Disse antagelser 
var baseret på overvågede data for ventilato-
rernes aktivitet, men da hver stald er forskel-
ligt, vil detaljerne om, hvor ofte hver hastig-
hed på ventilatorerne med variabel hastighed 
kører, variere, og den faktiske ydeevne under 

For eksempel, ved at øge en ventilatorens 
omdrejningshastighed med 10 %, forventes 
luftstrømmen at stige med ca. 10 %, men 
ventilatoren vil bruge ca. 30 % mere strøm. 
Det modsatte af dette er også sandt. Ved at 
reducere en ventilators rotationshastighed 
med 10 %, vil der kun opstå en 10 % reduk-
tion i luftstrømmen, men ventilatoren bruger 
30 % mindre strøm.
Dette er grunden til, at ventilatorer, der har 
kapacitet med variabel hastighed, kan være 
væsentligt mere effektive end ventilatorer 
med en hastighed, i det mindste når de betje-
nes ved lavere omdrejninger pr. minut. Venti-
latorer med variabel hastighed har evnen til at 
reducere blæserens hastighed og giver derfor 
et lille fald i den flyttede mængde luft, men 
en større reduktion i den krævede mængde 
strøm.
En yderligere fordel ved ventilatorer med vari-
abel hastighed er den meget høje ’effektfak-
tor’, som man har i ventilatorer med variabel 
hastighed. Kraftfaktoren er i det væsentlige 
et mål for den elektriske effektivitet i en 
motor, jo højere effektfaktor, jo mere effektiv 
er motoren til at konvertere elektrisk kraft i 
bevægelse. Da stadig flere australske slagte-
kyllingeproducenter bliver opkrævet for strøm 
i form af kVA (kilovoltampere) i modsætning 
til kW (kilowatt), kan ventilatorer med motorer 
med højere effektfaktor føre til yderligere 
besparelser på strømmen.
Kort fortalt er kVA et mål for den elektriske 
motors tilsyneladende eller totale effekt. 

Mens kW, kendt som faktisk eller aktiv kraft, 
er den mængde strøm, der faktisk konverte-
res til nyttig bevægelse. I en 100 % effektiv 
motor konverteres al effekten til bevægelse, 
dvs. kVA = kW. Elektriske motorer og syste-
mer er dog aldrig 100 % effektive, så ikke 
al strømmen konverteres til nyttigt output. 
Effektiviteten af   en motor til at konvertere 
kVA til kW er kendt som dens ’effektfaktor’, 
og det opgives som et tal mellem 0 og 1, hvor 
1 betragtes som 100 % effektiv.

Metode
Data om ydelse og effektivitet blev samlet for 
en række ventilatorer med variabel hastighed 
fra ventilatorproducenter og leverandører til 
det australske marked. Dataene blev derefter 
kombineret med data om ventilatoraktivitet 
fra kommercielle farme, som blev indsamlet i 
et tidligere AgriFutures-projekt for at vurdere 
den relative ydelse af ventilatorer med vari-
abel hastighed i slagtekyllingestalde. Oplys-
ninger om ventilatoraktivitet blev registreret 
over en 12 måneders periode for 5 slagte-
kyllingestalde rundt om Australien i 2006 
- beliggende i det sydøstlige Queensland, 
den centrale kyst og New England Tableland i 
New South Wales samt i det sydlige Victoria. 
At have data fra en række stater i Australien 
muliggjorde også sammenligning af egnet-
heden af ventilatorer med variabel hastighed 
i disse stater for at bestemme, om koldere 
klima (som i Victoria) favoriserede ydelsen for 
ventilatorer med variabel hastighed i forhold til 

Tabel 1: Liste over ventila-
torer og ydelsesdata for de 
ventilatorer, som er under-
søgt i denne test
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af tid, de ville arbejde ved et defineret omdrej-
ningstal (figur 4).
Når ventilatorerne kører med nedsat hastig-
hed, har det også den ekstra fordel, at de 
ikke kræver, at ventilatorer konstant tænder 
og slukker for at imødekomme ventilati-
onskravene ved mindst mulig ventilation. 
Ventilatorer, der konstant tænder og sluk-
ker forøger sliddet på ventilatormotorerne, 
remme og remskiver. Det kræver også, at 
ventilationsåbninger ofte justeres for at mat-
che luftstrømmen, hvilket forårsager slid på 
disse komponenter og reducerer mængden 
af tid, hvor forholdene i stalden er stabile og 
konsistente. Som figur 4 antyder, kan ven-
tilatorerne i omkring 45 % af året køre med 
deres laveste hastighed, hvilket sandsynligvis 
er den periode, hvor ventilatorerne tænder og 
slukker mest.
Sammenligning af ventilatorer med variabel 
hastighed og en enkelt-hastighedsventilator
Data for et antal ventilatorer med variabel 
hastighed blev anvendt i beregningerne til 
dette projekt. Til sammenligning blev der 
også anvendt data fra tre enkelt-hastigheds-
ventilatorer med den højeste effektivitet (som 
var tilgængelige på tidspunktet for analysens 
udførelse). Figur 5 viser det beregnede kumu-
lative effektforbrug for alle ventilatorer, der 
er brugt i dette projekt over den samme 56 
dages sommerrotation.

kommercielle forhold kan være bedre end 
scenarierne, der er vist i denne rapport. Den 
overordnede idé om at bruge ventilatorer 
med variabel hastighed er at brugr så mange 
ventilatorer som muligt med den langsomste 
hastighed for at opnå luftstrømmen. Denne 
tilgang sikrer maksimal effektivitet fra ventila-
torerne med variabel hastighed.
Forholdet mellem ventilatorhastighed, luft-
strøm og strømforbrug er nøglen til at forstå, 
hvordan ventilatorer med variabel hastighed 
kan give producenterne energibesparelser.
En af grundene til, at brugen af ventilatorer 
med variabel hastighed i slagtekyllingestal-

de, medfører strømbesparelser, er, at krav til 
udluftningen over en hel rotation ikke kræver, 
at ventilatorer kører med 100 % hastighed 
hele tiden. Ved at bestemme, hvor lang tid 
ventilatorerne kører med mindre end 100 % 
hastighed, kan værdien af at have ventila-
torer med variabel hastighed forstås bedre. 
Data, der tidligere er blevet indsamlet, blev 
analyseret for at bestemme antallet af aktive 
ventilatorer og kravene til luftstrømmen i løbet 
af et antal rotationer. Disse data blev derefter 
brugt til at beregne antallet af ventilatorer 
med variabel hastighed, der var nødvendige 
for at opnå luftstrømmen, og den procentdel 

Figur 2: Eksempel på, hvordan energieffektiviteten forbed-
res ved at reducere ventilatorens omdrejningshastighed. Blå 
linjer repræsenterer forskellige rotationshastigheder for DACS 
MagFan; den orange linje repræsenterer effektiviteten af en 
enkelt-hastighedsventilator.

Figur 3: Eksempel på, hvordan luftstrømmen og effekt ændres med 
omdrejninger pr. minut for en variabel hastighed DACS MagFan 1,2 
kW. Brugen af flere ventilatorer med reduceret hastighed oprethol-
der luftstrømmen, men reducerer energiforbruget.

Figur 4: Procentdel af 
tiden, som ventilatorerne 
kører med forskellige ha-
stigheder over en 1-årig 
overvågningsperiode 
(kombinerede data fra 5 
farme). I næsten et halvt 
år kan ventilatorerne køre 
med deres laveste hastig-
hed (og laveste effekt). I 
mindre end 10 % af en ro-
tation er det nødvendigt, 
at ventilatorerne kører 
med deres maksimale 
hastighed.
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I dette eksempel vises den relative effektfor-
skel for ventilatorerne med variabel hastig-
hed sammenlignet med ventilatorerne med 
enkelt hastighed. Den største forskel kom fra 
eksemplet i Victoria med en DACS MagFan, 
som blev beregnet til at bruge 54 % mindre 
strøm end en enkelt-hastighedsventilator over 
et år. Den mindste forskel kom fra eksemplet 
med MultiFan Cone V-Plus i det sydøstli-
ge Queensland, hvor denne ventilator blev 
beregnet til at bruge 18 % mindre strøm end 
den enkelt-hastighedsventilator.
Dette eksempel viser også forskellene mel-
lem de to stater. Dataene for det sydøstlige 
Queensland-skur viser, at ventilatorer med 
variabel hastighed stadig vil spare strøm i 
forhold til ventilatorer med enkelt hastighed, 
men stalden i Victoria viser en endnu større 
besparelse. En mulig forklaring på dette er, 
at stalden i Victoria skulle være i fuld tun-
nelventilation i kortere tid end stalden i det 
sydøstlige Queensland. Dette ville betyde, 
at ventilatorerne med variabel hastighed i 
stalden i Victoria kunne bruge mere tid på 
reduceret omdrejningstal, og mere tid ved 
reduceret omdrejningstal betyder flere bespa-
relser i forhold til ventilatorerne med en enkelt 
hastighed.
Tabel 2 viser et praktisk eksempel på, hvor 
store besparelser, der kan forventes fra den-
ne effektforskel baseret på dataene for stal-
den i det sydøstlige Queensland i eksemplet 

Der er væsentlige forskelle i samlede ener-
giforbrug mellem ventilatorerne, især mod 
slutningen af   rotationen, når kravene til ven-
tilationen. I denne undersøgelse var ventila-
toren med det højeste samlede energiforbrug 
enkelt-hastighedsventilatoren, og ventilato-
rerne med det laveste samlede energiforbrug 
var ventilatormodeller med variabel hastighed. 
For eksempel krævede ventilatormodellen 
med det højeste beregnet samlede energifor-
brug, enkelt-hastighedsventilatoren, syv ven-
tilatorer installeret for at imødekomme venti-
lationskravene. Til sammenligning opnåedes 
det laveste samlede energiforbrug med den 
variable hastighed MagFan, som også kræ-
vede syv ventilatorer for at imødekomme ven-
tilationskravene. Dette er vigtigt at bemærke, 
da det sammenligner beregnede data for to 
ventilatorer, der er meget ens med hensyn 
til output, men som har meget forskellige 
energiforbrug over en rotation. Den sandsyn-
lige årsag hertil er ventilatoren med variabel 
hastighed kører med reducerede hastigheder 
i en stor del af rotationen. Jo længere en 
ventilator med variabel hastighed kan fungere 
med mindre end 100 %, jo   flere besparelser 
med hensyn til strømforbrug kan ses. 
Bemærk også forskellene mellem ventilatorer 
med variabel hastighed. SKOV BlueFan har 
to modeller med forskellige motorstørrelser; 
en på 2,3 kW og en mindre på 1,3 kW. I dette 
eksempel er der behov for mindst otte af ven-

tilatorerne med den lille kapacitet for at opnå 
den nødvendige ventilation i stalden, mens 
der kun kræves seks af ventilatorerne med 
den større kapacitet. Dette resulterer i, at den 
mindre 1,2 kW-model har et højere beregnet 
samlet energiforbrug over denne rotation end 
2,3 kW-modellen med større kapacitet. Den 
sandsynlige årsag hertil er, at den mindre 
model skal køre ved højere omdrejninger i 
længere tid for at efterkomme ventilations-
kravene. Denne forlængede periode, hvor 
ventilatoren kører tættere på ventilatorens 
maksimale omdrejningshastighed reducerer 
de grundlæggende fordele ved at bruge ven-
tilatoren ved lave hastigheder.

Eksempel på potentielle besparelser ved ven-
tilatorer med variabel hastighed
Ved hjælp af den tidligere indsamlede data 
om ventilatoraktivitet og statisk tryk i staldene 
blev der foretaget beregninger for at under-
søge de potentielle besparelser ved at bruge 
forskellige typer ventilatorer på en stald over 
flere rotationer. Figur 6 viser det beregnede 
relative effektforbrug for ventilatorerne med 
variabel hastighed sammenlignet med en 
enkelt-hastighedsventilator over en periode 
på et år ved hjælp af data om ventilatorakti-
vitet fra en stald i det sydøstlige Queensland 
og en stald i Victoria.

Figur 5: Beregnet sammenligning af en enkelt-hastighedsven-
tilator og ventilatorer med variabel hastighed med hensyn til 
deres samlede strømforbrug gennem en rotation på 56 dage. 
Vist i parentes er det beregnede antal ventilatorer, der ville være 
nødvendigt i stalden for at opnå luftstrømmen ved maksimal 
efterspørgsel.

Figur 6: Beregnet eksempel, der viser forskellen i energiforbrug for 
ventilatorerne med variabel hastighed i forhold til enkelt-hastig-
hedsventilatorer i Victoria og det sydøstlige Queensland.
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Konklusioner
• Ventilatorer med variabel hastighed 

opnår meget højere energieffektivitet 
end ventilatorer med enkelt hastighed, 
når de kører med lav rotationshastighed 
(omdrejninger/min.).

• Ventilatorer med variabel hastighed er 
mere energieffektive og bruger min-
dre strøm i løbet af en rotation end 
enkelt-hastighedsventilatorer.

• Når ventilatorer med variabel hastighed 
kører med maksimalt omdrejningstal, 
kan de have den samme eller lidt dårli-
gere energieffektivitet end højeffektive 
enkelt-hastighedsventilatorer (denne 
sammenligning er afhængig af ventila-
tormodel).

• Det meste af tiden (ca. 90 % af en rota-
tion) kører ventilatorer med mindre end 
maksimal effekt, hvilket resulterer i store 
besparelser.

• Tiden med mindste ventilationsbehov 
er årsagen til den største forskel i ener-
giforbruget mellem enkelt-hastigheds-
ventilatorer og ventilatorer med variabel 
hastighed. Ventilatorer med variabel 
hastighed bruger meget mindre energi 
end ventilatorer med enkelt hastighed i 
de første 4 uger af en rotation.

• Tilbagebetalingstiden for investeringer 
i ventilatorer med variabel hastighed er 
meget stald-specifikke og afhænger af 
en række faktorer – alderen på stalden, 
installationsomkostninger, hvor nem 
udskiftningen er og de aktuelt installere-
de ventilatorer.

• Eksemplerne, der er brugt i denne rap-
port, indikerer en tilbagebetalingsperiode 
på 2 til 4 år, afhængigt af ventilatortype.

• Omkring 25-30 % af den samlede 
effekt, der bruges i en rotation, forbru-
ges i den sidste uge af rotationen. Dette 
var tilfældet uanset hvilken ventilator 
type, der er installeret.

 
(Hele rapporten på 38 sider kan fås ved hen-
vendelse til sekretariatet)
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ovenfor. Denne tabel oversætter forskellen i 
energiforbrug til samlede energiomkostninger 
og tilbagebetalingsperioderne for de forskelli-
ge ventilatormodeller.
Beregningerne i tabel 2 indikerer ganske 
betydelige forskelle i energiomkostningerne 
over et års periode for de forskellige ventila-
tormodeller.
Hvad angår tilbagebetalingsperioder for 
installation af ventilatorer med variabel hastig-
hed, er dette meget stald-specifikt og vil i høj 
grad afhænge af, hvilke modeller af ventila-
torer, der i øjeblikket er installeret. Hvis man 
se på eksemplet ovenfor, så ville man med 
en stald, der er udstyret med enkelt-hastig-
hedsventilatorer, få årlige strømbesparelser 
ved at skifte til en af   modellerne med variabel 
hastighed. Dette er en stærk indikation af, 
at brugen af modeller med variabel hastig-
hed skal overvejes i forhold til ventilatorer 
med enkelt hastighed. Mere specifikt ved 
hjælp af de mest effektive ventilatorer med 
variabel hastighed i dette eksempel; SKOV 
Blue Fan (2,3 kW), ville det være nødvendigt 
med mindst ni ventilatorer for at erstatte de 
ti enkelt-hastighedsventilatorer til en anslå-
et pris på 33.453 AUD (ca. 152.300 kr.) 
(uden installation). Den årlige strømbespa-

relse for SKOV Blue Fan (2,3 kW) i forhold 
til enkelt-hastighedsventilatorer ville være 
16.327 AUD (ca. 74.350 kr.), hvilket betyder, 
at ventilatorerne har en tilbagebetalingstid på 
knap 2 år. Ved hjælp af den mindre effektive 
MultiFan Cone V-Plus skulle ni af disse ven-
tilatorer købes for at erstatte de ti enkelt-ha-
stighedsventilatorer til en pris af omkring 
27.000 AUD (ca. 122.900 kr.) (uden installa-
tion). Dette kombineret med en anslået årlig 
energibesparelse på 7.130 AUD (ca. 32.500 
kr.), kunne MultiFan Cone V-Plus ventilatorer-
ne være tilbagebetalt på omkring fire år.
Det skal også bemærkes, at disse tal er 
baseret på at bruge det mindste antal ventila-
torer med variabel hastighed, der er nødven-
dige for at opnå ventilationen til denne model-
stald. Installation af flere ventilatorer med 
variabel hastighed end minimum vil sandsyn-
ligvis reducere årlige driftsomkostninger.

Tabel 2: Eksempel på beregnede driftsomkostninger over en periode på 6 rotationer for 
forskellige ventilatormodeller.
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gier, og selskabet drives af far og søn Richard 
og David Jones.
Resultatet af deres samarbejde blev billig 
jordvarme til æglæggerstalden fra 2.000 
meter rør, der ligger en meter under jorden, 
hvor fårene nu græsser, og en varmeveksler, 
som bliver drevet af solpaneler på toppen af 
huset.

Problemfri opvarmning
Sammenlignet med et konventionelt var-
mesystem kræver jordvarme lille eller ingen 
vedligeholdelse. Der er en årlig inspektion 
foretaget af installatøren, og bortset fra den 
oprindelige installation kræves der ikke meget 
af producenten i form af daglige pligter.
David Jones forklarer om anlægget og peger 
på to store sorte rør ved siden af, hvor vi 
sidder i Llyr Jones’ kontor. ”Disse rør går ud 
i marken, hvor resten af rørledningerne er 
gravet ned, så der var en masse udgravnin-
ger, påfyldning med sand og reetablering af 
området. 
”Derefter tilsluttede vi varmepumpen, som 
samler alt varmt vand og fordeler det til var-
mesystemerne, som er kaloriferer rundt i 
staldene. Det tog omkring tre til fire uger at 
installere, men det er alt sammen ret ligetil” 
siger David Jones.
Llyr Jones siger: ”Jeg kiggede på biomasse, 
hvor du bruger træ til fyret. Jeg har et par 
venner, som gør det. En af dem arbejder altid 
med kædesaven for at fælde træer og flække 
brændet, og hver dag er han nødt til fyre og 
kontrollere om tingene virker. Prisen på træ er 
også skudt i vejret. Han er ved at være godt 
træt af det. Med dette jordvrmesystem behø-
ver jeg ikke at gøre noget. Og om søndagen 
vil jeg hellere ligge i sengen end at skulle stå 
op og passe fyret” tilføjer Llyr Jones.
Det eneste problem med varmepumpen var, 
som Llyr Jones udtrykker det, terrænet: ”Vi 
har en masse sten og klipper.”

Omkostningsbesparelser
Ud over at være let at sætte op er der også 
økonomiske fordele ved jordvarme. ”Det er 
gratis energi, når du har sat det op. Og det er 
næsten gratis i drift” siger David Jones. Især 
hvis du parrer det med solpaneler, tilføjer Llyr 
Jones.
Startomkostningerne er omkring 55.000 £ 
(ca. 455.000 kr.), som omfatter rørarbejde, 
montering og alt det indendørs udstyr, men 
med Storbritanniens Renewable Heat Incenti-
ve Scheme (RHI), kan producenterne forven-

Af Ryan Johnston i 
Poultry Digital

Beliggende i de bølgende 
bakker i den nordlige del 

af Wales fouragerer 16.000 høner på 20 ha 
grønne skrånende græsmarker med udsigt til 
de blide bakker med landbrug i Conwy Coun-
ty Borough.
Ejeren af disse høner er farmer Llyr Jones 
nær Llanfihangel Glyn Myfyr. Han driver 
1.600 acres (ca. 650 ha), hvor han også har 
får, og hvor han producerer Wales’ egen kold-
pressede rapsolie, kaldet Blodyn Aur, hvoraf 

Llyr Jones producerer 6.000 flasker om året.
Llyr Jones har arbejdet med landbrug, 
siden han kunne gå, og han er kommet ind i 
ægproduktion i løbet af de sidste tre år for at 
diversificere sin bedrift i lyset af usikkerheden 
omkring Brexit og de faldende priser på lam 
og oksekød, samt nedskæringer i subsidier.
Selv uden en sådan usikkerhed er ægprodu-
centerne under konstant pres. Hvad enten 
det er for at sikre en optimal produktivitet eller 
en streng biosikkerhed, er det sidste, en pro-
ducent har brug for, finansiel usikkerhed.
I et forsøg på at reducere dette pres og øge 
bedriftens effektivitet tog Llyr Jones kontakt 
til Hafod Renewables, en førende, Wales-ba-
seret installatør af vedvarende energiteknolo-

Solceller kan være en 
fordel for ægproducenter 
med dyr på friland

For producenter med dyr på friland kan solenergi og jordvarme vise 
sig at være en stærk kombination - både for at spare på emissioner-
ne og for at spare på omkostningerne - som en ægfarm i den nordli-
ge del af Wales demonstrerer.
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Hafod Renewables er ikke bare en montør og 
installatør, tilføjer David Jones, men de ser-
vicerer også systemet og har et team på vagt 
i tilfælde af eventuelle nedbrud, og de tilbyder 
vedligeholdelse af alting vedr. varmepumper. 
De tilbyder endda støtte med ansøgningen 
om at få tilskud fra RHI.
Besparelser kan også omdannes til profit. Jo 
mere integreret, jo bedre, og Llyr Jones pro-
ducerer faktisk mere strøm, end han bruger 
fra hans solpaneler og en lille vandmølle, han 
også bruger, når der er vand i åen om foråret.
Omkostningsbesparelserne er endda større 
i forhold til andre typer af opvarmning og de 
input, de har brug for, såsom biomasse, som 
kræver store mængder af indkøbt træpiller og 
konventionel opvarmning med olie. I begge 
tilfælde er indkøb af råvarer påkrævet, ”Men 
med jordvarme opsamler jorden selv varme, 
så du kan være selvforsynende” siger David 
Jones. ”Det produceres på farmen uden at 
bringe noget ind. Du skal bare tænde den, og 
det er det.”
Dette giver også producenten større uafhæn-
gighed, tilføjer Llyr Jones.

Miljøvenlig ægproduktion
Nu kræver forbrugerne mere af producen-
terne end nogensinde før, ikke kun i form af 
billige, sunde og sikre fødevarer, men også 
miljømæssig bæredygtighed, så producenter-
ne er under pres for at finde på nye løsninger.
Om miljøpåvirkningen af biomasseopvarmning 
siger David Jones: ”Der er også en kulstofcy-
klus at tage hensyn til. Træer absorberer kul-
stof, men dette bliver frigivet, når de fældes 
og brændes. Du er også nødt til at overveje 
den faktiske luftkvalitet. Emissionerne er lige 
så slemme som fra en bil. For ikke at nævne 
transporten af alt det træ, som nogle gange 
kommer fra Canada, fordi vi ikke producere 
nok af det i Storbritannien til at være selvfor-
synende.”
Llyr Jones er også interesseret i at markeds-
føre sine æg som værende ikke kun med høj 
velfærd (er frilands), men også som miljøven-
lige. Mange mærkningsordninger presser på 
for at indarbejde miljøvenlighed i deres mærk-
ning, såsom Soil Association og LEAF.
Man bør også overveje, hvordan jordvarme 
påvirker jorden. Der er bekymring for, at det 
kan bidrage til frost, fordi for meget varme 
fjernes fra jorden. Dette bør dog kunne und-
gås ved at etablere et stort nok rørsystem. 
”Er for lille rørsystem kunne muligvis føre til 
frost og frysning, men vi har gravet 2.000 

te at spare tusinder af pund om året.
Jordvarme er 70 % billigere end elektricitet, 
50 % billigere end olie og 60 % billigere 
end LBG (lav-BTU gas). Alt i alt, kan pro-
ducenterne spare mellem 7-11.000 £ (ca. 
58-91.000 kr.) om året, siger David Jones.

 Llyr Jones (tv) og David Jones med 
nogle walisiske frilandsæg
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installationen af jordvarmesystemet.
”Min strøelse er meget tørrere end normalt, 
hvilket hjælper med mine ammoniakniveauer, 
og det er blevet et problem i Wales.”
Lavere ammoniakniveauer oversættes til sun-
dere fugle, og Llyr Jones har også bemærket 
et højere æg-per-fugl forhold. 
Han siger, at fordi de er varmere, spiser de 
mindre og bruger mindre energi tik at holde 
sig varme: ”10 % her, 10 % der - det hele 
summer op. Ser man på vores sidste flok, før 
vi havde jordvarme, producerer vi nu 11 æg 
mere per indsat høne. Det er et par tusinde 
pounds ekstra” siger Llyr Jones.
”Vores sidste flok havde også flere høner. Så 
vi har færre høner nu, men flere æg i alt.”
Llyr Jones har planer om at bygge et tilsva-
rende æglæggerhus med samme opsætning 
af jordvarme og solpaneler. Llyr Jones’ 
ægproduktion vil være en blandt mere end 
100 andre bedrifter i hele Wales, der har haft 
Hafod Renewables til at installere jordvarme 
på deres jord.
”Vi høster bare solens energi, virkelig. Solen 
skinner, græsset vokser, og vi anvender den 
energi til mad. Nu producerer jeg ikke kun 
fødevarer, men også energi. Det er fanta-
stisk” konkluderer Llyr Jones.
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meter rør ned, så det er der ingen chance for, 
at det kommer til at ske” siger David Jones.
”Vi tjekker geologien på forhånd, så vi kan 
komme med anbefalinger baseret på det” 
tilføjer han.
Llyr Jones tilføjer, at han har set andre 
frilandsægproducenter, der har installeret 
jordvarme på deres frilandsarealer. Han 
bemærkede på en farm, at træerne, der var 
plantet over rørene, groede langsommere end 
de træer, der var plantet på samme tid på de 
dele af området, hvor der ikke var gravet jord-
varmerør ned. 
Llyr Jones og David Jones er enige om, at 
dette kunne skyldes nogle mindre fugttab, 
men at plante træer over de nedgravede rør 
er alligevel ikke tilrådeligt, for når træerne 
er fuldt udsprunget, vil de skygge og der-
ved køle jorden, så mængden af varme, der 
transporteres tilbage til æglæggerhuset, 
reduceres.
Når det er sagt, så genetablerede græsset 
sig kort efter, at rørene er gravet ned, og 
området kan nu som normalt anvendes til 
afgræsning af får eller høner.
I sidste ende kan jordvarme faktisk betragtes 
som 100 % vedvarende, siger David Jones, 
hvis den energi, der anvendes til systemet, 
kommer fra vedvarende kilder. Udbydere 
som Bulb and Octopus kan tilbyde dette, og 
derved bliver jordvarme til en CO2-neutral og 
bæredygtig form for opvarmning.

Ammoniakreduktion og produktivitet
Selv om dette system er let at installere, 
omkostningseffektivt og miljøvenligt, skal det 
også fungere for producenten med hensyn til 
produktivitet. Hvis en teknologi ikke forbed-
rer produktionen på en eller anden måde, vil 
mange ikke implementere den.
Llyr Jones er enig i dette, og han har obser-
veret to grundlæggende forbedringer siden 

Frilandsæg fra Wales

Llyr Jones (tv) og David Jones i hønsegården Brune frilandshøner fra Llyr Jones’ farm
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ved Iowa State University, har nogle over-
vejelser om, hvad man bør gøre, når man 
stræber efter god luftkvalitet. Han fortæller, 
at køligere vejr medfører, at driftsledere skal 
være mere opmærksomme på, hvad der fore-
går i huset.
• Tag dine “ventilationsbriller” på. Planlæg 

at gå en runde i stalden for at kigge efter 
andet end det normale, gulvæg, døde 
fugle osv. Klumper fuglene? Hvor stærk 
er lugten af ammoniak? Er der kondens 
på vandstrengene eller områder på loftet 
og væggene, som tyder på, at luftfug-
tigheden er for høj? Se efter tegn på 
korrekt bevægelse af luften.

• Der skal lægges meget vægt på målin-
ger. Registrer målinger af miljøforholde-
ne for at udvikle en basis, så man kan 
vide, hvornår der er behov for indgreb. 
Teknologien tilbyder forskellige løsnin-
ger. Sensorer og følere, der er tilsluttet 

Af Jerry Dreyer i 
Egg Industry 

Efterhånden som design af 
huse til æglæggende høner 
begynder at omfatte flere 
alternative systemer, og 

hønerne dermed har adgang til gulvet, skal 
driftsledere være opmærksomme på måder, 
der kan holde niveauerne af ammoniak under 
kontrol.
For megen ammoniak kan skade hønernes 
sundhed og have en negativ effekt på pro-
duktionen og rentabiliteten.
Ammoniak produceres, når bakterier og 
enzymer nedbryder urinsyre og andet nitro-

genholdigt affald. Fri ammoniak produceret 
ved nedbrydning kan frigives som gas eller 
bindes til brintioner og danne ammonium, der 
har tendens til at blive i strøelsen. En efterføl-
gende reaktion mellem sulfat og ammonium 
danner ammoniumsulfat, som er et vandop-
løseligt gødningsstof, og det øger værdien af 
strøelsen som gødning.
De vigtigste metoder til at kontrollere ammo-
niakniveauerne er tilstrækkelig ventilation, 
behandling af strøelsen, fodertilsætningsstof-
fer og korrekt ernæring, samt at undgå læka-
ger fra vandsystemerne.

1: Ventilation
Brett Ramirez, lektor i landbrugsvidenskab 

5 metoder til at 
minimere ammoniak 
i etagesystemer

Høje niveauer af ammoniak kan have en negativ effekt på sund-
heden hos hønerne, så at have styr på problemet er nøglen til en 
succesfuld fjerkræproduktion.

For høner med adgang til strøelse anbefales det at holde fugtighedsniveauer under 25 % for at have optimal ammoniakkontrol. Foto: Austin Alonzo

Brett Ramirez fra Iowa 
State University sagde, at 
der er meget at overveje, 
når man kontrollerer 
ammoniak i fjerkræbe-
drifter. Køligere vejr kan 
medføre flere vanskelig-
heder. Foto: Iowa State 
University
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Dog skal man med et foder med reduceret 
proteinindhold overvåge aminosyresammen-
sætningen nøje for at opretholde optimal 
ydelse. Ved at inkludere fiberholdige ingre-
dienser i foderet, såsom majs DDGS, soja-
bønneskaller og hvedeklid kan man reducere 
gødningens pH og påvirke ammoniakemis-
sionen, igen ved at omdanne ammoniak til 
ammonium.
Bregendahl fortæller også, at overskydende 
salt bidrager til våd strøelse, hvilket øger 
ammoniakkoncentrationerne i luften.
Salt overvåges normalt i foderet (sædvan-
ligvis tilsættes salt, natriumbikarbonat og 
nogle biprodukter, der også indeholder meget 
natrium). Bregendahl siger også, at saltet kan 
komme fra drikkevandet, især hvis vandet er 
kloret (overskydende klor kan også forårsage 
våd strøelse), fra en brønd med meget natri-
um, eller hvis der bruges et blødgøringsmid-
del, der fjerner calcium, men tilfører natrium.
Som en forholdsregel bør drikkevandet 
kontrolleres ved en kemisk analyse mindst 
en gang om året. Hvis natriumniveauerne 
er for høje, kan ernæringseksperten justere 
fodersammensætningen i overensstemmelse 
hermed.

5: Hold øje med vandlækager
En af de nemmeste måder at forhindre 
ammoniak er at sikre, at vandsystemet fun-
gerer korrekt. Når der er opdaget en lækage, 
luftes den våde strøelse og behandles om 
muligt med absorberende materialer. Hvis 
strøelsen er for våd, fjernes og udskiftes den 
med frisk strøelse.
At holde ammoniakniveauerne på et minimum 
er en vigtig del af kampen mod luftvejssyg-
domme og for at opnå en effektiv ægproduk-
tion. De mange tilgængelige værktøjer giver 
producenterne en mulighed for at teste dem 
individuelt og i kombination med hinanden at 
finde den bedste løsning på hver bedrift.

Oversat af Camilla G. Thomassen / jnl

internettet, kan levere realtidsmålinger 
af ammoniak, kuldioxid, luftfugtighed, 
temperatur og lufttryk til driftslederens 
computer eller mobil. Ikke alle farme er 
udstyret med den nyeste teknologi, så 
traditionelle måleinstrumenter og termo-
metre vil også give nyttige oplysninger.

• Det er vigtigt at kende lufthastigheden 
ved indblæsningen. Den anbefalede luft-
hastighed her er 800-1000 fod pr. minut 
(ca. 4-5 m pr sekond). Statisk tryk og 
blæserkapacitet har en central betydning 
for lufthastigheden med henblik på at 
opnå korrekt luftblanding. Hvis det sta-
tiske tryk er for lavt, falder kold luft ned 
på gulvet nær ventilerne og skaber døde 
pletter. Hvis det statiske tryk er for højt, 
resulterer det i træk, der vil køle fuglene.

• Vær opmærksom på ventilatorer, da ikke 
alle er ens. Ventilatordesignet varierer 
dramatisk og flytter luft i forskellige 
hastigheder. Sørg for at holde ventila-
torremme stramme og skodderne rene. 
Fjernelse af en kegle kan reducere 
luftstrømmen med 10 til 15 % (i køligere 
klimaer, skal du være opmærksom om 
vinteren, da sne ofte skader keglerne). 
Når du skifter motorer, skal du sørge for 
at bruge en motor med korrekt størrelse.

2: Hold strøelsen tør
Høner med adgang til strøelse er gode til at 
holde strøelsen sprød (smuldrende) og kan 
flytte materiale meget effektivt. Det anbe-
fales at have et tommetykt lag strøelse og 
fugtighedsniveauer under 25 %. Hvis de 
miljømæssige forhold er optimale, kan skor-
pedannelse af strøelsen minimeres. Nogle 
etagesystemer inkluderer gødningsskrabere, 
som hjælper med at opretholde en god strø-
elseskvalitet.
Der er flere typer behandlinger til rådighed for 
at holde strøelsen tør. Det er vigtigt at bruge 
disse produkter i henhold til producentens 
instruktioner og sikre, at de opfylder godken-
delseskrav, især når der produceres økologi-
ske æg.
Syredannere reducerer pH i strøelsen. Dette 
sure miljø reducerer eller dræber bakterier, 
der normalt nedbryder urinsyre. Ammoniak 
bindes og danner herefter ammoniumsulfat. 
Nogle eksempler er natriumbisulfat, alumini-
umsulfat og svovlsyre i ler.
En anden type strøelsesbehandling er absor-
banter. Disse naturlige materialer binder 

ammoniakken. Det er bl.a. zeolit, gips og et 
kombinationsprodukt af diatoméjord og cal-
cium bentonit. Et fint granuleret produkt, der 
er produceret af tang, ler og æteriske olier, 
opsamler fugt effektivt, og det er rapporteret, 
at det er så sikkert, at det kan blæses direkte 
ud over hønerne uden skadelige virkninger.

3: Mikrober og enzymer
En ny mulighed for strøelsesbehandlinger er 
brugen af mikrober og enzymer til at reducere 
ammoniakproduktionen.
Produkterne indeholder ofte en kombination 
af en række ingredienser, der kan inkluderes 
Bacillus-bakterier og enzymer. Disse pro-
dukter tilsættes direkte på strøelsen og har 
forskellige etiketanbefalinger om påførings-
hyppighed.
Nogle produkter hævder også at inaktivere 
patogene bakterier i strøelsen som en ekstra 
fordel. På grund af den nylige introduktion af 
disse produkter er der begrænset hvor meget 
offentliggjort forskning, der er tilgængeligt.

4: Foder som middel til at reducere 
ammoniak
De tidligere nævnte mikrobe- og enzympro-
dukter er også tilgængelige som foderingre-
dienser.
Der er et kommercielt Bacillus-produkt, 
som menes at ændre nedbrydningsproces-
sen af gødningen, når det udskilles. Disse 
Bacillus-bakterier producerer protease- og 
kulhydratenzymer, der påvirker gramnegative 
bakterier, som nedbryder gødningen, hvilket 
resulterer i tørrere strøelse og mindre ammo-
niak.
Desuden har studier med fytogene produk-
ter, herunder urter med essentielle olier og 
andre naturlige produkter, såsom tanniner og 
yuccapulver, vist, at de reducerer ammoniak i 
gødningen.
Andre foderingredienser inkluderer zeolit, der 
binder ammoniak og gips, som forsurer fode-
ret og omdanner ammoniak til ammonium.
For at bruge foder som middel til at reducere 
ammoniakindholdet, anbefaler Kristjan Bre-
gendahl, der er fjerkræernæringsfysiolog 
hos Devenish Nutrition, et foder med redu-
ceret mængde protein og øget fiberindhold. 
Overskydende protein resulterer i et højere 
nitrogenindhold i gødningen. Foder med redu-
ceret protein kombineret med fase-fodring 
kan reducere mængden af ammoniakemissi-
oner markant.

Kristjan Bregendahl 
sagde, at for høje saltni-
veauer i foderet bidrager 
til fugt i strøelsen, hvilket 
kan påvirke ammoni-
akkoncentrationerne 
i luften i husene. Foto: 
Zahler Photography

For høner med adgang til strøelse anbefales det at holde fugtighedsniveauer under 25 % for at have optimal ammoniakkontrol. Foto: Austin Alonzo
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Hvad sker der med 
teknologien til kønssortering 
inden klækning?

skallen igen og kun æggene med hønekyllin-
ger returneres til rugemaskinen.
I laboratorietests, når de blev udført i hån-
den uden automatisering, bekræfter AAT, at 
teknologien kun tog ”et par sekunder” for at 
udføre målingerne, med en nøjagtighed på 
95 %.
Virksomheden fortæller, at fordelen ved dette 
system er dets bæredygtighed - brugen af 
lys snarere end kemikalier – og det faktum, 
at der ikke er nogen ekstra omkostninger 
til hjælpestoffer. Men som et resultat af 
uforudsete ”problemer og udfordringer” har 
virksomheden meddelt, at der gennemføres 
omfattende stresstest, og at der ingen dato 
er for en kommerciel lancering.

Hyperspektral billeddannelse
Hypereye er en patenteret scanningstekno-
logi, der bruger ikke-invasiv hyperspektral 
billeddannelse, før æggene lægges i ruge-
maskinen, til at identificere om et æg er 
frugtbart, og om det indeholder en hane- eller 
hønekylling.
Teknologien er udviklet af Michael Ngadi 
ved McGill University i Montreal, Quebec, 
Canada med finansiering fra Ontario Poultry 
Industry Council, Egg Farmers of Ontario og 
Livestock Research Innovation Corporation, 
og systemet er baseret på anvendelsen af 
hyperspektral billeddannelse af æggene kom-

Af Jenny Hone i Egg Industri 

Ny udvikling inden for tek-
nologien til kønssortering 
inden klækning kan sætte 
en stopper for udklækning 
og frasortering af hanekyl-

linger i ægbranchen. Med cirka 3,2 mia. fra-
sorterede hanekyllinger på verdensplan hvert 
år, ville en indførelse af teknologier til køns-
sortering inden klækning ikke kun løse etiske 
bekymringer, men også spare producenterne 
for betydelige ressourcer.
Interessen for problemstillingen vokser på fle-
re markeder. I USA annoncerede Foundation 
for Food and Agriculture Research (FFAR) 
for eksempel for nylig et initiativ på 6 mio. $ 
(ca. 40,3 mio. kr.) - the Egg-Tech Prize - for 
at sætte gang i udviklingen af teknologier, der 
tillader en nøjagtig, omkostningseffektiv og 
hurtig bestemmelse af kønnet på kyllinger til 
ægbranchen, inden de klækkes.
Disse teknologier begrænser negative virk-
ninger på klækkeprocent, dyresundhed og 
produktionsparametre, mens de samtidig 
gør æg med hanekyllinger brugbare til f.eks. 
dyrefoder eller i kosmetikindustrien. 
Uafhængigt af det amerikanske initiativ er 
flere meget forskellige teknologier under 
udvikling. Så, hvad er de, hvordan fungerer 
de, og hvor tæt er de på at blive kommercielt 
tilgængelige?

Spektroskopi kønsbestemmelse
Agri Advanced Technologies (AAT), en del 
af EW Group, har i et joint venture med hol-
landske Innovatec udviklet en prototype på et 
fuldautomatisk system til kønsbestemmelse 
ved brug af spektroskopi.
Teknologien opfanger forskellen i det reflek-
terede lys mellem æg, der bliver til hane- eller 
hønekyllinger, ved at anvende en optisk 
måleprocedure på dag 4 af rugningen. Det 
fungerer ved først at registrere luftcellen inde 
i ægget, herefter perforeres skallen med en 
CO2-laser og en lille del af skallen løftes af. 
Når embryoets køn er blevet bestemt, lukkes 

Teknologien til kønssortering inden klækning kan føre til betydeli-
ge omkostningsbesparelser for ægbranchen og afhjælpe voksende 
bekymringer om dyrevelfærd.

Agri Advanced Technologies registrerer for-
skellen i det reflekterede lys mellem æg med 

hane- eller hønekyllinger på dag 4. Foto: 
Agri Advanced Technologies
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bineret med avancerede databehandlingspro-
tokoller. Resultaterne har vist næsten 100 % 
nøjagtighed til bestemmelse a, om ægget er 
befrugtet, selvom præcisionen for kønsbe-
stemmelse er lidt lavere.
I en udtalelse til Poultry International sagde 
Ngadi, at teknologien har flere store forde-
le, herunder ”at være en ikke-destruktiv og 
ikke-GMO-teknologi.” Derudover er ”det ikke 
nødvendigt at genmodificere kyllingerne og 
ægget.”
Prototyper testes i Ontario for at opnå den 
samme nøjagtighed og hastighed i kommer-
ciel skala, som det ses i laboratoriet. Kom-
mercialisering, som forventes i år, vil derefter 
involvere partnerskab med virksomheder, 
der laver rugeriudstyr, ved installationen. 
Prototypen kan scanne et æg på mindre end 
et sekund, og ved fuld kapacitet forventes 
scanningssystemet at identificere køn og 
frugtbarhed på ca. 30.000 æg i timen. USA, 
Holland og Sverige har udtrykt interesse for 
teknologien.

Genredigering
EggXYT’s CRISPR-baseret patenterede tek-
nologi er et genredigeringsværktøj, der bru-
ger en biomarkør på det mandlige kromosom 
af et kyllingeembryo, der kan ses gennem 
skallen, når det undersøges under en optisk 
scanner. Da denne teknologi kan bruges så 
snart ægget er lagt, fungerer det også som 
en gatekeeper til rugeriet ved kun at tillade, at 
æg med hønekyllinger udruges.

Det er ikke-invasivt, så det påvirker ikke 
æggets frugtbarhed, giver bestemmelse af 
kyllingens køn inden, ægget lægges i ruge-
maskinen, på en brøkdel af et sekund, og for-
di kun de mandlige kyllinger er ”markerede”, 
insisterer virksomheden på, at nøjagtigheden 
bør være 100 procent.
Men fordelen ved dette værktøj, forklarer 
virksomheden, er, at ”kun æg med hanekyllin-
ger er biomarkeret, så DNA’et i æggene med 
hønekyllinger er 100 % identisk med æglæg-
gende høners DNA i dag.”
Værktøjet bevæger sig fra laboratoriet til 
markedet i takt med, at EggXYT planlægger 
at samarbejde med globale aktører i hele 
værdikæden.

Biomarkørdetektion
En anden teknologi, der også anvender bio-
markører og spektroskopi, er blevet udviklet 
af hollandske In Ovo sammen med dets 
investorer Evonik, VisVires New Protein og 
Leiden University.
På dag 9 laves et lille hul i ægget, som kan 
lukkes igen, og en prøve udtages og under-
søges ved spektroskopi for den In Ovo-iden-
tificerede biomarkør. Denne minimalt invasive 
test tager et sekund, men når teknologien er 
fuldt udviklet, mener virksomheden, at hastig-
heden vil blive accelereret til et par mikrose-
kunder pr. æg.
En prototype er under udvikling, som virk-
somheden håber at kunne afsløre i år, mens 
det første kommercielle produkt forventes 

at blive lanceret i 2020. In Ovo har besluttet 
ikke at offentliggøre mellemliggende resulta-
ter og specifikationer, indtil prototypen er klar 
til brug.
I en kommentar til Poultry International sagde 
In Ovo-medstifter Wouter Bruins: ”Vi ser kon-
kurrenter offentliggøre ting om hastigheder, 
nøjagtighed, priser osv., mens de i nogle 
tilfælde ikke har udviklet noget endnu. ... 
Kun en fungerende prototype giver dig nok 
grundlag til at afgive udsagn om parametre af 
en test.”

Påvisning af det kønsspecifikke 
hormon
En teknologi, der er i drift på det tyske mar-
ked, er Seleggt endokrin testen.
Denne ikke-invasive teknologi fungerer på 
dag 9 og bruger en laser til at brænde et hul 
på 0,3 millimeter ned i æggeskallen. Her 
ekstraheres en lille mængde allantois-væske, 
hvorved det indvendige af rugeægget forbli-
ver uberørt. Væsken anbringes derefter på 
en patenteret markør uden for ægget, hvor 
en farveændring indikerer, om det kvindelige 
kønsspecifikke hormon estronsulfat er påvist. 
Ægget behøver ikke at blive lukket til igen, 
da den indre membran reparere sig selv og 
lukker hullet.
Denne proces siges at have cirka 98 % nøj-
agtighed.
De første æg solgt under mærket ”respeggt” 
fra æglæggende høner, der gennemgik den-
ne proces, blev solgt i 223 REWE- og Pen-
ny-butikker i Berlin i november, til et par euro-
cent (ca. 15 øre) mere end æg fra traditionel-
le producenter. I mellemtiden vil den nationale 
markedslancering af frilands respeggt-æg 
ske via gradvis introduktion i alle REWE- og 
Penny-butikker i Tyskland i løbet af 2019.
Teknologien er udviklet i et joint venture mel-
lem den tyske detailhandler REWE Group og 
det hollandske teknologivirksomhed Hatch-
Tech i samarbejde med University of Leipzig, 
hvis forskning blev finansieret af Bundesmi-
nisteriums Ernährung und Landwirtschaft. 
Seleggt joint ventureselskabet er i gang med 
at udvikle en forretningsmodel, der gør tek-
nologien tilgængelig for industrien som en 
omkostningsneutral service.

Oversat af Camilla G. Thomassen / jnl

Seleggt ekstraherer en lille mængde 
allantois væske på dag 9 for at detektere 
et kønsspecifikt hormon. Foto: Seleggt
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vidste, at der var mere værdi at tilføje der.”
Hver flaske med hans Peck-drink indeholder 
omkring seks æggehvider, hvilket svarer til 20 
g rent protein i en 250 ml flaske - et lignende 
proteinniveau som for populære mejeribase-
rede proteindrikke, men med færre kalorier.

Af Oliver Hill i Farmers 
Weekly

Historien
For fire år siden sad Matt 
bag et skrivebord på et lille 

kontor i London, hvor han arbejdede for et 
marketingfirma, som testede dristige nye pro-
dukter på markederne for deres målgruppe.
Frilandshønerne på Havers-familiens farm 
nær Eye i Suffolk, havde for nylig været gen-
nem en hård vinter.
Milde og mudrede forhold havde påvirket 
flokkens sundhed, og antallet af klasse B æg, 
som blev lagt, steg betydeligt og trak over-
skuddet ned med 10 %.
Alle æg med skønhedsfejl, såsom en rynket, 
misfarvet eller tynd skal, klassificeres som 
klasse B æg og ender som regel med at gå til 
ægproduktfabrikker til næsten ingen penge.
Skaldefekter betyder, at æggene er tilbøjelige 
til at gå i stykker ved et uheld, og så ender de 
som madaffald.
Typisk vil farmens 16.000 æglæggere produ-
cerer ca. 15.000 æg hver dag, hvoraf ca. 2,5 
% betragtes som uegnede til salg direkte til 
forbrugeren.

Proteindrikke
Den initiativrige Matt var fast besluttet på at 
finde en bedre brug af disse æg og bruge sin 
forbrugerfokuserede ekspertise til at finpudse 
sin ide i forholdet til et hul i markedet - Stor-
britanniens første og hidtil eneste æggebase-
rede proteindrink.
”Æg er en af   de mest ernæringsmæssige 
komplette fødekilder. De har en hel række 
sunde fedtstoffer, proteiner, vitaminer og 
mineraler” forklarer 31-årige Matt.
”Klasse B æg kræver ikke toppris og gik ofte 
til produktion af flydende ægprodukter. Jeg 

Initiativrig ung landmand 
forvandler affaldsæg til 
proteindrikke
Da Matt Havers vendte tilbage til familiens farm, var han bevist om 
vigtigheden af at tilføre virksomheden noget nyt udover et ekstra 
par hænder.
Som en ivrig rugbyspiller og fitness udøver vidste han, at proteind-
rikke til fitness-junkies var meget efterspurgte og kunne blive en 
god forretning.
At kombinere hans kærlighed til landbrug og fitness var den perfek-
te måde at bringe ham ind i partnerskabet omkring farmen sammen 
med sine forældre, Chris og Sheila.

Matt Havers med sine proteindrikke 
baseret på æggehvider

De tre smagsvarianter 
af Peck-drinks – jordbær og lime, 

mango og passionsfrugt
 samt hindbær og blåbær

Fakta om farmen 

• 200 ha agerjord, hvor der dyr-
kes hvede, byg, raps og bønner 

• 16.000 frilandshøner, der  
producerer ca. 15.000 æg  
om dagen 

• 2.000 slagtesvin
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Han har planer om at lancere en helægs-ver-
sion af sine drikke, hvilket giver en sund kilde 
til fedt og sukker fra æggeblommen og højt 
proteinindhold til seriøse atleter og sportsud-
øvere.
Der er også ambitioner om at skabe et 
helægs-shot - hvilket giver de ernærings-
mæssige fordele ved et æg i en kort, velsma-
gende drikkeform.

 
Oversat af Daniel Nyberg Larsen / jnl

Alle farmens klasse B æg bruges i Peck-drik-
kevarer sammen med æg fra andre lokale 
farme.
Når hviden er blevet adskilt fra blommen, 
blandes de med frugtjuicer og malede hele 
sojabønner, hvilket hjælper med at stabilisere 
æggeblandingen.
Matt importerer i øjeblikket økologisk soja fra 
USA, men håber at overbevise sin far til at 
dyrke sojabønner på deres farm til brug i hans 
drikkevarer.

Smagstest
Den første ting, du bemærker ved en Peck-
drink, er, hvor overraskende usød hver af de 
tre varianter er sammenlignet med mere typi-
ske proteindrikke.
Det er ingen tilfældighed, da Matt ville have, 
at hans produkter skulle have en ægte 
frugtagtig smag uden at være proppet med 
sødestoffer.
Udviklingen af   opskriften krævede tålmodig-
hed og masser af fejl med smag og konsi-
stens.
Pasteuriseringsmetoder måtte også skræd-
dersys. Blandingen blandes ved hjælp af rå 
æggehvide og dekanteres i flasker, før de 
sættes i et varmt vandbad for at pasteurisere 
æggecocktailen uden at koagulere dem.
Der er ikke behov for at holde drikkevarerne 

afkølet, og de har en holdbarhed på seks 
måneder.

Business hjernen
For at få hans gode idé frem i lyset lavede 
Matt en vellykket ansøgning om et Agri-Tech 
vækstprogram til Local Enterprise Partners-
hip, hvilket resulterede i en støtte på 40.000 
£ (godt 325.000 kr.).
I de sidste 18 måneder har Matt solgt mere 
end 30.000 flasker af Peck-drinks online og i 
et forsøg med et stort supermarked.

Matt Havers blandt farmens 16.000 frilandshøner

Mat Havers’ Peck-drinks er målrettet fitness udøvere
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trolgruppe og tre eksperimentelle grupper. 
Kontrolgruppen (kontrol) modtog standard-
foder, medens forsøgsdyrene modtog foder 
med additiver indeholdende et specificeret 
antal mikrober (gruppe I fik tilsætningsstoffer 
baseret på B. subtilis; gruppe II fik B. amylo-
liquefaciens; og gruppe III fik  begge stam-
mer. Fodring af fuglene blev udført i henhold 
til NRP-retningslinjer (NRC, 1994).

Æg kvalitet
Produktiviteten af   fjerkræ i alle forsøgs-
grupper i de første fem måneder af æglæg-
ningsperioden viste sig at være højere end i 
kontrolgruppen i hele observationsperioden. 
Tykkelsen af   æggeskallen i de eksperimen-
telle grupper overgik kontrollen med 3,35 
% (P <0,01) i gruppe I, 1,96 % (P <0,05) i 
gruppe II og 2,79 % (P <0,05) i gruppe III. 
Da sammensætningen af   æg i vid udstræk-
ning afhænger af fodring af fuglene og den 
tilsvarende mætning af blodplasma med 
næringsstoffer og lipoproteiner, kan denne 
biologiske virkning bruges til at forbedre 
både ernæringsmæssige- og inkubations-
kvaliteter. Der var også en tendens til, at 
proteinindholdet i æggehvidedelen af   æg fra 
æglæggende høner i forsøgsgrupperne steg 
i forhold til kontrol med 0,39 % i gruppe I, 
0,24 % i gruppe II og 0,29 % i gruppe III og 
i æggeblommen med henholdsvis 1,42 %, 
1,48 % og 1,40 %. I den sidste periode af 
eksperimentet steg ægmassen, og den rela-
tive kemiske sammensætning ændrede sig. 
Tørstoffet i både æggehviden og æggeblom-
men i de eksperimentelle grupper steg og 
overgik kontrollen: i æggehviden med 0,87 
% (P <0,01) i gruppe I, 0,40 % (P <0,05) i 
gruppe II og 0,34 % (P <0,05) i gruppe III; 
og i æggeblommen henholdsvis 2,02 % (P 
<0,01) i gruppe I, 1,70 % (P <0,01) i gruppe 
II og 1,62 % (P <0,05) i gruppe III.

Positiv indflydelse på stofskiftet
I denne undersøgelse førte introduktionen af   
de testede bacilli-stammer til fuglenes foder 
til en forbedring i blodets hæmatologiske og 
biokemiske sammensætning, sædproduktion, 
ægproduktion, ægkvalitet og klækkeprocent. 
Dette skyldes sandsynligvis produktionen 
af   metabolitter, der fører til antioxidant og 
DNA-beskyttende egenskaber. Rapporter 
om fugle, der har fået foder tilsat Lactoba-
cillus, Bifidobacterium og Pediococcus, viser 
ingen forskelle i blodsammensætninger af 
røde blodlegemer, hæmoglobin eller andre 

Af E.V. Prazdnova, 
Southern Federal Univer-
sity, Rusland på All About-
Feed.net 

Fjerkræopdræt er et eks-
tremt vigtigt erhvervsområ-

de, og en forlængelse af fuglenes reproduk-
tionsalder kan øge branchens potentiale mar-
kant. Anvendelse af probiotika er en potentiel 
løsning på flere af de ovennævnte udfordrin-
ger. Probiotika er levende mikroorganismer, 
der, når de gives i tilstrækkelige mængder, 
giver værten en sundhedsmæssig fordel (FAO 
/ WHO, 2001). Virkningen af   præparater, 
baseret på to probiotiske Bacillus-stammer, 
på de fysiologiske parametre for kyllinger 
blev undersøgt såvel som på det reproduktive 
potentiale og hastigheden af   reproduktiv og 
fysiologisk aldring. Bacilli-probiotika har vist 
sig at forbedre æggemassen, produktionen 
og kvaliteten (f.eks. forøgelse af skallens 
styrke og tykkelse). Disse positive effekter 
er sædvanligvis proportionale med antallet af 
probiotiske celler, der gives til fuglene. Der 
er dog også rapporter om lavere belastninger 
af probiotiske celler, som leverer den samme 
biologiske effekt som en applikation med høj 
belastning.

Forlængelse af reproduktionsalderen
Tidligere fandt vi, at stammerne Bacillus 
subtilis KATMIRA1933 og Bacillus amylo-
liquefaciens B-1895 er i stand til at producere 
antioxidanter, DNA-beskyttelsestoffer og 
andre metabolitter med adaptogene egenska-
ber, som endnu ikke er fuldt ud undersøgt. 
Det er kendt, at tilsætning af antioxidanter 
til foder forbedrer fertiliteten af   avlshaner-

ne. Deres virkning på æglæggende hønses 
reproduktionspotentiale er imidlertid ikke 
så godt undersøgt. En af   mange hypoteser 
er baseret på aldring, inklusive reproduktiv 
aldring, ofte forbundet med oxidativ stress 
og DNA-skade. Derfor ser det lovende ud at 
bruge fodertilsætningsstoffer, der indeholder 
stoffer, som har antioxidant og DNA-be-
skyttende aktivitet for at forlænge repro-
duktionsalderen hos husdyr og dermed løse 
problemet. Fjerkræ og fugle i bur betragtes 
ofte som gode modeller til forebyggelse af 
aldringsrelateret oxidativ og glycoxidativ ska-
de, fordi de lever længe nok, på trods af et 
højt stofskifteniveau, mens de også opfylder 
de andre kriterier for en optimal modelart.

Forsøgsopstilling
I en nylig undersøgelse, som er beskrevet 
i denne artikel, blev muligheden for at øge 
de reproduktive ressourcer hos høner ved at 
tilføje fodertilsætningsstoffer af potentielle 
probiotiske stammer, som producerer disse 
stoffer, til hønsenes foder, undersøgt. Dyre-
forsøgene blev udført på JV ’Svetly’, en afde-
ling af Closed Joint-Stock Company ’Agrofir-
ma Vostok’ (Volgograd-regionen, Rusland), 
en gård med ’Hisex Brown’ forældredyr. De 
potentielt probiotiske fodertilsætningsstoffer, 
der blev anvendt i denne undersøgelse, blev 
produceret på en til formålet oprettet afdeling 
ved Volga Research Institute for the Produc-
tion and Processing of Meat and Dairy Pro-
ducts (Volgograd, Rusland). Indholdet af leve-
dygtige sporer i fodertilsætningsstoffet var 
107-109 sporer pr. g. Fire grupper af høner, 
daggamle kyllinger med 70 dyr pr. gruppe og 
4 grupper af haner med syv dyr i hver gruppe 
blev sat op. Disse grupper bestod af en kon-

Bacilli-stammer 
giver mere frugtbare 
fugle

Probiotika kan gavne fjerkræ på flere måder. En af dem er, at 
disse levende bakterier kan forlænge fuglenes reproduktive alder. 
Et nyt studie undersøgte derfor virkningen af   præparater af to 
bacilli-stammer på æglæggende høner og haner.
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æglægningen hos hønerne og de morfologi-
ske og biokemiske parametre for æggene. Et 
af de mest markante resultater er en stigning 
i befrugtning og et fald i embryodød i de før-
ste 7 dage af rugningen.

(Dette er et resumé af originalartiklen: Effect 
of Bacillus subtilis KATMIRA1933 and Bacil-
lus amyloliquefaciens B-1895 on the produc-
tivity, reproductive ageing, and physiological 
characteristics of hens and roosters, publice-
ret i Beneficial Microbes, bind 10, nummer 4.)

Oversat af Daniel Nyberg Larsen / jnl

parametre i blodet. På den anden side fører 
fodring af fugle med fodertilsætningsstoffer 
af Bacillus til en stigning i antallet af røde 
blodlegemer, hæmoglobin osv. Dette ser 
ud til at skyldes den stimulerende virkning 
af bacilli-tilskud på dannelsen af blodceller. 
Forskerne observerede et fald i niveauet af 
albuninfraktionen. Dette er sandsynligvis for-
årsaget af et fald i af metabolismen på grund 
af fuglens alder kombineret med ret høj pro-
duktivitet, som overgik normtallet for fuglene 
i de eksperimentelle grupper. Det er kendt, 
at albuminer omdannes til æggeproteiner, og 
derfor observeres et fald i albuminniveauer i 
blodserum fra høner inden for de fysiologiske 
normer. De opnåede resultater antyder, at de 
studerede additiver har en positiv indflydelse 
på fjerkræets metabolisme hos forældrene 
og især proteinmetabolismen. Den observe-
rede stigning i niveauet af calcium i blodet i 
pre-æglægning og under æglægningen bør 
ikke betragtes som en faktor til intensivering 
af calciummetabolismen, men som en faktor, 
der sikrer transport af lagrede bestanddele til 

syntese af æggeblommeproteiner og dannel-
sen af   skallen. Calciumindholdet i blodserum-
met faldt til minimumsværdierne af den fysio-
logiske norm ved slutningen af   eksperimentet, 
hvilket igen påvirkede calcium-fosfor-forhol-
det og som en konsekvens heraf også kvali-
teten af   æggeskallen hos rugeæggene. Dette 
kan forklares ved fuglens alder.

Konklusion
Disse præparater forbedrede ægproduk-
tionen, kvaliteten af sædproduktionen, 
kvalitet og klækkeprocent af æggene og 
bremsede hønsenes reproduktive aldring. På 
molekylært niveau blev den langsommere 
aldring bekræftet af et fald i mængden af 
mitokondriske DNA-skader. Overvågning af 
de fysiologiske parametre for forsøgs- og 
kontrolgruppernes fugle viste, at stigningen i 
levende vægt i alle eksperimentelle grupper 
var højere end i kontrolgruppen, og hønsenes 
reproduktionsorganer var mere udviklede. 
Der var også en forbedring af de biokemiske 
parametre for blod, kvaliteten af hanens sæd, 

Fjerkræopdræt er et ekstremt 
vigtigt erhverv, og en forlæn-
gelse af fuglenes reprodukti-
onsalder kan øge branchens 
potentiale markant. Foto: 
Henk Riswick
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Dabbou og kolleger (2018) gennemførte en 
længerevarende undersøgelse med BSFL-
mel i foderet til slagtekyllinger, hvor de under-
søgte slagtekyllingernes tilvækst, blodpara-
metre og tarmmorfologi. I undersøgelsen blev 
256 hanekyllinger fodret med fire forskellige 
tildelinger af delvis affedtet BSFL-mel fra dag 
1 indtil dag 35:
1. kontrolfoder med 0% BSFL-mel,
2. med 5 % BSFL-mel,
3. med 10 % BSFL-mel,
4. med 15 % BSFL-mel som erstatning for 

soja (og majsglutenmel).

De forskellige foderblandinger have samme 
nitrogen- og kalorieindhold. Resultaterne 
af denne undersøgelse antyder, at tilsæt-
ning af op til 10 % BSFL-mel i foderet til 
hanekyllinger øger levende vægt og daglig 
foderindtagelse, dog kun i startperioden (dag 
1 indtil dag 10). I denne periode var væksten 
og udviklingen af   kylling meget hurtigere end 
i de efterfølgende perioder (vækstperiode fra 
dag 10 indtil dag 24 og slutperiode fra dag 24 
til dag 35). Det øgede foderindtag og stignin-
gen i den levende vægt blev tilskrevet foderet 
forbedrede palatabilitet (mere velduftende, 
mere velsmagende eller blødere konsistens). 
Det er allerede rapporteret, at kylling ser 
ud til at foretrække et foder, der inkluderer 
BSFL-mel. I vækst- og slutperioden blev 
foderforbruget og stigningen i den levende 
vægt negativt påvirket i 15 % BSFL-gruppen 
sammenlignet med 5 % og 10 % grupperne. 
Det blev antaget, at chitin-indholdet i 15 % 
BSFL-melet kunne have påvirket protein-
fordøjeligheden negativt (Dabbou et al., 
2018). I modsætning hertil fandt en anden 
undersøgelse, at den levende vægt og slagte-
kropsvægten hos slagtekyllinger, der fik foder 
med 16 % affedtet BSFL-mel, var højere 
end vægten af   kontrolkyllingerne efter 34 
dage (BSFL-mel erstattede soja). Her blev 
det antydet, at den højere mængde råprotein 
sandsynligvis var årsagen og chitin-indholdet, 
som ikke så ud til at påvirke proteinfordøjelig-
heden (Altmann et al., 2018).

Kødkvaliteten hos slagtekyllinger
Altmann og kolleger (2018) analyserede 
ændringen af   kødkvaliteten og de sensoriske 
egenskaber hos slagtekyllingebrystfileter, der 
var pakket i henhold til den aktuelle industri-
elle emballagepraksis med stærkt oxygeneret 

Af Andreas Ebertz på AllAboutFeed.com

Insekter, især sort soldatfluelarver (BSFL), 
kan være et ideelt proteinrigt alternativ til 
soja på grund af deres høje ernæringsvær-
di og det lave arealbehov til produktionen. 
BSFL er en fremragende kilde til energi og 
proteiner (fra 37 % til 65 % protein), og det 
er blevet anført, at deres aminosyreprofil er 
mere velegnet til fjerkræ (Barragan-Fonseca 
et al., 2017; Schiavone et al., 2017). BSFL 
indeholder imidlertid chitin, der kan have en 
negativ indflydelse på proteinfordøjeligheden 
og derfor kan være skadeligt for dyrene pro-
duktivitet.
 

Effekt på væksthastigheden
Flere undersøgelser er blevet foretaget for at 
bestemme, om BSFL er egnet som foderbe-
standdel til fjerkræ og som alternativ til soja. 

Insektmel: 
Godt til slagtekyllinger 
og æglæggere
Producenterne af dyrefoder bruger i stigende grad alternative pro-
teinkilder. Hos fjerkræ ser brugen af   insektmel til erstatning for (en 
del af) soja i foderet lovende ud. Et par nye undersøgelser præsen-
teres her.

Kyllinger må spise levende insekter. Sektoren venter på godkendelse af 
insektmel til fodring til fjerkræ. Foto: Koos Groenewold
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parametre kunne have været forårsaget af 
forøget calciumabsorption og / eller calcium-
metabolisme i hønernes tarme.

Konklusion
Skønt resultaterne delvis er inkonsekvente, 
kunne det siges, at foder med affedtet BSFL-
mel på fra 10 % til 16 % som erstatning for 
soja ikke har nogen negativ indflydelse på den 
levende vægt og det daglige fødeforbrug hos 
hanekyllinger, i det mindste i startperioden. 
I vokse- og slutperioderne er lavere niveau-
er anbefalet. Den sundhedsstatus, der er 
bestemt ved analyser af blodmarkører, kon-
kluderer ikke skadelige virkninger af affedtet 
BSFL-mel (Dabbou et al., 2018; Altmann et 
al., 2018). Ved ægproduktion er foderop-
tagelsen med tilsætning af   7,5 % affedtet 
BSFL-mel som erstatning for soja rimelig og 
resulterer i mere ensartede æg med mørkere 
blommefarve og højere skalstyrke, hvilket kan 
resultere i mindre tab gennem produktions- 
og forsyningskæden. 

jnl

modificeret atmosfæreemballage (HiOx MAP) 
over tid. Brystfileter fra slagtekyllinger, der 
modtog affedtet BSFL-mel som erstatning 
for 50 % af sojaen (19,5 % i startfoderet og 
16 % i voksefioderet) syntes at have en mere 
intens smag, når den var frisk sammenlignet 
med brystfilet af kontrolgruppen (uden BSFL-
mel) Smagsintensiteten faldt 3 dage efter 
emballering og derefter igen 7 dage efter 
emballering. Smagsintensiteten af   brystfilet 
fra kontrolgruppen faldt også fra 3 dage efter 
emballering, men underligt nok steg den igen 
efter 7 dage. Ingen forklaringer på den konti-
nuerligt faldende smagsintensitet af brystfilet 
fra BSFL-gruppen blev givet. Det blev imid-
lertid anført, at mindre smagsintensitet kunne 
være en fordel for salget, da det foretrækkes 
af nogle forbrugere. Yderligere analyse fandt 
mere stabile pH-niveauer i brystfilet fra grup-
pen, der havde fået BSFL-mel, fra frisk indtil 
7 dage efter emballering sammenlignet med 
brystfilet fra kontrolgruppen. Det blev anta-
get, at BSFL-tilsætningen kunne resultere i 
længere holdbarhed.

Effekt på ægproduktionen
Tilsætning af affedtet BSFL-mel til foderet 
påvirker også ægproduktionen. I en 8-ugers 
undersøgelse af 108 19 uger gamle høn-
niker (Shaver White), der 
blev fodret med et 
almindeligt 
foder 

med 
majs-sojabøn-
nemel, blev affedtet 
BSFL-mel tilsat som erstatning for sojabøn-
ner med 5 % og 7,5 %. Her blev majs grad-
vist forøget med reduceret sojaindhold og 
øget indhold af BSFL-mel. Forfatterne oply-
ste imidlertid ikke årsagen til disse ændringer. 
Dette kunne have været gjort for at imøde-
komme næringskravene til 19 uger gamle 
hønniker (i henhold til Shaver White’s kom-
mercielle guidelines) og for at skabe foder 
med samme nitrogen- og kalorieindhold. Ikke 
desto mindre viste resultaterne, at foder med 
7,5 % affedtet BSFL-mel resulterede i lig-
nende ægproduktion, gennemsnitlig ægvægt 
og ægkvalitetsparametre sammenlignet med 
kontrolfoderet (analyseret på dag 5 i uge 22, 
24 og 26). I modsætning hertil resulterede 5 
% tilsætning i betydelig lavere daglig ægpro-
duktion. Ægvægt og ægmasse var også 
markant lavere end for æg lagt af kontrolhø-
nerne. De sammenlignelige resultater mel-
lem kontrolgruppen og gruppen med 7,5 % 
BSFL-mel blev tilskrevet den markant øgede 
foderindtagelse hos hønerne i gruppen med 
7,5% BSFL-mel sammenlignet med kontrol- 
og gruppen med 5 % BSFL-mel (Mwaniki et 

al., 2018). Mwaniki et al., 2018 viste, at 
blommefarve, skalstyrke og skaltyk-

kelse blev markant forøget, når 
BSFL-mel blev tilsat foderet. 

Forøgelsen af   disse 

Affedtet BSFL-mel
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de er ret simple, da de første blev bygget 
omkring 1990, men gennem årene har vi 
bygget mere moderne huse med automatiske 
fodringssystemer fra Big Dutchman. Generelt 
er de alle stadig ganske arbejdskrævende, 
men der er et godt udbud af arbejdskraft i 
dette område” sagde Rowly Munger.
Æggene opsamles to gange om dagen fra 
alle husene og tages til pakkeriet, hvor de 
rengøres og sorteres i størrelse. Æggene 
klassificeres i størrelserne XL, L, M og S. 
Eventuelle æg med dobbelt blommer ryger til 
Munger-husholdningerne. ”Vi sælger omkring 
10.000 æg pr. dag til detailhandlerne” sagde 
Rowly. ”Æg sælger for 1,66 pula (ca. 1,01 kr.) 
pr stk. for et stort æg. Den mest almindelige 
emballagestørrelse er uden tvivl 4 dusin æg 
(48 stk.), som folk efterspørger mest, da 
pakkerne, en papæske med et håndtag på, er 
praktiske at transportere.
”Den første indsamling af æg er afsluttet midt 
på formiddagen, og den anden starter kl. 
14.00. Hver indsamling tager cirka en time 
at gennemføre. Æggene sorteres derefter af 
den automatiske maskine, men den skal læs-
ses manuelt. ”Vi producerer kun brune æg til 
salg og bruger Lohmann Brown og Hi-Line 
Brown afstamningerne. Der var et problem 
med at købe hønniker på et tidspunkt, og vi 
var nødt til at tage en hvid høne ind, som var 
garanteret at lægge et brune æg.”
”For at øge hønernes velfærd har vi kun 3 
høner i hvert bur, og vi holder normalt en 
høne i cirka et år. Vores gennemsnitlige 
æglægningsprocent ligger på omkring 80, 
og vi prøver at holde det på det niveau, hvis vi 
kan” sagde han. Alle hønerne er normalt ind-
købt som 18 ugers hønniker fra opdrættere i 
Sydafrika. De fodres med ikke-pilleret foder 
til æglæggende høner, der også importeres 
fra Sydafrika. Alle hønerne er vaccineret mod 
Newcastle Disease, og der har aldrig været 
nogle problemer med fugleinfluenza. ”Da 

Af Chris McCullough i 
Poultry World

Som en relativt billig pro-
teinkilde i Botswana er æg 
blevet meget populære, og 
der er stor efterspørgsel fra 

forbrugere, især i Francistown, hvor Rowland 
Munger og hans søn Rowly driver farmen 
sammen med Rowlands far Keith, der starte-
de farmen. Virksomhedens æglæggerstalde 
ligger i den fjerneste ende af gårdspladsen 
og strækker sig over 7 stalde med en samlet 
kapacitet på 30.000 høner. I øjeblikket har 
gården 14.000 høner, der producerer ca. 

10.000 æg pr. dag til videresalg. Æggene 
leveres op til 200 km væk med gårdens egne 
køretøjer, og de leverer til en række detail-
handlere i byerne og til fødevareproducenter. 
”Vi har 17 ansatte dedikeret til ægprodukti-
onen” sagde Rowly Munger. ”To ansatte til 
hvert hus, og resten arbejder i ægpakkeriet. 
Personalet i staldene arbejder i hold med hver 
anden weekend fri.

Færre høner pr bur
”Hønerne holdes i burer, men vi har færre 
fugle pr bur, end vores fulde kapacitet tillader, 
for at give dem mere plads og øge dyrenes 
velfærd og dermed deres levetid. Vores stal-

Hvordan man drager fordel 
af en stærk efterspørgsel på 
æg i Botswana

At drive en stor avlsbesætning med Brahman-kvæg i Botswana 
tager meget tid, især når Wayside Brahman Stud også huser en farm 
med vilde dyr til jagt, indhegninger til opfedning af kvæg, feriehyt-
ter og en 18-hullers golfbane. Imidlertid så Munger-familien, der 
ejer farmen, også et nichemarked for æg og byggede derfor med 
stor succes deres egne æglæggerstalde for nogle år siden.

Rowland Munger holder dagens første æg 
på Wayside Brahman Stud i Botswana.
Foto: Chris McCullough
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vi ikke kan dyrke større områder med korn 
i denne Botswana-bush, er vi tvunget til at 
importere alt foder til hønerne fra Sydafrika” 
tilføjede Rowly. ”Dette øger uundgåeligt vores 
produktionsomkostninger, men der er intet, vi 
kan gøre ved det.”

Genoplivning af den 
gamle virksomhed
”Vi begyndte med æglæggende høner tilbage 
i 1990” sagde Rowly. ”Vi drev det i seks år, 
og solgte derefter virksomheden til et firma 
med speciale i fjerkræ. Men de stoppede 
omkring ti år senere, og husene lå tomme, 
indtil vi besluttede at genstarte virksomhe-
den igen i 2013. Flere af husene kræver 
en opgradering, og vi vil modernisere dem 
gradvist. Lige nu fungerer systemet godt, og 
der er ikke så mange problemer med ægfor-
retningen” sagde Rowly Munger. ”Selvfølgelig 
kunne priserne forbedres, og det ville være 
en god hjælp.”
Temperaturerne kan ramme 40° C i denne 
del af Botswana, og derfor skal staldene 
holdes godt ventileret. Familien Mungers 
opdagede også en ny måde at holde fuglene 
kølige på. ”Siderne på fjerkræstaldene kan 
åbnes, så vi kan regulere temperaturen inden 
for” sagde Rowly Munger. ”Det kan blive 
temmelig varmt her, så vi skal overvåge tem-
peraturen hele dagen. Vi fandt også ud af, at 
ved at male bliktaget på hvert hus med hvid 
maling faldt temperaturen inde i huset natur-
ligt med et par grader. Det var en anden billig 
måde at kontrollere miljøet for hønerne inde i 
husene. Naturligvis lukker vi husene helt om 
natten, da det bliver en hel del køligere, når 
solen går ned.”
Gødningen fra hønsehusene går ikke til spil-
de, da den sælges til gartnerier og bruges på 
deres egne marker. ”Der er stor efterspørgsel 
efter hønsemøg, som er en god gødning” til-
føjede Rowly Munger. ”Det fungerer bestemt 
godt sammen med vores jord til at dyrke 
grøntsager.” 
Botswana stræber efter at være en nation, 
der selv producerer størstedelen af den 
mad, de har brug for. De er i øjeblikket 95 % 
selvforsynende med fjerkrækød og æg. Der 
er ikke så mange ægproducenter i Franci-
stown-regionen, hvilket er derfor Munger-fa-
milien oplever stor efterspørgsel efter deres 
æg og har et så bredt leveringsområde at 
levere til.

Oversat af Camilla G. Thomassen / jnl

Det meste af pakningen af 
æg udføres manuelt. 
Foto: Chris McCullough 

God ventilation på en varm 
dag er essentielt. Taget er 
malet hvidt og reflekterer 
sollyset. 
Foto: Chris McCullough 

Husene er blevet moderniseret 
og holdes rene, ryddelige og 
godt ventilerede i det varme 
klima i Botswana. 
Foto: Chris McCullough
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ringsressourcer, det er vigtigt at begrænse en 
overaktivering efter vaccination for at undgå 
et fald i produktiviteten.
For at sikre, at en hønnike når målene for 
kropsvægt, er forskellige strategier mulige. 
Først kan man øge næringstætheden i fode-
ret på et tidligt tidspunkt. En anden strategi er 
at forbedre foderpartikelstørrelsen: partikler 
inden for 1 - 3 mm med en minimumsmæng-
de af avner. For det tredje kan man forbedre 
hønnikens vaccinationsrespons. De to første 
strategier er koncentreret om foderets ernæ-
ringsmæssige og fysiske form. Den tredje 
strategi er fokuseret på selve fuglen. Det er 
målrettet mod vigtige metabolismer for at 
begrænse faldet i væksten og samtidig for-
bedre produktionen af   antistoffer.

Planteekstrakter
Forskellige offentliggjorte undersøgelser ved-
rørende forskellige dyrearter har fremhævet 
interessen ved at tilsætte planteekstrakter 
i lav dosis til foderet for at modulere dyrets 
immunsystem. Blandt de identificerede mikro-
ingredienser har to af dem dokumenteret 
deres effektivitet, og der er påvist en positiv 
synergi, når de anvendes i kombination. Den 
første, curcuminoider (indeholdt i gurkeme-
je-oleoresin) er blevet brugt i århundreder i 
indisk og kinesisk medicin. Det forbedrer og 
fremskynder værtens genkendelse af   antige-
ner og forbedrer derfor antistofproduktionen. 
Det andet, capsaicinoider (indeholdt i chilipe-
ber oleoresin) er kendt for at have en stærk 
antiinflammatorisk aktivitet. Denne ingredi-
ens har gentagne gange vist sin evne til at 
begrænse både lokal og global inflammatorisk 
respons.
Disse to ingredienser er irriterende og van-
skelige at håndtere og mikroindkapsles med 
en passende matrix for at skabe et additiv, 
der kan bruges i dyrefoder.
Interessen for tilsætning af sådanne tilsæt-
ningsstoffer lavet af både gurkemeje og chi-
li-peber-oleoresiner (XTRACT Nature) i foder 
og som et supplement til et vaccinationspro-
gram blev først evalueret af USDA Animal 
Parasitic Diseases Laboratory i 2011 til slag-
tekyllinger. Resultaterne demonstrerede en 
boostende virkning af cocci-vaccinationen og 
en stigning i puljen af   producerede antistoffer.

Forbedring af vaccineresponsen
I et nyligt forsøg udført i Sydøstasien er 
effekten af   XTRACT Nature blevet testet i 
Newcastle disease-vaccinerede hønniker. 

og kræver et rutinemæssigt vaccinationspro-
gram. Vaccinen har til opgave at forhindre 
en specifik sygdom ved at få immunsystemet 
til at producere antistoffer, der derefter vil 
bekæmpe patogenet. Et eksempel på et 
vaccinationsprogram er illustreret i tabel 1 
nedenfor.
Fra et opdrætssynspunkt er disse talrige og 
gentagne vaccinationer en ekstra udfordring. 
Faktisk når en hønnike blevet stresset, påvir-
kes dens foderindtag ofte, og i tilfælde af 
vaccination kan den falde med op til 25 %. 
Derudover glemmer man ofte de metaboliske 
omkostninger ved immunitet. Når en hønnike 
vaccineres, stimuleres både den erhvervede 
(antistofproduktion) og det medfødte immun-
system ¬ (inflammatorisk respons), og der 
kræves næringsstoffer (energi og aminosy-
rer). Betændelsen er den dyreste i ernæ-

Af Josselin le Cour Grand-
maison, Pancosma, i Poul-
try World

I de første 18 uger af deres 
liv opdrættes hønniker i 

en stald under miljømæssige og ernærings-
mæssige kontrollerede forhold. Målet er at 
opnå den specifikke fysiologiske udvikling, 
der kræves for at begynde at lægge æg. 
Blandt delmålene er det kritisk at opnå den 
rette kropsvægt ved 3, 6, 12 og 18 uger. For 
eksempel er det veldokumenteret, at flokke 
med højere produktivitet har højere 18 ugers 
kropsvægt end flokke med lavere produkti-
vitet. Det unge æglæggeres immunsystem 
modnes også i denne fase, og vaccination 
spiller en vigtig rolle. Faktisk er visse sygdom-
me for udbredte eller vanskelige at udrydde 

Opdræt af hønniker 
med standardiserede 
planteekstrakter
I dag er moderne æglæggere i stand til at opnå ekstremt høje pro-
duktiviteter. For eksempel er de i stand til at producere 366 æg ved 
80 uger og 437 æg ved 95 uger med en gennemsnitlig ægvægt på 
63,1 g. For at nå denne produktivitet er nøglen til succes at have en 
vellykket 18 ugers opdrætsperiode.

Tabel 1 - Eksempel 
på et kommercielt 
vaccinationsprogram 
for lagtrop
ND: Newcastle disea-
se; IB: infectious bron-
chitis; IBD: infectious 
bursal diseases; MG: 
Mycoplasma gallisep-
ticum
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kerne fra kontrolgruppen. Denne betændelse 
skyldes sandsynligvis et medfødt immunfor-
svars reaktion på vaccinen. Hønniker, der 
modtog produktet, afslørede lavere betæn-
delsesstatus.

Titrerespons efter vaccination
ELISA-analyser af serummet for Newcast-
le-antistoftitre afslørede, at hønniker der hvde 
fået foder tilsat planteekstraktet havde en 
markant stigning i Newcastle-titre (11.712 
mod 7.282) sammen med en lavere variati-
onskoefficient (55 % vs. 71 %) sammenlignet 
med kontrollen. Med andre ord havde hønni-
ker, der fik produktet, højere beskyttelsesni-
veauer og en mere ensartet flokbeskyttelse 
mod Newcastles disease (se figur 2 og 3 og 
tabel 2).
Sidst men ikke mindst blev hønnikernes 

Dette forsøg varede i 12 uger, og målet var at 
bekræfte additivets effektivitet. To stalde blev 
valgt på en kommerciel farm med 5.000 høn-
niker / stald. Hønnikerne var af afstamningen 
Dekalb White. Fra dag 9 og frem modtog de 
det samme kommercielle foder, tilsætningen 
af 100 g XTRACT Nature pr ton foder var 
den eneste forskel mellem de to grupper.
I henhold til farmens vaccinationsprogram 
blev alle hønniker vaccineret mod Newcast-
le Disease (ND) ved en alder på 19 dage. 
På dag 32 blev tre hønniker pr. behandling 
obduceret, og på dag 46 (27 dage efter 
vaccination) blev blodet fra 20 hønniker pr. 
behandling udtaget og analyseret med ELISA 
for Newcastle-antistoftitre. Testtidsrammen 
er illustreret i Figur 1.
Ved obduktionen (dag 32) blev der identifice-
ret tegn på betændelse i luftrøret hos hønni-

Figur 1: 
Forsøgets 
tidsforløb

kropsvægt målt ved afslutningen af   forsøget 
(12 ugers alder). Hønniker, der havde fået 
XTRACT Nature, havde en højere kropsvægt 
(945,4 g / hønnike) end hønniker med den 
negative kontrol (914,4 g / hønnike). Når 
hønniker blev fodret med foder tilsat pro-
duktet, opnåede hønnikerne 98,8 % af deres 
vækstpotentiale, mens 95,5% hønnikerne, 
der fik kontrolfoderet, opnåede deres poten-
tiale. I denne sammenhæng demonstrerede 
et standardiseret planteekstrakt dets evne 
til at modulere dyrets immunsystem. Det gør 
det muligt for hønniker at klare vaccinationen 
bedre med effekter som reduktion af betæn-
delse og forbedring af antistofresponsen. 
Samlet set fører det til bedre beskyttelse af 
hønnikeflokke og bedre produktivitet.

jnl

Tabel 2 
- Newcast-
le-antistoftitre 
i serum fra 
hønniker, der 
fik fode med 
og uden plan-
teekstraktet

Figur 3: ELISA-test af serum fra hønniker, der 
var fodret med kontrolfoderet tilsat plan-
teekstraktet XTRACT Nature

Figur 2: ELISA-test af serum fra hønniker, der 
var fodret med kontrolfoderet 

Blandt delmålene er det 
kritisk at opnå den rette 
kropsvægt, og det er vel-
dokumenteret, at flokke 
med højere produktivi-
tet har højere 18 ugers 
kropsvægt end flokke 
med lavere produktivitet. 
Foto: Peter Roek

DANSK ERHVERVS FJERKRÆ SEPTEMBER 2019  77



sandwichkæden Subway, Del Taco Restau-
rant Inc, Carl’s Jr, Dunkin ’Brands Group 
Inc og Restaurant Brand International’s Tim 
Hortons.
KFC, der er kendt for sin stegte kylling, sæl-
ger de 6- eller 12-stykker kombinationsplan-
tebaserede nuggetmåltider for henholdsvis 
6,49 $ (ca. 43,75 kr.) og 8,49 $ (ca. 57,25 
kr..), mens de udbenede vinger sælges for 
henholdsvis 6 $ (ca. 40,50 kr.) og 12 $ (ca. 
81,00 kr.).
Beyond Meat’s aktier steg omkring 4 % før 
børsen, da meddelelsen kom, og prisen på 
aktierne er mere end tredoblet, siden de kom 
på børsen i maj i år.

The Poultry Site / jnl

BRF sælger 49 % af andelen i 
deres halalproduktionsenhed i 
Singapore

BRF har solgt deres 49 % andel i SATS BRF 
Food-joint venture i Singapore til SATS Food 
Services for 12,3 mio. $ (ca. 82,9 mio. kr.). 
Enheden, der er specialiseret i halal og fros-
set kød, omdøbes til Country Foods.
SATS sagde, at overtagelsen er en del af 
planerne om at konsolidere deres position 
inden for luftfartscatering i Asien og blive en 
førende leverandør til fødevareindustrien i 
Kina og Indien.
”Ved at tage 100 % ejerskab af vores joint 
venture-selskab med maddistribution, kan vi 
fremskynde sporbarhed i hele kæden af råva-
rer til vores kunder og anvende dataanalyse 
for at opnå større effektivitet og kvalitet, sam-
tidig med, at madspildet reduceres” sagde 
Alex Hungate, adm. direktør for SATS.
Den nye enhed har også underskrevet en 
eksklusiv distributions- og licensaftale med 
BRF Global om distribution af produkter og 
retten til licensmærker, der ejes af BRF i 
Singapore.
På den anden side synes BRF at fokusere 
på sine kernemarkeder i Brasilien, Asien og i 
muslimske lande, en proces, der blev indledt 
sidste år. Siden da har den brasilianske pro-
ducent solgt sine europæiske og thailandske 
enheder til Tyson Foods og afhændet alle 
sine anlæg i Argentina.

EuromeatNews.com / jnl

Tyson Foods køber del af Grupo 
Vibra for at fortsætte sin globale 
vækststrategi

Tyson Foods køber en andel på 40 % i føde-
vardivisionen i det brasilianske fjerkræselskab
Som en del af sin globale vækststrategi har 
Tyson Foods, Inc. indgået en aftale om at 
investere i fødevaredivisionen til Grupo Vibra 
(“Vibra Foods”), en brasiliansk producent og 
eksportør af fjerkræprodukter. Når aftalen er 
afsluttet, giver den Tyson Foods større fleksi-
bilitet i betjeningen af kunder på de vigtigste 
globale markeder. Vilkårene i aftalen blev 
ikke offentliggjort, og transaktionen er stadig 
underlagt godkendelse af brasilianske kon-
kurrencemyndigheder.
”Denne investering vil gøre det muligt for os 
at få adgang til fjerkræforsyninger i Brasili-
en for at imødekomme de voksende behov 
hos brasilianske kunder og af prioriterede 
efterspørgsel på markeder i Asien, Europa 
og Mellemøsten” sagde Donnie King, Group 
President, International and Chief Admini-
stration Officer i Tyson Foods. ”Det er en del 
af vores strategi at udvikle en mere fleksibel 
forsyningskæde og afbøde udsvingene i vores 
tidligere model, der primært var afhængig af 
den amerikanske eksport.”
Siden sidste år har Tyson Foods udvidet sin 
globale tilstedeværelse gennem erhvervelsen 
af   Keystone Foods, der inkluderer aktivite-
ter i Kina, Sydkorea, Malaysia, Thailand og 
Australien, og BRF’s fjerkrævirksomheder i 
Thailand og Europa. Grupo Vibra betjener i 
øjeblikket både kunder i Brasilien og i mere 
end 50 lande over hele verden.
”Denne aftale er resultatet af den gensidige 
tillid mellem vores to virksomheder og begge 
selskabers mål om at udvide globalt” sagde 
Flavio Sergio Wallauer, bestyrelsesformand 
for Grupo Vibra. ”Vi tror også begge på vig-
tigheden af   konstant at tilføje værdi til vores 
produkter. For os inkluderer dette at fortsæt-
te med at vokse, innovere og styrke positio-
nen for vores brands, Nat og Avia.”
I løbet af de næste fem år anslås det, at 
næsten 98 % af væksten i proteinforbruget 
vil ske uden for USA. ”Derfor udvider vi vores 
forretning uden for USA” sagde King. ”Når 
verdensbefolkningen fortsætter med at vok-
se, vil Tyson vokse med den.”

Tyson Foods genererer i øjeblikket 7 mia. $ 
(ca. 47,2 mia. kr.) i internationalt salg årligt. 
Dette inkluderer 5 mia. $ (ca. 33,7 mia. kr.) i 
eksport fra USA og ca. $ 2 mia. $ (ca. 13,5 
mia. kr.) i salg ra udenlandske datterselska-
ber.
”Tyson vil give os knowhow og nye forret-
ningsmuligheder for at fremskynde vores 
vækst” sagde Gerson Luís Müller, adm. 
direktør for Grupo Vibra. ”Dette partnerskab 
vil være vigtigt for at videreudvikle vores 
forretninger i Brasilien og på udenlandske 
markeder og give adgang til nye teknologier 
og investeringer hovedsageligt i forskning 
og udvikling. Vi vil kapitalisere på et globalt 
distributionsnet for at nå nye markeder. Vi har 
tillid til, at denne aftale stærkt vil bidrage til at 
forbedre kvaliteten af   vores tjenester og tilføje 
nye produkter til vores portefølje, der tilbydes 
kunder og forbrugere.” Som en del af aftalen 
vil Grupo Vibra udskille deres avlsvirksomhed, 
Agrogen, i et separat selskab.

Pressemeddelelse fra Tyson Foods / jnl

KFC tester Beyond Meat’s plan-
tebaserede kyllingenuggets og 
vinger

Yum Brands sagde sidst i august, at de vil 
teste Beyond Meat’s plantebaserede kyl-
lingenuggets og udbenede vinger på en 
KFC-restaurant i Atlanta. KFC er den sene-
ste fastfoodkæde, der prøver nye muligheder 
for at tiltrække gæster, der er veganere.
Fastfoodkæden vil tilbyde deres veganske 
menuer på nationalt plan baseret på kunder-
nes feedback fra Atlanta-testen, sagde Yum.
Yum er den seneste restaurantkæde, der 
hopper på den veganske bølge, der er et 
voksende marked. Flere fastfoodkæder fin-
justerer pt. deres menuer for at tilbyde nye 
muligheder for veganere og flexitarer.
Plantebaserede kødalternativer har oplevet en 
stigende interesse fra forbrugere og restau-
ranter, der støtter startups som Beyond Meat 
og dets konkurrent Impossible Foods, og 
det har endda vakt interesse fra traditionelle 
kødfirmaer som Tyson Foods Inc og Perdue 
Foods.
Beyond Meat har allerede samarbejdet med 

Kort nyt fra udlandet
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Under arrangementet var 
der guidede ture på anlæg-
get, og de blev ledet af 
Operations Manager, Way-
ne Miller, der administre-
rede dette intense bygge-
projekt, og Farm Manager, 
Roy Sutherland.
Wagga Wagga modtog sin 
første import af æg den 17. 
maj i år og begyndte driften 
i juni.
Aviagen har været til stede 
i Australien i 30 år, og Avi-

agen forsyner i øjeblikket alle større fjerkræ-
producenter med slagtekyllinger og har fokus 
på deres fortsatte succes.
Dette nye anlæg hjælper disse kunder med at 
høste fordelene i produktivitet, fodereffektivi-
tet, sundhed og velfærd, der tilbydes af Ross 
fuglene.

Anbefaler de højeste 
sundhedsstandarder
Wagga Wagga karantæneanlægget, der føl-
ger den strengeste biosikkerhed, modtager 
importerede æg af høj kvalitet, som de deref-
ter ruger og klækker,  ligesom de opdrætter 
kyllingerne til de er ca. 10 uger gamle.
Kyllingerne testes af Australian Department 
of Agriculture and Water Resources (DAWR) 
for at bekræfte, at de er sunde og sygdoms-
frie, før de overføres til Aviagen’s bedstefor-
ældredyrsfarme.
Derefter desinficeres anlægget og forberedes 
til den næste karantænecyklus.
Wagga Wagga er konstrueret med avancere-
de funktioner for at sikre det største niveau af 
biosikkerhed, der findes i dag.
Det er en helt lukket, klimakontrolleret og 
High-Efficiency Particulate Air (HEPA)-filtre-
ret struktur, der er placeret inde i en beskyt-
tende ydre bygning.
”Aviagens vision er at hjælpe med at brødføde 
verdenssamfundet med en proteinkilde af høj 
kvalitet” sagde Miller og fortsatte: ”Det nye 
innovative karantæneanlæg vil give os mulig-
hed for at fortsætte med at importere vores 
tidlige generationer i avlsleddet til Australien 
og dermed videregive den høje værdi af vores 
fugle til kunderne i de kommende år.”

National Poultry Newspaper / jnl

For at leve op til kravene om streng biosik-
kerhed, der skal sikre fuglenes sundhed og 
velfærd, har Aviagen bygget en ny innovativ 
karantænefarm i New South Wales, Austra-
lien. Investeringen beløb sig til 20 mio. AU$ 
(ca.  (godt 91 mio. kr.).
Den nye farm på 3.500 m2 er kendt som 
Wagga Wagga Import Quarantine Facility.
Dyresundhed og importforskrifter i Australi-
en og New Zealand er blandt de strengeste 
i verden, og Wagga Wagga er den eneste 
karantænefacilitet i Australien, der fuldt ud 
overholder regeringens krav.
Det vil kunne rumme ca. 12.000 oldeforældre 
(GGP) fugle, med en frisk import, der ankom-
mer hver 20. uge.

Den officielle åbning fandt 
sted den 27. marts med 
deltagelse af Greg Con-
key, borgmester i Wagga 
Wagga og Joe McGirr, 
medlem af delstatsparla-
mentet i New South Wales.
Til stede var også Avi-
agen-medarbejdere og 
kunder, bygherren, repræ-
sentanter fra pressen og 
medlemmer af det omkring-
liggende samfund, der 
havde fulgt byggeriet i de 

foregående 18 måneder.

Aviagen investerer i nyt 
innovativt karantæneanlæg 
i Australien

Wagga Wagga-anlægget er den eneste fjerkræ-karantæneenhed i 
Australien, der fuldt ud overholder de offentlige dyresundheds- og 
importforskrifter, siger Aviagen

Aviagen har bygget et nyt innovativt karantæneanlæg i New South Wales, Australia. Foto: 
Aviagen 
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ter af bæredygtighed, der anses for at være 
mest vigtige. Andre studier har undersøgt 
bæredygtigheden af økologisk landbrug og 
konkluderet, at økologisk landbrug kan være 
relativt bæredygtigt, især i forhold til reduk-
tionen af anvendelsen af kemiske produkter. 
Der er kun meget få studier, der undersøger 
alle aspekter af bæredygtighed, og da der er 
så mange forskellige måder at måle bære-
dygtighed på, kan det være vanskeligt at 
sammenligne disse studier for at få et sam-
menligneligt svar.

Miljøpåvirkninger
Mange af de negative miljøpåvirkninger ved 
økologisk produktion skyldes den reducerede 
effektivitet, der opstår, når langsomt vok-
sende racer bruges til kødproduktion, og når 
fuglene får lov at bevæge sig udendørs. Den 
ekstra energi fuglene bruger på at udforske, 
samle foder og varmregulere øger deres 
foderforbrug. Derfor kræver det mere foder, 
før fuglene opnår den optimale levende vægt. 
Disse adfærdsmønstre er imidlertid gavnlige 
for fuglenes velfærd, og den ekstra motion er 
forbundet med bedre bensundhed hos slag-
tekyllinger.

Velfærd
Mens den reducerede flokstørrelse og mulig-
hederne for at være udendørs er gavnlige 
for fuglenes velfærd, betyder det ikke, at 
økologiske produktioner gør det optimalt. 
Generelt er de velfærdsproblemer, der findes 
i konventionelle frilandsproduktioner også til 
stede i økologiske produktioner. Antallet af 
indvendige parasitinfektioner er højere i de 
økologiske systemer, og der er færre medi-
cinske behandlingsmuligheder til rådighed for 
producenterne til at bekæmpe dette problem. 
Meget af styringen af sundhed på økologiske 
bedrifter har tendens til at være forebyggen-
de, med fokus på god hygiejne og biosik-
kerhed, i stedet for at beskæftige sig med 
behandlinger.
Et andet velfærdsproblem på økologiske far-
me vedrører fjerpilning. Økologiske systemer 
beskytter æglæggende høner fra den akutte 
smerte og lemlæstelse som følge af næbtrim-
ning ved at forbyde denne praksis. Dette kan 
imidlertid have langsigtede følger for høner-
nes velfærd på grund af stigningen i fjerpil-
ning, der forekommer blandt frilandsflokke 
med intakte næb.
Det bedste fra begge verdener
Forfatterne bag en af undersøgelserne fore-

Af Dr. Lauren Edwards, 
University of Melbourne, i 
Poultry Digital

Når man sammenligner 
bæredygtigheden af kon-
ventionelle og økologiske 

fjerkræproduktionssystemer, vil de fleste 
mennesker have en mening om, hvilken pro-
duktionsmetode, de synes, er bedst. Nogle vil 
se den imponerende effektivitet af konventio-
nelle indendørssystemer som mere bæredyg-
tig pga. optimeret output og forretningsprak-
sis. Andre vil måske se det ’naturlige’ ved den 
økologiske produktion som værende bedst for 
miljøet og dermed mere bæredygtigt set ud 
fra miljø og ressourceforbrug. Resultaterne 
fra en nyere undersøgelse tyder dog på, at 
ingen af de to produktionsmetoder er klart 
bedre end den anden, og løsningen ligger 
måske i at kombinere de bedste aspekter fra 
begge systemer (Animal (2017), 11:10, s. 
1839-1851).

Kompleks procedure at bestemme 
bæredygtigheden
Det er en kompleks procedure at bestemme 
bæredygtigheden af et produktionssystem. 
Forskerne skal ikke kun tage højde for de 
enkelte systemers indvirkning på miljøet og 
dyrevelfærden, men også virkningerne på 
økonomiske indikatorer, produktiviteten og 
folkesundheden gennem hele produktions-
kæden.
Ifølge forskerne, der gennemførte undersø-
gelsen, kan et system betragtes som bære-
dygtigt, hvis ’den nuværende generation kan 
opfylde sine behov uden at kompromittere 
fremtidige generationers evne til at opfylde 
deres behov’. Definitionen af, hvad økologisk 
fjerkræproduktion er i praksis, varierer mel-

lem lande. Det vil som udgangspunkt kræve, 
at fuglene har adgang til udendørsareal, små 
flokstørrelser, økologisk foder og alternative 
behandlingsmetoder ved sygdom, som ikke 
involverer medicin. Æglæggende høner må 
heller ikke blive næbtrimmes. Af tabel 1 
fremgår en kort sammenligning mellem bære-
dygtigheden af økologiske og konventionelle 
fjerkræproduktionssystemer, som er bestemt 
af undersøgelsen.
Det er klart, at vurderingen af et system, som 
bæredygtigt eller ej, ikke er en simpel opga-
ve. Det afhænger i høj grad af, hvilke aspek-

Er økologiske 
bedrifter mere 
bæredygtige?
Der er modstridende meninger om, hvilket produktionssystem in-
denfor fjerkræproduktionen, der er mest bæredygtigt - og meget af 
dette skyldes de mange forskellige definitioner af ’bæredygtighed’.
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ligger. Den øgede popularitet af økologisk 
fjerkrækød og æg viser dog, at disse produk-
tionssystemer er her for at blive, og fremtidige 
studier bør undersøge, hvordan man kan 
forbedre driften yderligere for at sikre optimal 
velfærd for fuglene, bæredygtighed og pro-
duktivitet.

Oversat af Camilla G. Thomassen / jnl

slår, at en kombination af de bedste dele 
fra det økologiske og det konventionelle 
system kan være en måde at forbedre bære-
dygtigheden på. Et hypotetisk eksempel i 
fjerkræbranchen kunne f.eks. være at gå på 
kompromis med, hvor stor en procentdel af 
foderet, som skal være økologisk. Indkøb af 
økologiske foderstoffer lokalt kræver mindre 
transport, men begrænser også variationen 
af foderingredienser, der er tilgængelige for 
producenterne. Dette skaber potentiale for 
suboptimal ernæring og dårligt foderforbrug 
blandt kommercielt økologisk fjerkræ, hvis 
det ikke håndteres korrekt. Ved at gå på 
kompromis og tillade, at en lille procentdel 
af foderet kommer fra ikke-økologiske og/
eller ikke-lokale leverandører, kan nærings-
indholdet i foderet optimeres samtidig med, 
at størstedelen af fordelene ved økologisk 
foderproduktion opretholdes.
En alternativ metode til forbedring af bære-
dygtigheden af økologiske bedrifter kan være 
at indføre blandet landbrug i disse systemer. 
Dette vil indebære, at man tilføjer en anden 
type landbrug til den økologiske fjerkræbe-
drift, f.eks. plantning af en frugtplantage. 
Dette ville øge mængden af produkter, som 
kan dyrkes på samme areal, og fjerkræet 
ville kunne spise af græsset, fjerne insekter 
og give gødning til træerne gennem deres 
gødning. Mens blandede landbrugssystemer 
ikke løser alle de problemer, der er forbun-
det med økologisk produktion, viste en nylig 
undersøgelse, at det gav en mere bæredygtig 
produktion af lade slagtekyllinger gå på i en 
olivenplantage, sammenlignet med konventi-
onelle frilands eller intensive indendørs syste-
mer (Rocchi et al., 2019).

Grunde til at købe økologiske pro-
dukter
Når medlemmer af offentligheden vælger at 
støtte økologisk landbrug, sker det af forskel-
lige årsager. De fleste forbrugere, der køber 
økologiske produkter, gør det af sundheds-
mæssige hensyn. Det bunder i en opfattelse 
af, at økologiske æg og økologisk fjerkrækød 
er sundere, fordi der ikke anvendes tilsatte 
kemikalier og genetisk modificerede fode-
ringredienser. Der er blandede meninger om, 
hvorvidt økologisk fjerkrækød og æg faktisk 
smager bedre, men kød fra økologiske slag-
tekyllinger er normalt af bedre kvalitet. Der er 
også en ’feel-good’ faktor, som folk får ved 
at støtte lokale landmænd og købe produkter 
produceret ’etisk korrekt’.

Afslutning
Konklusionen er, at bæredygtighed er et 
komplekst emne, og der er ikke noget simpelt 
svar på, hvilket produktionssystem, der er 
mere bæredygtigt i forhold til fjerkræproduk-
tionen. Der er fordele og ulemper ved alle 
systemer, og ethvert udtryk for præference 
for den ene over den anden vil afhænge af, 
hvem der vurderer, og hvor deres prioriteter 

Aspekter af  Økologiske kontra konventionelle 
bæredygtighed fjerkræbedrifter

Miljø  Begge systemer havde lige stor miljøpåvirkning i form af;
  • Global warming potentiale (baseret på drivhusgasemissioner)
  • Destruktion af hanekyllinger i ægbranchen (affald)

  Økologiske systemer havde en større miljøpåvirkning i form af:
  • Konsekvent lavere produktivitet
  • Højere potentiale for forsuring og eutrofiering 
     (på grund af lavere produktivitet)
  • Højere arealanvendelse
  • Højere energiforbrug (relateret til foderet)
  •  Langsomt voksende slagtekyllinger har et højere foderforbrug

  Økologiske systemer havde en lavere miljøpåvirkning i form af:
  •Mindre brug af gødning og fravær på kunstgødning

Dyrevelfærd Økologiske systemer havde bedre dyrevelfærd i form af:
  • Bedre bensundhed hos slagtekyllinger 
     (på grund af langsomt voksende afstamninger)
  • Forbedret stresstolerance hos slagtekyllinger
  • Økologiske systemer havde dårligere dyrevelfærd i form af:
  • Flere orminfektioner
  • Mere fjerpilning (fuglene er ikke næbtrimmet)

Produktivitet Økologiske systemer havde konsekvent lavere produktivitet

Økonomi Økologiske systemer havde bedre økonomiske resultater 
  med hensyn til:  
  • Højere afregningspriser for farmeren
  • Højere indkomst fra landbruget

Folkesundhed Økologiske systemer var mere sikre med hensyn til:
  • Færre multiresistente bakterier på økologiske bedrifter

  Økologiske systemer var mindre sikre med hensyn til:
  • Højere mikrobiel forurening af slagtekyllingekød
  • Ingen forskel i mikrobiel kontaminering af æg
 

Figur: Nogle af de vigtigste forskelle i bæredygtighed mellem økologiske 
og konventionelle fjerkræbedrifter. 
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Ukraine får godkendelse af eks-
port af fjerkrækød til Japan

Ifølge State Service of Ukraine for Food 
Safety and Consumers’ Rights Protection 
har Ukraine nu tilladelse til at eksportere 
fjerkrækød til det japanske marked, efter at 
begge sider har underskrevet veterinærcerti-
fikaterne.
Dette er et af de markeder, som Ukraine 
har fokuseret på at åbne i år for landets 
fjerkrækød. I de sidste to år er der blevet 
åbnet 21 nye markeder for ukrainske fjer-
kræprodukter, heraf 14 for fjerkrækød og 7 
for æg, hvilket hurtigt øger de eksporterede 
mængder.
Den nuværende plan er fokuseret på åbning 
af 24 markeder mellem 2019-2020. I hen-
hold til State Fiscal Service eksporterede 
Ukraine 211.200 ton fjerkrækød i første halv-
del af 2019, hvilket er en stigning på 38,4 % 
i forhold til samme periode sidste år. I 2019 
har Ukraine åbnet nye markeder for fjer-
krækød i Bosnien-Hercegovina og Mellem-
østen, herunder Iran, UAE og Saudi-Arabien.

EuromeatNews.com / jnl

Conagra Brands forpligter sig til 
GAP-slagtekyllingestandarder

Conagra Brands har forpligtet sig til, hvad de 
selv refererer til som ”højere standarder for 
velfærd for slagtekyllinger”, meddelte virk-
somheden den 27. august.
Selskabet sagde, at det vil samarbejde med 
sine ”leverandører, samarbejdspartnere og 
andre eksterne interessenter” i et forsøg på at 
foretage følgende ændringer i deres slagte-
kyllingeforsyning inden 2024.
 • Indkøbe 100 % af alt 
kyllingekød, der bruges i deres produkter, 
fra enten Royal Society for the Prevention of 
Cruelty to Animals (RSPCA) eller Global Ani-
mal Partnership (GAP) godkendte racer eller 
afstamninger.
 • Tilbyde forbedrede miljøer, 
der opfylder GAP-standarder for bedre belys-
ning, strøelseskvalitet og andre berigelser.
 • Give fuglene mere plads 
til at udføre naturlig adfærd, herunder en 
belægning på højst 6 lbs/ft2 (ca. 29,3 kg/
m2) og ingen brug af slagtekyllingebure.
 • Anvendelse af et system 
med kontrolleret atmosfære til bedøvelse 
inden slagtning og undgå ophængning af 
levende kyllinger.
 • Sikre at leverandørerne 
overholdelse overholder kravene via tredje-
partsauditeringer.
I en pressemeddelelse, der blev udsendt den 
27. august, sagde Conagra, at de samar-
bejdede med Humane Society of the United 
States (HSUS) for at etablere den nye politik.
”Conagra Brands er forpligtet til den huma-
ne behandling af dyr, og vi tror på, at det at 
skabe kvalitetsfødevarer til vores forbrugere 
er mere end bare at sammensætte ingredien-
ser, det inkluderer også, hvordan vi indkøber 
disse ingredienser” sagde Dave Biegger, chef 
for forsyningskæden hos Conagra Brands, i 
pressemeddelelsen. ”Vi er stolte af at samar-
bejde med HSUS såvel som andre i fødeva-
rebranchen for at tage betydningsfulde skridt 
hen imod positiv ændring i slagtekyllingernes 
velfærd.”
”Vi anerkender, at vores 2024-mål kræver, 
at partnerskabet på tværs af branchen for at 
lykkes, og vi vil samarbejde på tværs af vores 

værdikæde for at øge dyrevelfærden og sam-
tidig bevare forbrugernes adgang til kvalitets-
fødevarer til en overkommelig pris.”
Josh Balk, vicepræsident for beskyttelse af 
husdyr hos HSUS, tilføjede: ”Vi er begejstre-
de for vores lange forhold til Conagra og ser 
frem til at fortsætte vores arbejde sammen i 
hele 2019 og videre.”
Conagra’s tilsagn kommer efter en periode 
med relativ afmatning i antallet af virksom-
heder, der underskriver løfter om at anvende 
GAP- eller RSPCA-godkendte standarder. 
I henhold til oplysninger fra HSUS, var de 
eneste andre virksomheder, der gav sådanne 
tilsagn i august, Honeygrow og Union Square 
Hospitality Group.
Conagra, der er en diversificeret fødevare-
virksomhed, er en tidligere slagtekyllingepro-
ducent. Virksomhedens kyllingeafdeling blev 
solgt til Pilgrims Pride i 2004.
Conagra var blandt de virksomheder, der i juli 
anlagde sag mod de største fjerkræselskaber 
i USA og anklagede dem for at have lavet 
en sammensværgelse i et forsøg på at hæve 
prisen på kylling.

WattAgNet.com / jnl
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